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W wejherowskim parku im. Aleksandra Majkowskiego odbyło się II Święto Organizacji 
Pozarządowych w Powiecie Wejherowskim oraz gala wręczenia nagrody Róża Północy, 
przyznawanej przez Powiatową Radę Działalności Pożytku Publicznego. Podczas wydarzenia nie 
zabrakło rumskich akcentów – statuetkę Róży Północy otrzymało między innymi Stowarzyszenie 
Zespół Śpiewaczy św. Cecylia. Nagrodę odebrali: prezes stowarzyszenia Teresa Kaleta, wiceprezes 
Marta Brzozowska oraz dyrygent Krzysztof Brzozowski wraz z chórzystami. Ponadto z programem 
artystycznym „Bajkowe Melodie” wystąpił Pomorski Teatr Nobilis (Angelika Weichbrodt i Piotr 
Lewicki), a imprezę poprowadził rumianin i radny powiatowy Leszek Winczewski.

Wydarzyło się w skrócie

Z okazji Bożego Ciała już po raz siódmy w Rumi odbył się 
Koncert Uwielbienia „Bogu-Chwała”. Na kompleksie boisk 
przy ul. Bukowej przed licznie zgromadzoną publi-
cznością wystąpił zespół dziecięcy Kwiatki Karoliny 
z Leźna, przygotowywany przez Weronikę Korthals 
40-osobowy Chór Bogu-Chwała! oraz zespół muzyczny 
pod kierunkiem Mirosława Hałendy. Wydarzenie jak 
zawsze łączyło działania artystyczne z modlitwą oraz 
ewangelizacją.
Głównymi organizatorami koncertu byli: Stowarzyszenie 
Katolickie Centrum Kultury w Gdyni Małym Kacku oraz 
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Rumi.

8 CZERWCA KONCERTOWALI W BOŻE CIAŁO

16-18 CZERWCA MIESZKAŃCY RUMI ZDOMINOWALI LOTTO CHALLENGE GDAŃSK
Gdańsk po raz trzeci był gospodarzem triathlonowych zawodów z cyklu LOTTO Challenge. 
Triathloniści najpierw musieli się zmierzyć z wodami Zatoki Gdańskiej, następnie wsiadali na 
rower i przejeżdżali tunelem pod Martwą Wisłą, a kończyli, dobiegając na molo w Gdańsku-
Brzeźnie. W gronie 800 zawodników z całego świata nie zabrakło reprezentacji Rumi. Na 
dystansie sprint (750 m pływania, 20 km roweru oraz 5 km biegu) pierwsze miejsce zajęła 
rumska sztafeta w składzie: Piotr Biankowski (pływanie), Michał Pasieczny (rower) oraz 
Grzegorz Grinholc (bieg). Na dystansie olimpijskim (1500 m pływania, 40 km roweru oraz 10 
km biegu) brązową statuetkę zdobył także rumski skład: Aleksandra Kabelis (pływanie), Beata 
Zwolińska (rower) oraz Magdalena Krawczyńska (bieg). Rumia zajęła również pierwsze 
miejsce na dystansie połówki ironmana (1900 m pływania, 90 km roweru oraz 21 km biegu) 
w kategorii męskiej oraz żeńskiej. Panów reprezentowali: Piotr Biankowski (pływanie), Bartosz 
Machnio (rower) oraz Konrad Wyganowski (bieg). W skład drużyny żeńskiej weszły: 
Aleksandra Kabelis (pływanie), Agata Świątek (rower) oraz Jagoda Kubiak (bieg).

Na kompleksie boisk przy ul. Bukowej tradycyjnie odbył się festyn św. Jana Bosko. 
Tym razem okazja była podwójna, ponieważ 30-lecie działalności obchodziło 
Stowarzyszenie Salos Rumia.
W programie wydarzenia znalazł się między innymi przelot gołębi, turniej 
szachowy, rodzinny konkurs rysunkowy z nagrodami, a także pokazy strażaków 
oraz gimnastyczek. Na scenie występowała Gdańska Orkiestra Ogrodowa, Oaza 
Dzieci Bożych oraz tancerki z Zespołu SPIN. Na uczestników czekały również gry 
i zabawy rekreacyjne, loteria, kiermasz ciast, kiełbaski z grilla oraz dmuchańce. 
Równocześnie z udziałem najmłodszych piłkarzy odbył się turniej Salos Cup św. 
Jana Bosko. Natomiast dorośli zawodnicy rozegrali mecz połączonej reprezentacji 
salezjanów i SL Salos Rumia przeciwko drużynie OKS Janowo.

18 CZERWCA CELEBROWALI 30-LECIE STOWARZYSZENIA ORAZ ŚWIĘTO PATRONA RUMI

Uczniowie klas 2a i 6a ze Szkoły Podstawowej nr 1 im. Józefa Wybickiego 
w Rumi, ich rodzice oraz zaprzyjaźnieni wolontariusze wysprzątali zabytkowy 
cmentarz i ruiny gotyckiego kościoła przy ul. Kościelnej w Rumi. Takie prace są 
cyklicznie realizowane od lutego 2022 roku – wówczas został podpisany akt 
adopcji, w którym szkolna społeczność zadeklarowała pomoc w opiece nad 
starym cmentarzem.
W podziękowaniu za zaangażowanie społecznicy otrzymali słodki poczęstunek 
od księdza proboszcza parafii pw. Podwyższenia Krzyża Świętego.

26 CZERWCA NAWET W WAKACJE SPRZĄTAJĄ CMENTARZ

17 CZERWCA RUMSKA ORGANIZACJA POZARZĄDOWA Z POWIATOWĄ NAGRODĄ

EDUKACJA

Weronika Korthals z chórem

Przedstawiciele Stowarzyszenia Zespołu Śpiewaczy św. Cecylia

Od lewej: Bartosz Machnio, Agata Świątek, Jagoda Kubiak,
Piotr Biankowski, Konrad Wyganowski, Aleksandra Kabelis

Burmistrz Michał Pasieczny
i Grzegorz Grinholc

2 SPIS TREŚCI 3
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Mieszkańcy i samorządowcy  wspólnie wysprzątali ulice

Partnerami organizowanego przez Urząd Miasta 
Rumi wydarzenia byli: PUK Rumia, MDK Rumia, 
MOSiR Rumia, KZG „Dolina Redy i Chylonki”, 
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Gdańsku, Rekopol, Multikino 
Rumia, Leśny Ogród Botaniczny „Marszewo”, 
Centrum Informacji i Edukacji Ekologicznej 
w Gdańsku, InPost oraz producent gier planszowych 
Alexander.

W sobotni poranek, 17 czerwca, osoby chcące wziąć udział w społecznym sprzątaniu 
Rumi spotkały się z koordynatorami w 11 strefach. Zastępcy burmistrza miasta, 
sekretarz, radni, nauczyciele i społecznicy wydali wolontariuszom worki i rękawiczki, 
a następnie zaprowadzili ich w zakątki miasta, które są najczęściej zaśmiecane. Kilkuset 
chętnych, w różnym wieku, zapełniało śmieciami worki bądź zgłaszało organizatorom 
miejsca, które należy oczyścić z wielkogabarytowych odpadów. W gronie 
wolontariuszy znaleźli się mieszkający w naszym mieście obywatele Ukrainy, którzy 
postanowili wysprzątać Górę Markowca. Jak zauważają uczestnicy „Czystej Rumi”, 
z roku na rok miasto jest coraz czystsze i trudno natrafić na dzikie wysypiska.
– Była to kolejna edycja akcji zapoczątkowanej w 2015 roku przez burmistrza 
Michała Pasiecznego. Od tego czasu setki, a może nawet i tysiące, wolontariuszy 
cyklicznie sprzątają Rumię. Są to ludzie, którym zależy na tym, by w naszym mieście 
było jak najpiękniej, jak najczyściej, jak najbardziej estetycznie. Wszystkim tym 
osobom jestem bardzo wdzięczny za pomoc i zaangażowanie – mówi wiceburmistrz 
Ariel Sinicki, który koordynował sprzątanie Janowa.
W nagrodę za wzorową postawę obywatelską i wysiłek włożony w uprzątnięcie 
miejskiej przestrzeni każdy wolontariusz otrzymał opaskę uprawniającą do odbioru 
zestawu gadżetów, które były wręczane podczas festynu ekologicznego 
odbywającego się po południu w parku Starowiejskim. Oficjalnego otwarcia tego 
wydarzenia dokonał wiceburmistrz Piotr Wittbrodt. Będąc na scenie, przywitał 
mieszkańców, podziękował za ich aktywność i obecność, a także zachęcił do 
bezpłatnego korzystania z dostępnych atrakcji.
Na chętnych czekało kilkanaście różnych stoisk o ekologicznym charakterze 
i wszystkie cieszyły się dużym zainteresowaniem. Przy siedzibie MDK-u dzieci i dorośli 
sprawdzali swoją wiedzę, kręcąc kołem fortuny i odpowiadając na pytania dotyczące 
środowiska naturalnego. W zamian można było otrzymać sadzonki oraz miejskie 
gadżety. Nieopodal znajdowało się stanowisko poświęcone pszczołom oraz 
instruktor pomagający we własnoręcznym montażu budek dla ptaków.
Przemieszczając się w kierunku sceny letniej, wzdłuż ścieżki pieszo-rowerowej, można 
było dowiedzieć się wszystkiego o drapieżnych ptakach, a nawet wykonać sobie 
zdjęcie z tymi zwierzętami. Nieopodal przedstawiciele Leśnego Ogrodu Botanicznego 
„Marszewo” zapraszali do samodzielnego stworzenia dekoracji z drewna. Kolejną 
atrakcją była strefa rękodzieła, gdzie instruktorzy pomagali w uszyciu woreczków na 
warzywa i owoce, wykonaniu ekomydeł i ekobiżuterii, a także pokazywali, jak stworzyć 
z odpadów przedmioty codziennego użytku. Na miłośników jednośladów czekały 
energorowery – przy tym stanowisku, podczas stacjonarnej jazdy, wytwarzało się 
energię niezbędną do uruchomienia wyciskarki soków i uzyskania zdrowego napoju.

Ogromna frekwencja udowodniła, że „Czysta Rumia” to już lokalna tradycja. Po raz 
ósmy mieszkańcy i samorządowcy wspólnie wysprzątali ulice i odpoczywali na 
ekologicznym festynie. Celem akcji, jak co roku, było oczyszczenie miejskiej przestrzeni 
z zalegających śmieci, integracja oraz propagowanie ekologii w przystępny sposób.

Po drugiej stronie ścieżki przygotowana została strefa wielkopowierzchniowych 
gier planszowych, które edukują graczy w zakresie ekologii. Tam też można było 
wziąć udział w warsztatach poświęconych własnoręcznemu dekorowaniu 
lnianych toreb czy tworzeniu „lasu w słoiku”. Natomiast przy samej scenie czekał 
ufundowany przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej dmuchaniec oraz strefa poświęcona grze terenowej. Ogromne wrażenie 
na uczestnikach wydarzenia robiły pojazdy reprezentujące rumski PUK – dzieci 
mogły je obsługiwać pod okiem zawodowych kierowców. Na głodnych 
i spragnionych jak zawsze czekała również odpłatna strefa gastronomiczna.
Równocześnie na scenie przez kilka godzin odbywały się animacje i zabawy dla 
dzieci. Rozstrzygane były również konkursy i projekty skierowane do 
przedszkolaków, uczniów, wychowawców, nauczycieli i koordynatorów 
zaangażowanych w „Rowerowy Maj” oraz pilotażowy program edukacji 
ekologicznej.

Grupa sprzątająca wyruszająca spod MDK-u Grupa sprzątająca wyruszająca spod MOSiR-u

Grupa sprzątająca wyruszająca spod Lemur Parku

Grupa sprzątająca Błonia Janowskie

Wyścigi energorowerowe (wytwarzanie energii podczas jazdy stacjonarnej) 

Przedstawiciele grup, które uzyskały najwyższą frekwencję w „Rowerowym Maju”

Pokaz umiejętności oswojonych ptaków

Prezentacja pojazdów PUK-u

Warsztaty manualne z malowania ekologicznych toreb

Grupa sprzątająca Górę Markowca
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Mieszkańcy i samorządowcy  wspólnie wysprzątali ulice

Partnerami organizowanego przez Urząd Miasta 
Rumi wydarzenia byli: PUK Rumia, MDK Rumia, 
MOSiR Rumia, KZG „Dolina Redy i Chylonki”, 
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Gdańsku, Rekopol, Multikino 
Rumia, Leśny Ogród Botaniczny „Marszewo”, 
Centrum Informacji i Edukacji Ekologicznej 
w Gdańsku, InPost oraz producent gier planszowych 
Alexander.

W sobotni poranek, 17 czerwca, osoby chcące wziąć udział w społecznym sprzątaniu 
Rumi spotkały się z koordynatorami w 11 strefach. Zastępcy burmistrza miasta, 
sekretarz, radni, nauczyciele i społecznicy wydali wolontariuszom worki i rękawiczki, 
a następnie zaprowadzili ich w zakątki miasta, które są najczęściej zaśmiecane. Kilkuset 
chętnych, w różnym wieku, zapełniało śmieciami worki bądź zgłaszało organizatorom 
miejsca, które należy oczyścić z wielkogabarytowych odpadów. W gronie 
wolontariuszy znaleźli się mieszkający w naszym mieście obywatele Ukrainy, którzy 
postanowili wysprzątać Górę Markowca. Jak zauważają uczestnicy „Czystej Rumi”, 
z roku na rok miasto jest coraz czystsze i trudno natrafić na dzikie wysypiska.
– Była to kolejna edycja akcji zapoczątkowanej w 2015 roku przez burmistrza 
Michała Pasiecznego. Od tego czasu setki, a może nawet i tysiące, wolontariuszy 
cyklicznie sprzątają Rumię. Są to ludzie, którym zależy na tym, by w naszym mieście 
było jak najpiękniej, jak najczyściej, jak najbardziej estetycznie. Wszystkim tym 
osobom jestem bardzo wdzięczny za pomoc i zaangażowanie – mówi wiceburmistrz 
Ariel Sinicki, który koordynował sprzątanie Janowa.
W nagrodę za wzorową postawę obywatelską i wysiłek włożony w uprzątnięcie 
miejskiej przestrzeni każdy wolontariusz otrzymał opaskę uprawniającą do odbioru 
zestawu gadżetów, które były wręczane podczas festynu ekologicznego 
odbywającego się po południu w parku Starowiejskim. Oficjalnego otwarcia tego 
wydarzenia dokonał wiceburmistrz Piotr Wittbrodt. Będąc na scenie, przywitał 
mieszkańców, podziękował za ich aktywność i obecność, a także zachęcił do 
bezpłatnego korzystania z dostępnych atrakcji.
Na chętnych czekało kilkanaście różnych stoisk o ekologicznym charakterze 
i wszystkie cieszyły się dużym zainteresowaniem. Przy siedzibie MDK-u dzieci i dorośli 
sprawdzali swoją wiedzę, kręcąc kołem fortuny i odpowiadając na pytania dotyczące 
środowiska naturalnego. W zamian można było otrzymać sadzonki oraz miejskie 
gadżety. Nieopodal znajdowało się stanowisko poświęcone pszczołom oraz 
instruktor pomagający we własnoręcznym montażu budek dla ptaków.
Przemieszczając się w kierunku sceny letniej, wzdłuż ścieżki pieszo-rowerowej, można 
było dowiedzieć się wszystkiego o drapieżnych ptakach, a nawet wykonać sobie 
zdjęcie z tymi zwierzętami. Nieopodal przedstawiciele Leśnego Ogrodu Botanicznego 
„Marszewo” zapraszali do samodzielnego stworzenia dekoracji z drewna. Kolejną 
atrakcją była strefa rękodzieła, gdzie instruktorzy pomagali w uszyciu woreczków na 
warzywa i owoce, wykonaniu ekomydeł i ekobiżuterii, a także pokazywali, jak stworzyć 
z odpadów przedmioty codziennego użytku. Na miłośników jednośladów czekały 
energorowery – przy tym stanowisku, podczas stacjonarnej jazdy, wytwarzało się 
energię niezbędną do uruchomienia wyciskarki soków i uzyskania zdrowego napoju.

Ogromna frekwencja udowodniła, że „Czysta Rumia” to już lokalna tradycja. Po raz 
ósmy mieszkańcy i samorządowcy wspólnie wysprzątali ulice i odpoczywali na 
ekologicznym festynie. Celem akcji, jak co roku, było oczyszczenie miejskiej przestrzeni 
z zalegających śmieci, integracja oraz propagowanie ekologii w przystępny sposób.

Po drugiej stronie ścieżki przygotowana została strefa wielkopowierzchniowych 
gier planszowych, które edukują graczy w zakresie ekologii. Tam też można było 
wziąć udział w warsztatach poświęconych własnoręcznemu dekorowaniu 
lnianych toreb czy tworzeniu „lasu w słoiku”. Natomiast przy samej scenie czekał 
ufundowany przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej dmuchaniec oraz strefa poświęcona grze terenowej. Ogromne wrażenie 
na uczestnikach wydarzenia robiły pojazdy reprezentujące rumski PUK – dzieci 
mogły je obsługiwać pod okiem zawodowych kierowców. Na głodnych 
i spragnionych jak zawsze czekała również odpłatna strefa gastronomiczna.
Równocześnie na scenie przez kilka godzin odbywały się animacje i zabawy dla 
dzieci. Rozstrzygane były również konkursy i projekty skierowane do 
przedszkolaków, uczniów, wychowawców, nauczycieli i koordynatorów 
zaangażowanych w „Rowerowy Maj” oraz pilotażowy program edukacji 
ekologicznej.

Grupa sprzątająca wyruszająca spod MDK-u Grupa sprzątająca wyruszająca spod MOSiR-u

Grupa sprzątająca wyruszająca spod Lemur Parku

Grupa sprzątająca Błonia Janowskie

Wyścigi energorowerowe (wytwarzanie energii podczas jazdy stacjonarnej) 

Przedstawiciele grup, które uzyskały najwyższą frekwencję w „Rowerowym Maju”

Pokaz umiejętności oswojonych ptaków

Prezentacja pojazdów PUK-u

Warsztaty manualne z malowania ekologicznych toreb

Grupa sprzątająca Górę Markowca
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Burmistrz Michał Pasieczny  ponownie uzyskał absolutorium

Rada Miejska Rumi udzieliła burmistrzowi Michałowi Pasiecznemu absolutorium – 13 radnych było za, 
2 zagłosowało przeciw, a 2 wstrzymało się od głosu. Zanim członkowie rady zatwierdzili wykonanie gminnego 
budżetu i pozytywnie ocenili działalność burmistrza, przedstawiono im wyniki raportu o stanie miasta w roku 2022.

Finanse pod lupą
Sesja absolutoryjna odbywała się 22 czerwca w Urzędzie 
Miasta Rumi. Głównym punktem posiedzenia było 
głosowanie nad udzieleniem burmistrzowi Michałowi 
Pasiecznemu wotum zaufania i absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu gminy za rok 2022.
Z przedstawianych przez urząd danych wynika, że od 
stycznia do grudnia dochody miasta wyniosły w za-
okrągleniu 303 miliony złotych, a wydatki niespełna 
293 miliony. Tak jak w poprzednich latach najwięcej 
pochłonęła oświata i wychowanie – ponad 108 
milionów złotych (36,9% wydatków budżetowych). 
Sposób zarządzania gminnymi finansami pozytywnie 
oceniła Regionalna Izba Obrachunkowa, a następnie 
rada miejska.
Głos ekspertów
Przed podjęciem ostatecznej decyzji radni zapoznali 
się także z wynikami raportu o stanie miasta, który 
pozwala obiektywnie ocenić kondycję samorządu. 

Dokument omówił Ryszard Grobelny, przedstawiciel 
zespołu ekspertów przygotowujących raport. W tym 
ponad 200-stronicowym dokumencie podsumo-
wującym 2022 rok Rumia została porównana z 44 
samorządami o podobnym potencjale, zlokalizo-
wanymi przy aglomeracjach miejskich. Jest to grupa 
najszybciej rozwijających się średnich miast w Polsce. 
W zestawieniu znalazły się między innymi sąsiednie 
samorządy: Reda, Wejherowo i Puck, ale i bardziej 
odległe: Pruszków (woj. mazowieckie), Będzin (woj. 
śląskie), Pabianice (woj. łódzkie) czy Luboń (woj. 
wielkopolskie). Ujęte w raporcie gminy zamieszkuje 
od kilku do przeszło sześćdziesięciu tysięcy osób.
Dokonana przez niezależnych ekspertów analiza 
stanowi podsumowanie najważniejszych zadań 
realizowanych przez Rumię w 2022 roku. Z raportu 
wynika, że miasto w porównaniu z innymi 
samorządami nieznacznie poprawiło swoją sytuację 
w pięciu na sześć badanych obszarach: infrastru-
kturze i gospodarce komunalnej, sprawach 
społecznych i zdrowiu, gospodarce, edukacji 
i demografii. Natomiast w zakresie budżetu miasto 
pozostało na tym samym poziomie. Głównym celem 
lokalnych władz nadal jest przekształcenie gminy 
w silne gospodarczo, oferujące wysoki standard 
życia, zielone i przyjazne mieszkańcom miasto.
Zmiana na plus
Jak czytamy w raporcie, Rumia zrobiła niewielki krok 
naprzód w zakresie demografii. Miasto jest jednym 
z liderów w kontekście salda migracji, co oznacza, że 
więcej osób osiedla się w Rumi, niż z niej wyjeżdża. 
Równocześnie znacząco zwiększyła się zastępowalność 
pokoleń na rynku pracy, co stanowi ewenement w tej 
grupie porównawczej.
Eksperci pozytywnie ocenili również samorząd 
w zakresie infrastruktury i gospodarki komunalnej ze 
względu na rentowność systemu oraz koszt 
zagospodarowania odpadów. Sprzyjające są także 

ma trudniejszą sytuację w kontekście dochodów per 
capita (na mieszkańca) i polityki podatkowej, co wynika 
m.in. z poziomu zamożności lokalnej społeczności oraz 
wielkości tutejszych przedsiębiorstw.

– Niektórzy mogą powiedzieć, że jest to ponowne 
uzyskanie przez burmistrza Michała Pasiecznego 
absolutorium, więc to nic nowego. Jednak z roku 
na rok coraz trudniej jest spiąć budżet przy tylu 
inwestycjach, które dzieją się w mieście. Rumia 
jest gminą, która cały czas się rozwija, a kolejne 
osoby z chęcią się tu osiedlają – mówi radny 
Marcin Kaczmarek, przewodniczący Komisji 
Polityki Gospodarczej i Przestrzennej. – 
Burmistrzowi należą się więc słowa uznania, 
ponieważ dba o to, aby miasto się rozwijało. Na 
pochwałę zasługuje także pani skarbnik, która na 
realizację tych pomysłów musi znaleźć środki 
finansowe – dodaje.

Ostateczny werdykt
Omówienie raportu zakończyło się głosowaniem 
i pomyślnym dla przedstawicieli urzędu miasta 
werdyktem – zarówno w kwestii udzielenia wotum 
zaufania, jak i absolutorium.
– Ogromne podziękowania dla całego urzędu, dla 
całego zespołu, za współpracę, dzięki której realizujemy 
te wszystkie projekty. Bez zaangażowania tych wszystkich 
osób nie byłoby tak wielu działań społecznych 
i inwestycyjnych. Bardzo dziękuję – podsumowuje 
burmistrz Michał Pasieczny.

– Cały blok związany z raportem o stanie miasta, 
wotum zaufania, sprawozdaniem dotyczącym 
realizacji budżetu i udzieleniem absolutorium należy 
rozpatrywać jako całość. Ubiegły rok, mimo że był 
trudny, pokazał po raz kolejny, że kierunki działań 
obrane przez burmistrza, pracowników urzędu 
i radnych z klubu Ponad Podziałami gwarantują 
spokojny i systematyczny rozwój miasta w wielu 
dziedzinach. Można oczywiście mówić, że 
w niektórych sektorach można było zrobić więcej, ale 
wszystko się sprowadza do kwestii finansowych, 
a budżet jest mocno ograniczony. Ale mimo to 
w inwestycjach, działaniach społecznych i oświacie 
nastąpił progres, o tym właśnie mówił raport. 
Burmistrz i pracownicy urzędu, przy swoim 
maksymalnym zaangażowaniu, spełnili założenia 
na 2022 rok i zrobili to na miarę możliwości naszej 
gminy – ocenia Krzysztof Woźniak, przewodniczący 
rady miejskiej. – Składane na ręce burmistrza 
podziękowania świadczą o tym, że rada miejska 
pozytywnie oceniła wszystkie miejska działania. 
Widzimy też pewną ciągłość w staraniach 
o zewnętrzne środki finansowe. Również bieżący rok 
wskazuje na to, że efekty współpracy z Unią 
Europejską, samorządem województwa 
pomorskiego czy stroną rządową, choć przynoszą 
nam więcej pracy, to zapewniają dalszy rozwój 
miasta – bez zahamowania. Uważam, że to 
wszystko idzie w dobrym kierunku – podkreśla.

wskaźniki dotyczące nakładów finansowych przezna-
czanych na budowę dróg publicznych czy niskiej 
awaryjności sieci kanalizacyjnej.
Budżet jest obszarem, w którym Rumia wypada dość 
korzystnie w stosunku do gmin o podobnym chara-
kterze. Miasto jest efektywne kosztowo i ma dobre 
wskaźniki dotyczące wydatków bieżących na miesz-
kańca czy nakładów finansowych przeznaczanych na 
administrację. Rumia ma również stabilniejszą sytu-
ację budżetową od większości ujętych w badaniu 
samorządów.
Względem porównywanych gmin Rumia znalazła się 
także w sprzyjającej sytuacji w zakresie spraw 
społecznych i zdrowia. W 2022 roku zmniejszyła się 
liczba osób korzystających ze środowiskowej pomocy 
społecznej, przybyło również inwestycji w obiekty 
pomocy społecznej. Miasto nadal znajduje się w gronie 
liderów pozyskiwania dotacji na realizację zadań w tym 
obszarze.
Niewielkiej poprawie w ostatnim roku uległa też ocena 
miasta w zakresie edukacji. Rumię cechuje właściwie 
zorganizowane szkolnictwo na poziomie podstawowym 
oraz racjonalne gospodarowanie pieniędzmi z sub-
wencji. Pozytywny wpływ na ten wynik miała między 
innymi liczebność oddziałów w szkołach podstawowych.
Tak jak w poprzednich latach gospodarka jest tym 
obszarem, w którym Rumia wypada najsłabiej, mimo że 
od zeszłego roku wskaźniki uległy nieznacznej poprawie 
– miasto odnotowało kolejny wzrost aktywności 
gospodarczej mieszkańców oraz spadek bezrobocia. 
W zestawieniu z wieloma samorządami miasto nadal 

Klub Integracji Społecznej „Zagórze”
nagrodzony przez ministerstwo
Z okazji przypadającego 13 czerwca 20-lecia Ustawy o zatrudnieniu socjalnym 
Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej nagrodziło samorządy 
i podmioty ekonomii społecznej za trud i zaangażowanie w pracę. W gronie 
wyróżnionych znalazł się rumski Klub Integracji Społecznej „Zagórze”.

Nagrody zostały wręczone podczas 7. Ogólnopolskiego Forum Ekonomii Społecznej, które odbyło się 
w siedzibie ministerstwa. Statuetkę z rąk wiceminister Anity Czerwińskiej odebrała w imieniu jednostki 
Gabriela Konarzewska – dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Rumi.

– Nagroda ministra jest ogromnym wyróżnieniem dla wszystkich pracowników i uczestników Klubu 
Integracji Społecznej „Zagórze”. Nasza praca oraz zaangażowanie w integrację społeczną i zawodową 
mieszkańców Rumi zostały zauważone i docenione, co niezmiernie nas cieszy – przyznaje Joanna 
Skowrońska, koordynator Klubu Integracji Społecznej „Zagórze”. – Sukces nie byłby możliwy bez 
współpracy i wsparcia, jakie otrzymaliśmy przez 20 lat działalności od władz samorządowych i wielu 
instytucji oraz partnerów, z którymi współpracujemy. Największe podziękowania należą się jednak 
uczestnikom naszego klubu, którzy realizując różnego rodzaju projekty, każdego dnia nadają sens naszej 
pracy. Zmiany, jakie zachodzą w nich samych i w ich rodzinach, na polu zawodowym i społecznym, są dla 
nas największą nagrodą – podsumowuje.

Burmistrz Michał Pasieczny z otrzymanymi
od radnych kwiatami i podarunkiem

Od lewej: wiceminister Anita Czerwińska,
dyrektor MOPS-u Gabriela Konarzewska
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Burmistrz Michał Pasieczny  ponownie uzyskał absolutorium

Rada Miejska Rumi udzieliła burmistrzowi Michałowi Pasiecznemu absolutorium – 13 radnych było za, 
2 zagłosowało przeciw, a 2 wstrzymało się od głosu. Zanim członkowie rady zatwierdzili wykonanie gminnego 
budżetu i pozytywnie ocenili działalność burmistrza, przedstawiono im wyniki raportu o stanie miasta w roku 2022.

Finanse pod lupą
Sesja absolutoryjna odbywała się 22 czerwca w Urzędzie 
Miasta Rumi. Głównym punktem posiedzenia było 
głosowanie nad udzieleniem burmistrzowi Michałowi 
Pasiecznemu wotum zaufania i absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu gminy za rok 2022.
Z przedstawianych przez urząd danych wynika, że od 
stycznia do grudnia dochody miasta wyniosły w za-
okrągleniu 303 miliony złotych, a wydatki niespełna 
293 miliony. Tak jak w poprzednich latach najwięcej 
pochłonęła oświata i wychowanie – ponad 108 
milionów złotych (36,9% wydatków budżetowych). 
Sposób zarządzania gminnymi finansami pozytywnie 
oceniła Regionalna Izba Obrachunkowa, a następnie 
rada miejska.
Głos ekspertów
Przed podjęciem ostatecznej decyzji radni zapoznali 
się także z wynikami raportu o stanie miasta, który 
pozwala obiektywnie ocenić kondycję samorządu. 

Dokument omówił Ryszard Grobelny, przedstawiciel 
zespołu ekspertów przygotowujących raport. W tym 
ponad 200-stronicowym dokumencie podsumo-
wującym 2022 rok Rumia została porównana z 44 
samorządami o podobnym potencjale, zlokalizo-
wanymi przy aglomeracjach miejskich. Jest to grupa 
najszybciej rozwijających się średnich miast w Polsce. 
W zestawieniu znalazły się między innymi sąsiednie 
samorządy: Reda, Wejherowo i Puck, ale i bardziej 
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i demografii. Natomiast w zakresie budżetu miasto 
pozostało na tym samym poziomie. Głównym celem 
lokalnych władz nadal jest przekształcenie gminy 
w silne gospodarczo, oferujące wysoki standard 
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Jak czytamy w raporcie, Rumia zrobiła niewielki krok 
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ma trudniejszą sytuację w kontekście dochodów per 
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Skowrońska, koordynator Klubu Integracji Społecznej „Zagórze”. – Sukces nie byłby możliwy bez 
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Burmistrz Michał Pasieczny z otrzymanymi
od radnych kwiatami i podarunkiem

Od lewej: wiceminister Anita Czerwińska,
dyrektor MOPS-u Gabriela Konarzewska
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Jednym z elementów rozwoju Rumi jest konie-
czność zapewnienia cyberbezpieczeństwa lokalnej 
infrastrukturze krytycznej – systemom, urządze-
niom, instalacjom oraz usługom kluczowym dla 
sprawnego funkcjonowania i bezpieczeństwa 
mieszkańców, przedsiębiorców oraz samej gminy. 
Chodzi między innymi o systemy: finansowe, 
łączności, sieci teleinformatycznych, ochrony 
zdrowia, a także zaopatrzenia w wodę, żywność czy 
energię. 

Dlatego władze miasta z dużym zainteresowaniem 
podeszły do propozycji dostarczania rozwiązań 
w zakresie cyberbezpieczeństwa nowej generacji 
złożonej przez Quantum Cybersecurity Group, 
wspieranej przez Uniwersytet Gdański. Ta działa-
jąca na podstawie 25-letnich doświadczeń nauko-
wych i wykorzystująca technologię kwantową 
spółka chce stać się częścią rumskiego parku 
przemysłowego zlokalizowanego w północnej 
części miasta, przy ulicy Kazimierskiej. Wizją 
przedsiębiorstwa jest uczynienie kryptografii 
kwantowej bezpieczną i niedrogą – szczególnie dla 
sektorów przemysłu obronnego i kosmicznego, 
administracji oraz sektora energetycznego.

Spotkanie przypieczętowujące wolę nawiązania 
współpracy pomiędzy samorządem, miejską 
spółką Rumia Invest Park oraz Quantum Cyber-

security Group odbyło się 23 czerwca w Klubie 
Integracji Społecznej „Zagórze”. List intencyjny 
podpisali: burmistrz Michał Pasieczny, prezes 
spółki Rumia Invest Park Agnieszka Rodak oraz 
prezes Quantum Cybersecurity Group Sebastian 
Zimnol.

– Bardzo dziękujemy za możliwość szerszej 
współpracy, jest to dla nas niezwykle ważne 
z punktu widzenia bezpieczeństwa, rozwoju 
i funkcjonowania nie tylko urzędu, ale i naszych 
mieszkańców czy lokalnych przedsiębiorców. 
Deklaruję, że jesteśmy gotowi do kooperacji 
w różnych aspektach i chętnie podejmiemy wspólne 
działania – mówi burmistrz Michał Pasieczny.

Zgodnie z treścią listu intencyjnego, współpraca 
ma dotyczyć m.in. diagnozowania zagrożeń dla 
infrastruktury krytycznej na poziomie lokalnym 
oraz wdrażania nowej technologii i zabezpieczeń 
w tym obszarze. Celem przedsięwzięcia jest także 
intensyfikacja współpracy biznesu, nauki i samorządu.

– Bezpieczeństwo infrastruktury miejskiej jest 
priorytetem dla władz miasta, a współpraca ze 
spółką specjalizującą się w cyberbezpieczeństwie 
kwantowym pozwoli na lepszą ochronę danych, 
identyfikację ewentualnych zagrożeń i szybką 
reakcję w przypadku ich wystąpienia. Dużym 

wyzwaniem jest też zapewnienie cyberbez-
pieczeństwa naszej strefie przemysłowej i przed-
siębiorcom, którzy się tam znajdują, tak że jest to 
temat podwójnie ważny dla miasta – ocenia 
Agnieszka Rodak, prezes spółki Rumia Invest Park.

– Bardzo się cieszymy, że Quantum Cybersecurity 
Group będzie częścią naszego parku przemys-
łowego i że branża, która jest dzisiaj jeszcze 
nieoczywista, odnajdzie się w Rumi. Wierzę, że ta 
współpraca będzie nam się dobrze układać i jestem 
dumna, że jesteśmy jej częścią – dodaje. 

– Dziękuję za tę możliwość. Bardzo podoba mi się 
otwarcie Rumi i przyjęcie naszej firmy. Doceniam 
to, że miasto zdecydowało się pójść z nami tą 
drogą, gdzie wiemy, że inne samorządy nie chciały 
tak szybko w to wejść. Bardzo mnie cieszy, że ktoś 
zauważył ten potencjał – podsumowuje Sebastian 
Zimnol, prezes Quantum Cybersecurity Group.

Rumia stawia na
cyberbezpieczeństwo
i nowe technologie

Burmistrz Michał Pasieczny, prezes miejskiej spółki Rumia Invest Park Agnieszka Rodak, prezes spółki Quantum Cybersecurity Group Sebastian Zimnol

Dzień Dziecka upłynął pod
znakiem sportu i ekologii

Propagując wychowanie poprzez sport i proekologiczne nawyki, Miejski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji w Rumi już po raz czwarty zaprosił mieszkańców do wspólnego świętowania Dnia 
Dziecka. Główną atrakcją odbywającego się przy ulicy Bukowej festynu był festiwal dmuchańców.

Organizowane przez MOSiR bezpłatne wydarzenie odbyło się 
3 czerwca na kompleksie boisk przy ul. Bukowej. Na najmłodszych 
czekały warsztaty ekologiczne, harcerska gra terenowa oraz strefa 
komercyjna z zabawkami i gastronomią. Największą atrakcją były 
jednak liczne dmuchańce, z których dzieci mogły korzystać do woli 
po ukończeniu sześciu konkurencji rekreacyjno-sportowych. 
Najmłodsi, zachęceni nagrodą, rzucali piłkami do celu, grali 
w unihokej, skakali przez drabinkę koordynacyjną, skakali na piłce 
gimnastycznej, a także pokonywali tor przeszkód. Nad prze-
biegiem sportowych zmagań czuwali przedstawiciele urzędu 
miasta, radni, nauczyciele, społecznicy i trenerzy.

Partnerami wydarzenia odbywającego się pod honorowym 
patronatem burmistrza Michała Pasiecznego byli: deweloper Euro 
Styl oraz PEWIK Gdynia.

Rumia podpisała list intencyjny ze spółką Quantum Cybersecurity Group w sprawie podjęcia współpracy 
w zakresie cyberbezpieczeństwa. Kooperacja z tym nieszablonowym przedsiębiorstwem ma nie tylko 
lepiej zabezpieczyć samorząd przed cyberatakami, ale także pomóc we wdrożeniu nowoczesnych 
technologii w lokalnym przemyśle i biznesie.
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MDK Rumia: Skąd pomysł, aby stworzyć Festiwal „o Polski”?
Magdalena Smuk: Siedem lat temu doszło do dość niezręcznej sytuacji, kiedy ktoś 
wymyślił, że ze względu na kłótnię polityczną Festiwal Piosenki Polskiej z Opola 
powinien być przeniesiony do innego miasta. Ta informacja mnie trochę 
rozzłościła. Postanowiłam zrobić coś, co jest dość nietypowe w dzisiejszych 
czasach. Stwierdziłam, że jeżeli ktoś chce wywieźć festiwal z Opola, to można go 
przenieść tylko do Polski. Stąd powstał pomysł zorganizowania takiego festiwalu 
polskiej piosenki w Sopocie. Mam zaprzyjaźniony Teatr BOTO i tam odbył się nasz 
pierwszy Festiwal „o Polski”. Problemy zazwyczaj pojawiają się w momencie, kiedy 
do głosu dochodzą pieniądze. Postanowiłam więc zrobić festiwal bez wydania 
złotówki. Zaczęłam zapraszać znajomych z Teatru Wybrzeże, z Teatru 
Muzycznego, Teatru Miejskiego. Chciałam połączyć trójmiejskie środowisko 
artystyczne na jednej scenie, dając przestrzeń każdemu z artystów. W ten sposób 
powstał tzw. szwedzki stół kultury polskiej, zwany przeze mnie Festiwalem 
„o Polskim”. Inicjatywa się przyjęła, bo okazało się, że jest mnóstwo cudownych 
artystów i nie tylko zrzeszonych w teatrach. Zaczęłam mieszać profesjonalistów 
z amatorami, rolkarzy z zespołami heavy metalowymi i wokalistami klasycznymi. 
Zespoły dziecięce i ludzi, którzy są bardzo dojrzali, ale też mają coś do powiedzenia. 
I zrobił nam się bardzo barwny dzień festiwalowy.
W tym roku odbyła się siódma edycja Festiwalu „o Polskiego”. Jakie miasta 
zaangażowały się dotychczas w ten festiwal?
W zeszłym roku do Sopotu dołączyły Rumia, a także Szczecin, Warszawa i Toruń. 
Festiwal odbył się wtedy w pięciu miastach.
W tym roku świętuje pani 20-lecie pracy artystycznej. Nad czym aktualnie pani 
pracuje?
Zaczynamy próby do „Dziewczyn z kalendarza”, będzie to polska prapremiera. 
To historia dojrzałych pań z Yorkshire, które postanowiły zrobić rozbierany 

Kultura Bliżej Ludziwww.domkulturyrumia.pl

Już po raz piąty do naszego miasta przyjechały 
zawodniczki z całego kraju, by wziąć udział 
w Otwartych Mistrzostwach Pomorza Cheerleaders. 
Zawody, które odbyły się pod patronatem burmistrza 
Rumi, były częścią Grand Prix Polski Cheerleaders PSCh 
2023.
Nie tylko kibicowanie z pomponami
W całej Polsce cheerleading jest obecnie bardzo 
dynamicznie rozwijającą się dziedziną, dlatego główną 
misją Polskiego Stowarzyszenia Cheerleaders stało się 
jego promowanie jako prawdziwej i niezależnej 
dyscypliny sportowej, a nie tylko formy kibicowania 
innym drużynom czy „tańca z pomponami”. Od 2018 
roku stowarzyszenie jest członkiem Polskiego 
Komitetu Sportów Nieolimpijskich. Biorąc pod uwagę, 
że początki cheerleadingu w naszym kraju sięgają 
zaledwie 1988 roku, jest to spore osiągnięcie. Wtedy 
bowiem powstał pierwszy w Polsce zespół 
zawodniczek, których z każdym rokiem przybywa. 
Od 2010 roku organizowane są całoroczne cykle 
turniejów w ramach Grand Prix Polski, rozgrywane 
w 3 dywizjach: Performance Cheer, Pom Dance oraz 
Cheer. Od pięciu lat odbywają się one także w Rumi. 
Tym razem 20 maja w zawodach organizowanych 
w hali MOSiR-u uczestniczyło 28 klubów z całej Polski, 
łącznie prawie 800 zawodniczek i zawodników 
z: Płocka, Warszawy, Leszna, Rydzyny, Krakowa, Dywit, 
Władysławowa, Legionowa, Garwolina, Mszczonowa, 
Pasłęka, Bierkowa, Gdyni, Gdańska, Olsztyna, Elbląga, 
Kobylnicy, Piotrkowa Trybuna-lskiego, Gorzowa 
Wielkopolskiego, Zielonek i Szczecina. Ponadto 

zawitało do nas 70 trenerów z Polskiego Stowarzy-
szenia Cheerleaders i Polskiego Związku Sportowego 
Cheerleadingu. Podczas gali finałowej wszyscy 
uczestnicy otrzymali medale.
Na styku dwóch dyscyplin
Kolejną rumską inicjatywą, tym razem z pogranicza 
dwóch dyscyplin sportowych, jest Festiwal Gym&Fun 
łączący taniec z gimnastyką artystyczną. Impreza ta 
została zainicjowana przez Joannę Wilk, trenerkę 
i założycielkę szkółki o tej samej nazwie. Wydarzenie 
przyjęło się tak dobrze, że w tym roku 10 czerwca 
odbyła się już trzecia jego edycja. 
– Naszym założeniem było stworzenie niepowta-
rzalnego klimatu zabawy połączonej z nauką 
elementów gimnastycznych, akrobatycznych i bale-
towych – mówi Joanna Wilk. – Gimnastyka 
artystyczna harmonijnie rozwija ciało, wyrabia 
poczucie piękna, estetyki i wrażliwości na muzykę. 
Zawiera w sobie ćwiczenia muzyczno-ruchowe, 
elementy rytmiki, akrobacje oraz ćwiczenia z przy-
borami. Kładziemy nacisk na rekreacyjno-zaba-wową 
formułę, na kształtowanie prawidłowej postawy ciała, 
na rozwój takich cech jak zwinność, wytrzymałość, 
skoczność, gibkość. Serce rośnie, kiedy widzimy 
postępy i rozwój naszych podopiecznych. Dziękuję 
trenerom za ich wkład pracy oraz za zaszczepienie 
w młodym pokoleniu miłości do gimnastyki i tańca.
Podczas wydarzenia wręczono dwa puchary: jeden 
ufundowany przez burmistrza miasta, drugi przez 
dyrektor MOSiR-u.

Tysiąckrotne mistrzynie
Imponującymi osiągnięciami może pochwalić się także 
Masta Dance, zespół obchodzący 10-lecie istnienia. 
Skupia on dzieci oraz młodzież w wieku od 4 do 21 lat, 
a jego specjalnością jest taniec współ-czesny i jazzowy. 
Z okazji jubileuszu 11 czerwca w hali MOSiR-u odbyła 
się uroczysta gala, podczas której zawodniczki i trenerki 
podsumowały osiągnięcia. Jest czym się poszczycić, 
ponieważ tancerki z Masty stawały na podium 
wojewódzkich, ogólnopolskich, a także między-
narodowych zawodów aż 976 razy! Dziewczęta z grup 
turniejowych mają na swoim koncie liczne tytuły 
mistrzyń Polski, Europy i Świata Federacji WADF 
i PFT/IDO. 
– Za nami dziesięciolecie pełne wspomnień, radości, 
ciężkiej pracy, niezliczonych choreografii, wspania-
łych sukcesów, zabawy, a przede wszystkim 
cudownych ludzi, którzy o tej historii stanowią. 
Podczas gali mieliśmy okazję podzielić się z licznie 
zgromadzoną publicznością tym, co kochamy 
i z czego jesteśmy dumni – mówi Marta Miotke, 
założycielka, choreografka oraz trenerka Masta Dance.
Grupy Bambini, Czarodziejki Mini, Czarownice Mini, 
Czarownice i Shadow zaprezentowały swoje 
turniejowe choreografie oraz pokaz przygotowany 
specjalnie na tę okoliczność. Na scenie pojawiły się 
także byłe tancerki klubu. 
– Cała impreza miała bardzo rodzinny charakter. 
Poza wspaniałymi prezentacjami mogliśmy odbyć 
sentymentalną podróż do początków działalności, 
zobaczyć zaangażowanie i pasje tancerzy, ich 
rodziców, trenerów oraz głębokie relacje, jakie udało 
się zbudować na przestrzeni minionych dziesięciu lat – 
podkreśla Marta Miotke.
– Cieszę się, że tak dużo różnych form tańca rozwija się 
w naszym mieście. Kolejna tego rodzaju impreza 
odbędzie się 9 września, będzie to 25-lecie Zespołu 
Tańca SPIN, z którym jestem związana od samego 
początku – podsumowuje Jolanta Król, dyrektor 
MOSiR-u.

Kultura jest dla wszystkich
– powinna łączyć, a nie dzielić 

Galą finałową zakończyła się VII edycja projektu „Rumski Wokal”. Miejski Dom Kultury w Rumi 
zaprosił 11 czerwca mieszkańców do parku Starowiejskiego, pod scenę letnią, gdzie odbyła się 
prawdziwa muzyczna uczta. Finał projektu połączono z inną ciekawą inicjatywą – Festiwalem 
„o Polskim”, którego inicjatorką jest Magdalena Smuk, aktorka Teatru Muzycznego w Gdyni.

Magdalena Smuk 

Vinicius Santos Linhares

Aneta Tkacz

kalendarz i zebrać pieniądze na rzecz pacjentów oddziału onkologicznego. 
W ciągu dwóch miesięcy muszę się zestarzeć o 10-15 lat. Tego wymaga ode mnie 
rola. Nawiasem mówiąc, jestem podekscytowana, ponieważ od wielu lat jako 
miłośniczka słoneczników rozdaję znajomym nasiona tych kwiatów, a na plakacie 
„Dziewczyn z kalendarza” jest olbrzymi słonecznik stworzony z figur kobiet. Na 
pierwszy rzut oka wydaje się, że jest to tylko słonecznik na niebieskim tle, ale to są 
siedzące w okręgu kobiety. Spektakl jest o tym, że kobiety mają siłę. Chcę 
powiedzieć o jeszcze jednej bardzo ważnej dla mnie rzeczy. Miesiąc temu mieliśmy 
premierę spektaklu „Ósmy. Trzeci” i to była chyba najważniejsza rzecz, którą 
w życiu zrobiłam na scenie. Ponieważ spektakl dotyczy wykorzystywania 
seksualnego młodych kobiet, ale też i mężczyzn. Pokazuje, jak słabo działa wymiar 
sprawiedliwości. Badania mówią, że 80% kobiet i mężczyzn w Polsce było 
wykorzystywanych seksualnie w mniejszym lub większym stopniu. Sztuka 
skierowana jest właściwie do każdego, kto miał taki problem. Ten spektakl daje siłę 
i uświadamia, jak bardzo trzeba być czujnym w dzisiejszych czasach, gdy z jednej 
strony sztuka jest piękna, a z drugiej strony bywa bardzo brutalna. Spektakl gramy 
w Teatrze Gdynia Główna. Myślę, że od września wróci on na deski.
Cieszymy się, że znalazła pani czas, aby towarzyszyć finalistom projektu 
„Rumski Wokal 2023” podczas gali finałowej, bo to ona w tym roku otworzyła 
Festiwal „o Polski”. Finaliści wykonywali utwory musicalowe, jak ocenia pani te 
występy?
To była ogromna przyjemność, tym bardziej że nie opuściłam ani jednej nutki z tych 
wykonań, ponieważ Zbyszek Kosmalski, który akompaniował finalistom, poprosił 
mnie, żebym usiadła obok niego i trzymała nuty, a wszystko przez wiejący tego 
dnia wiatr. Chcę powiedzieć, że byłam poruszona. Na scenie było tyle talentów 
i momentów, które mnie wzruszyły i poruszyły. Gratuluję każdemu, kto się odważył, 
bo to olbrzymie wyzwanie stanąć na tak wielkiej scenie. Dziękuję Agnieszce 
Skawińskiej, która przygotowywała uczestników do tego występu. Bardzo 
wzruszyłam się podczas utworu „Modlitwa” z musicalu „Nędznicy”, 
wykonywanego przez Viniciusa Linharesa. Płakałam i nie byłam w stanie tego 
powstrzymać. Mam na szczęście to wykonanie nagrane w telefonie. Odtwarzam je 
sobie kilka razy dziennie. To jest niebywały talent. Każdy z nas posiada jakiś talent. 
Pytanie, czy jesteśmy w stanie go odkryć?

Tegorocznymi zwycięzcami „Rumskiego Wokalu” są: Aneta Tkacz, Maja 
Budniewska i Vinicius Santos Linhares – Brazylijczyk mieszkający w Rumi od 8 
miesięcy. Nagrodą dla najlepszych jest występ podczas listopadowego 
koncertu, organizowanego z okazji Narodowego Święta Niepodległości, 
w towarzystwie wybitnych artystów oraz Pomorskiej Orkiestry Symfonicznej.

Laureaci VII edycji projektu „Rumski Wokal” oraz członkowie jury i radni
Obchody 10-lecia istnienia zespołu Masta Dance

Uczestniczki Festiwalu Gym&Fun

Taniec i gimnastyka – różne formy, jedna pasja

Najlepszym dowodem na to, jak wielka 
jest różnorodność form tanecznych, są 
rozgrywane w hali rumskiego MOSiR-u 
mistrzostwa w dyscyplinach takich jak: 
cheerleading, gimnastyka artystyczna 
oraz taniec sportowy – współczesny, 
nowoczesny lub jazzowy.

Uczestnicy Otwartych Mistrzostwach Pomorza Cheerleaders
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MDK Rumia: Skąd pomysł, aby stworzyć Festiwal „o Polski”?
Magdalena Smuk: Siedem lat temu doszło do dość niezręcznej sytuacji, kiedy ktoś 
wymyślił, że ze względu na kłótnię polityczną Festiwal Piosenki Polskiej z Opola 
powinien być przeniesiony do innego miasta. Ta informacja mnie trochę 
rozzłościła. Postanowiłam zrobić coś, co jest dość nietypowe w dzisiejszych 
czasach. Stwierdziłam, że jeżeli ktoś chce wywieźć festiwal z Opola, to można go 
przenieść tylko do Polski. Stąd powstał pomysł zorganizowania takiego festiwalu 
polskiej piosenki w Sopocie. Mam zaprzyjaźniony Teatr BOTO i tam odbył się nasz 
pierwszy Festiwal „o Polski”. Problemy zazwyczaj pojawiają się w momencie, kiedy 
do głosu dochodzą pieniądze. Postanowiłam więc zrobić festiwal bez wydania 
złotówki. Zaczęłam zapraszać znajomych z Teatru Wybrzeże, z Teatru 
Muzycznego, Teatru Miejskiego. Chciałam połączyć trójmiejskie środowisko 
artystyczne na jednej scenie, dając przestrzeń każdemu z artystów. W ten sposób 
powstał tzw. szwedzki stół kultury polskiej, zwany przeze mnie Festiwalem 
„o Polskim”. Inicjatywa się przyjęła, bo okazało się, że jest mnóstwo cudownych 
artystów i nie tylko zrzeszonych w teatrach. Zaczęłam mieszać profesjonalistów 
z amatorami, rolkarzy z zespołami heavy metalowymi i wokalistami klasycznymi. 
Zespoły dziecięce i ludzi, którzy są bardzo dojrzali, ale też mają coś do powiedzenia. 
I zrobił nam się bardzo barwny dzień festiwalowy.
W tym roku odbyła się siódma edycja Festiwalu „o Polskiego”. Jakie miasta 
zaangażowały się dotychczas w ten festiwal?
W zeszłym roku do Sopotu dołączyły Rumia, a także Szczecin, Warszawa i Toruń. 
Festiwal odbył się wtedy w pięciu miastach.
W tym roku świętuje pani 20-lecie pracy artystycznej. Nad czym aktualnie pani 
pracuje?
Zaczynamy próby do „Dziewczyn z kalendarza”, będzie to polska prapremiera. 
To historia dojrzałych pań z Yorkshire, które postanowiły zrobić rozbierany 
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Już po raz piąty do naszego miasta przyjechały 
zawodniczki z całego kraju, by wziąć udział 
w Otwartych Mistrzostwach Pomorza Cheerleaders. 
Zawody, które odbyły się pod patronatem burmistrza 
Rumi, były częścią Grand Prix Polski Cheerleaders PSCh 
2023.
Nie tylko kibicowanie z pomponami
W całej Polsce cheerleading jest obecnie bardzo 
dynamicznie rozwijającą się dziedziną, dlatego główną 
misją Polskiego Stowarzyszenia Cheerleaders stało się 
jego promowanie jako prawdziwej i niezależnej 
dyscypliny sportowej, a nie tylko formy kibicowania 
innym drużynom czy „tańca z pomponami”. Od 2018 
roku stowarzyszenie jest członkiem Polskiego 
Komitetu Sportów Nieolimpijskich. Biorąc pod uwagę, 
że początki cheerleadingu w naszym kraju sięgają 
zaledwie 1988 roku, jest to spore osiągnięcie. Wtedy 
bowiem powstał pierwszy w Polsce zespół 
zawodniczek, których z każdym rokiem przybywa. 
Od 2010 roku organizowane są całoroczne cykle 
turniejów w ramach Grand Prix Polski, rozgrywane 
w 3 dywizjach: Performance Cheer, Pom Dance oraz 
Cheer. Od pięciu lat odbywają się one także w Rumi. 
Tym razem 20 maja w zawodach organizowanych 
w hali MOSiR-u uczestniczyło 28 klubów z całej Polski, 
łącznie prawie 800 zawodniczek i zawodników 
z: Płocka, Warszawy, Leszna, Rydzyny, Krakowa, Dywit, 
Władysławowa, Legionowa, Garwolina, Mszczonowa, 
Pasłęka, Bierkowa, Gdyni, Gdańska, Olsztyna, Elbląga, 
Kobylnicy, Piotrkowa Trybuna-lskiego, Gorzowa 
Wielkopolskiego, Zielonek i Szczecina. Ponadto 

zawitało do nas 70 trenerów z Polskiego Stowarzy-
szenia Cheerleaders i Polskiego Związku Sportowego 
Cheerleadingu. Podczas gali finałowej wszyscy 
uczestnicy otrzymali medale.
Na styku dwóch dyscyplin
Kolejną rumską inicjatywą, tym razem z pogranicza 
dwóch dyscyplin sportowych, jest Festiwal Gym&Fun 
łączący taniec z gimnastyką artystyczną. Impreza ta 
została zainicjowana przez Joannę Wilk, trenerkę 
i założycielkę szkółki o tej samej nazwie. Wydarzenie 
przyjęło się tak dobrze, że w tym roku 10 czerwca 
odbyła się już trzecia jego edycja. 
– Naszym założeniem było stworzenie niepowta-
rzalnego klimatu zabawy połączonej z nauką 
elementów gimnastycznych, akrobatycznych i bale-
towych – mówi Joanna Wilk. – Gimnastyka 
artystyczna harmonijnie rozwija ciało, wyrabia 
poczucie piękna, estetyki i wrażliwości na muzykę. 
Zawiera w sobie ćwiczenia muzyczno-ruchowe, 
elementy rytmiki, akrobacje oraz ćwiczenia z przy-
borami. Kładziemy nacisk na rekreacyjno-zaba-wową 
formułę, na kształtowanie prawidłowej postawy ciała, 
na rozwój takich cech jak zwinność, wytrzymałość, 
skoczność, gibkość. Serce rośnie, kiedy widzimy 
postępy i rozwój naszych podopiecznych. Dziękuję 
trenerom za ich wkład pracy oraz za zaszczepienie 
w młodym pokoleniu miłości do gimnastyki i tańca.
Podczas wydarzenia wręczono dwa puchary: jeden 
ufundowany przez burmistrza miasta, drugi przez 
dyrektor MOSiR-u.

Tysiąckrotne mistrzynie
Imponującymi osiągnięciami może pochwalić się także 
Masta Dance, zespół obchodzący 10-lecie istnienia. 
Skupia on dzieci oraz młodzież w wieku od 4 do 21 lat, 
a jego specjalnością jest taniec współ-czesny i jazzowy. 
Z okazji jubileuszu 11 czerwca w hali MOSiR-u odbyła 
się uroczysta gala, podczas której zawodniczki i trenerki 
podsumowały osiągnięcia. Jest czym się poszczycić, 
ponieważ tancerki z Masty stawały na podium 
wojewódzkich, ogólnopolskich, a także między-
narodowych zawodów aż 976 razy! Dziewczęta z grup 
turniejowych mają na swoim koncie liczne tytuły 
mistrzyń Polski, Europy i Świata Federacji WADF 
i PFT/IDO. 
– Za nami dziesięciolecie pełne wspomnień, radości, 
ciężkiej pracy, niezliczonych choreografii, wspania-
łych sukcesów, zabawy, a przede wszystkim 
cudownych ludzi, którzy o tej historii stanowią. 
Podczas gali mieliśmy okazję podzielić się z licznie 
zgromadzoną publicznością tym, co kochamy 
i z czego jesteśmy dumni – mówi Marta Miotke, 
założycielka, choreografka oraz trenerka Masta Dance.
Grupy Bambini, Czarodziejki Mini, Czarownice Mini, 
Czarownice i Shadow zaprezentowały swoje 
turniejowe choreografie oraz pokaz przygotowany 
specjalnie na tę okoliczność. Na scenie pojawiły się 
także byłe tancerki klubu. 
– Cała impreza miała bardzo rodzinny charakter. 
Poza wspaniałymi prezentacjami mogliśmy odbyć 
sentymentalną podróż do początków działalności, 
zobaczyć zaangażowanie i pasje tancerzy, ich 
rodziców, trenerów oraz głębokie relacje, jakie udało 
się zbudować na przestrzeni minionych dziesięciu lat – 
podkreśla Marta Miotke.
– Cieszę się, że tak dużo różnych form tańca rozwija się 
w naszym mieście. Kolejna tego rodzaju impreza 
odbędzie się 9 września, będzie to 25-lecie Zespołu 
Tańca SPIN, z którym jestem związana od samego 
początku – podsumowuje Jolanta Król, dyrektor 
MOSiR-u.

Kultura jest dla wszystkich
– powinna łączyć, a nie dzielić 

Galą finałową zakończyła się VII edycja projektu „Rumski Wokal”. Miejski Dom Kultury w Rumi 
zaprosił 11 czerwca mieszkańców do parku Starowiejskiego, pod scenę letnią, gdzie odbyła się 
prawdziwa muzyczna uczta. Finał projektu połączono z inną ciekawą inicjatywą – Festiwalem 
„o Polskim”, którego inicjatorką jest Magdalena Smuk, aktorka Teatru Muzycznego w Gdyni.

Magdalena Smuk 

Vinicius Santos Linhares

Aneta Tkacz

kalendarz i zebrać pieniądze na rzecz pacjentów oddziału onkologicznego. 
W ciągu dwóch miesięcy muszę się zestarzeć o 10-15 lat. Tego wymaga ode mnie 
rola. Nawiasem mówiąc, jestem podekscytowana, ponieważ od wielu lat jako 
miłośniczka słoneczników rozdaję znajomym nasiona tych kwiatów, a na plakacie 
„Dziewczyn z kalendarza” jest olbrzymi słonecznik stworzony z figur kobiet. Na 
pierwszy rzut oka wydaje się, że jest to tylko słonecznik na niebieskim tle, ale to są 
siedzące w okręgu kobiety. Spektakl jest o tym, że kobiety mają siłę. Chcę 
powiedzieć o jeszcze jednej bardzo ważnej dla mnie rzeczy. Miesiąc temu mieliśmy 
premierę spektaklu „Ósmy. Trzeci” i to była chyba najważniejsza rzecz, którą 
w życiu zrobiłam na scenie. Ponieważ spektakl dotyczy wykorzystywania 
seksualnego młodych kobiet, ale też i mężczyzn. Pokazuje, jak słabo działa wymiar 
sprawiedliwości. Badania mówią, że 80% kobiet i mężczyzn w Polsce było 
wykorzystywanych seksualnie w mniejszym lub większym stopniu. Sztuka 
skierowana jest właściwie do każdego, kto miał taki problem. Ten spektakl daje siłę 
i uświadamia, jak bardzo trzeba być czujnym w dzisiejszych czasach, gdy z jednej 
strony sztuka jest piękna, a z drugiej strony bywa bardzo brutalna. Spektakl gramy 
w Teatrze Gdynia Główna. Myślę, że od września wróci on na deski.
Cieszymy się, że znalazła pani czas, aby towarzyszyć finalistom projektu 
„Rumski Wokal 2023” podczas gali finałowej, bo to ona w tym roku otworzyła 
Festiwal „o Polski”. Finaliści wykonywali utwory musicalowe, jak ocenia pani te 
występy?
To była ogromna przyjemność, tym bardziej że nie opuściłam ani jednej nutki z tych 
wykonań, ponieważ Zbyszek Kosmalski, który akompaniował finalistom, poprosił 
mnie, żebym usiadła obok niego i trzymała nuty, a wszystko przez wiejący tego 
dnia wiatr. Chcę powiedzieć, że byłam poruszona. Na scenie było tyle talentów 
i momentów, które mnie wzruszyły i poruszyły. Gratuluję każdemu, kto się odważył, 
bo to olbrzymie wyzwanie stanąć na tak wielkiej scenie. Dziękuję Agnieszce 
Skawińskiej, która przygotowywała uczestników do tego występu. Bardzo 
wzruszyłam się podczas utworu „Modlitwa” z musicalu „Nędznicy”, 
wykonywanego przez Viniciusa Linharesa. Płakałam i nie byłam w stanie tego 
powstrzymać. Mam na szczęście to wykonanie nagrane w telefonie. Odtwarzam je 
sobie kilka razy dziennie. To jest niebywały talent. Każdy z nas posiada jakiś talent. 
Pytanie, czy jesteśmy w stanie go odkryć?

Tegorocznymi zwycięzcami „Rumskiego Wokalu” są: Aneta Tkacz, Maja 
Budniewska i Vinicius Santos Linhares – Brazylijczyk mieszkający w Rumi od 8 
miesięcy. Nagrodą dla najlepszych jest występ podczas listopadowego 
koncertu, organizowanego z okazji Narodowego Święta Niepodległości, 
w towarzystwie wybitnych artystów oraz Pomorskiej Orkiestry Symfonicznej.

Laureaci VII edycji projektu „Rumski Wokal” oraz członkowie jury i radni
Obchody 10-lecia istnienia zespołu Masta Dance

Uczestniczki Festiwalu Gym&Fun

Taniec i gimnastyka – różne formy, jedna pasja

Najlepszym dowodem na to, jak wielka 
jest różnorodność form tanecznych, są 
rozgrywane w hali rumskiego MOSiR-u 
mistrzostwa w dyscyplinach takich jak: 
cheerleading, gimnastyka artystyczna 
oraz taniec sportowy – współczesny, 
nowoczesny lub jazzowy.

Uczestnicy Otwartych Mistrzostwach Pomorza Cheerleaders
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Rumskie Nowiny nr �/lipiec/����Rumia naturalnie pomysłowa

Projekt „Rumia oczami dzieci” został zapocząt-
kowany w 2017 roku z inicjatywy burmistrza Michała 
Pasiecznego. Jest to program edukacyjny skierowany 
do wszystkich przedszkoli oraz szkół podstawowych 
zlokalizowanych na terenie miasta, a tak naprawdę 
do najmłodszych mieszkańców, którzy uczęszczają 
do tych placówek.
Celem przedsięwzięcia jest budowanie poczucia 
lokalnej tożsamości, propagowanie wiedzy o mieście 
i samorządzie gminnym, a także zaangażowanie 
dzieci oraz młodzieży w życie społeczne Rumi. 
Osiągnięcie tych zamierzeń jest możliwe dzięki akty-
wności rumskich placówek oświatowych oraz ich 
wychowanków.
W tym roku podczas realizacji grupowych zadań 
edukacyjnych setki dzieci poznawały miejski herb 
i logo, historię Rumi, a także brały udział w spacerach 
i spotkaniach ze znanymi lokalnie osobami. Część 
placówek nagrała również piosenki opowiadające 
o mieście.
Równocześnie odbywały się konkursy. Zadanie 
skierowane do przedszkoli polegało na przygo-
towaniu przez placówkę makiety miasta, natomiast 
szkoły wykonywały dekoracje ścienne przedsta-
wiające współczesną Rumię. Z kolei indywidualni 
uczestnicy w wieku od 4 do 12 lat rywalizowali ze 
sobą, przysyłając prace na konkurs plastyczny pt. 
„Spacer po Rumi” oraz konkurs literacki polegający 
na stworzeniu rymowanki lub wierszyka o mieście.
Docenione przez jury placówki wzbogacą się 
o ogródki edukacyjne bądź stojaki na rowery lub 
hulajnogi. Natomiast dziecięce rymowanki i wier-
szyki zostaną wydane w formie zbioru, a najlepsze 
ilustracje zostaną wykorzystane do przygotowania 
miejskiego kalendarza na 2024 rok. Dodatkowo mali 
twórcy otrzymali ze swoje prace nagrody rzeczowe: 
bony podarunkowe oraz zabawki edukacyjne.
Oficjalne ogłoszenie zwycięzców tegorocznej edycji 
projektu „Rumia oczami dzieci” i wręczenie nagród 
ufundowanych przez Urząd Miasta Rumi odbyło się 
15 czerwca przy MDK-u. W wydarzeniu wzięli udział 
laureaci konkursów indywidualnych, ich rodzice 
i opiekunowie, przedstawiciele placówek oświato-
wych oraz członkowie jury konkursowego.

– Uważam, że ten projekt jest fantastyczny. 
Realizując go, możemy się świetnie bawić z dziećmi, 
a oprócz tego dzieci bardzo dobrze poznają swoje 
miasto. Podczas poprzedniej edycji poszliśmy na 
spacer historyczny z panem Dariuszem Rybackim, 
a w tym roku opowiadałyśmy dzieciom o lotnisku 
i lotnikach, którzy bronili naszego kraju i Rumi. Dzieci 
dużo z tego wynoszą, angażują się też rodzice, którzy 
są zainteresowani pracami swoich dzieci, ale również 
sami dowiadują się więcej np. o miejskim logo czy 
herbie – ocenia Jeanetta Szulc, koordynatorka 
z Przedszkola Niepublicznego „Iskierka”.

Kategoria: klasy V-VI
l I miejsce – Maja Bianga,
l II miejsce – Adam Kędzierski,
l III miejsce – Emilia Brzozowska,
l IV miejsce – Maria Szmytkiewicz,
l Wyróżnienie – Patryk Dzikowski,
l Wyróżnienie – Zuzanna Borycka.

Kategoria: klasy III-IV
l I miejsce – Marta Makuch,
l II miejsce – Damian Dyszkant,
l III miejsce – Mateusz Lewandowski,
l IV miejsce – Aleksander Popławski,
l Wyróżnienie – Karolina Hallman,
l Wyróżnienie – Nadia Torbiak.

Konkurs literacki

Łącznie 25 szkół oraz przedszkoli – publicznych i prywatnych – wzięło 
udział w szóstej edycji projektu edukacyjnego „Rumia oczami dzieci”. 
Jednym z etapów organizowanej przez urząd miasta kampanii były 
indywidualne konkursy, w które zaangażowało się kilkuset małych 
rumian. Autorów najlepszych prac poznaliśmy 15 czerwca podczas 
odbywającego się przy MDK-u oficjalnego podsumowania projektu.

Kategoria: przedszkola (przyznano 
dwie równorzędne nagrody)
l Przedszkole Niepubliczne 

„Iskierka”,
l Przedszkole Niepubliczne 

„Janowiaczek”.
Kategoria: szkoły podstawowe
l Szkoła Podstawowa nr 6 im. 

Aleksandra Majkowskiego.

Zadania specjalne

Kategoria: uczniowie klas I-III
l I miejsce – Natalia Życzkowska,
l II miejsce – Martyna Karpluk, 
l III miejsce – Hanna Toporek,
l IV miejsce – Zuzanna Dejewska,
l Wyróżnienie – Sebastian Lutrzykowski,
l Wyróżnienie – Igor Müller.

Kategoria: grupy przedszkolne
l I miejsce – Anton Kniazhevich,
l II miejsce – Kalina Iglik, 
l III miejsce – Anna Guz,  
l IV miejsce – Tamara Maciejewska,
l Wyróżnienie – Liliana Domagała,
l Wyróżnienie – Jakub Jagła.

Konkurs plastyczny

Oficjalnego otwarcia Dziecięcej Sesji, która odbywała 
się 30 maja na antresoli MOSiR-u, dokonał 
wiceburmistrz Piotr Wittbrodt. Towarzyszyła mu 
radna Teresa Hebel, której zadaniem było wprowa-
dzenie młodych stażem i wiekiem kolegów w nowe 
obowiązki. Celem obrad było przybliżenie dzieciom 
podstawowych zasad funkcjonowania samorządu 
poprzez edukacyjną zabawę.
Młodzi radni najpierw złożyli uroczyste ślubowanie, 
a potem zastanawiali się nad tym, co należałoby 
zmienić lub poprawić w Rumi. Debatowali między 
innymi o konieczności budowy otwartego basenu na 
Błoniach Janowskich, montażu zaawansowanych 
technologicznie śmietników, możliwościach wyty-
czenia kolejnych ścieżek spacerowych czy zakupie 
domków dla owadów. Tylko w sprawie otwartego 
basenu Dziecięca Rada Miejska była jednogłośna, 
a niemal wszystkie prezentowane projekty uchwał 
rodziły pytania wśród dzieci i dorosłych.
– Jak zawsze jestem pod ogromnym wrażeniem 
zaangażowania i pomysłowości dzieci. Gdyby losy 
miasta zależały od ich decyzji, to w Rumi mielibyśmy 
między innymi kompleks z basenami czy park nauki 
z robotami. Nam, dorosłym, pokazuje to potencjalny 
kierunek rozwoju i potrzeby maluchów. To bardzo 
cenna lekcja. Jak zawsze dziękuję wszystkim 
nauczycielom za przygotowanie i udział w naszej 
sesji – podkreśla wiceburmistrz Piotr Wittbrodt.
Dwudziestu sześciu młodych radnych reprezen-
towało oddziały przedszkolne: Szkoły Podstawowej 
nr 1 im. Józefa Wybickiego, Szkoły Podstawowej nr 4 
im. Janusza Korczaka, Szkoły Podstawowej nr 6 im. 
Aleksandra Majkowskiego, Szkoły Podstawowej nr 7 
im. Karola Wojtyły, Szkoły Podstawowej nr 9 im. kpt. 
Karola Olgierda Borchardta, Szkoły Podstawowej nr 
10 im. Jana Brzechwy, a także: Przedszkole nr 1 
„Słoneczna Jedynka”, Przedszkole nr 2 „Bajka”, 
Przedszkole „Pod Topolą”, Przedszkole Niepubliczne 

„Mądry Maluch”, Przedszkole Niepubliczne „Iskier-
ka”, Przedszkole Niepubliczne „Janowiaczek”, 
Chrześcijańskie Przedszkole Montessori „Ptasie 
Radio” oraz Podstawową Ekologiczną Szkołę 
Społeczną.
Zwieńczeniem VII Dziecięcej Sesji Rady Miejskiej 
Rumi, która została zorganizowana w ramach 
projektu „Rumia oczami dzieci”, było wręczenie 
certyfikatów i upominków, a także wykonanie 
pamiątkowych zdjęć. Młodzi radni skosztowali także 
własnoręcznie skręconej waty cukrowej.

O tym, co działoby się w mieście, gdyby to kilkulatki przejęły 
władzę, można się było przekonać podczas VII Dziecięcej Sesji Rady 
Miejskiej Rumi. Choć odbywające się z okazji Dnia Dziecka obrady 
prowadzili dorośli, to wyłącznie najmłodsi mogli prezentować 
swoje projekty uchwał i to oni mieli decydujący głos w kwestii 
przyszłości samorządu.

Laureatka szóstej edycji projektu wspólnie z rodzicami i członkami jury:
radną Lucyną Miotk i wiceburmistrzem Piotrem Wittbrodtem

Laureaci szóstej edycji projektu z rodzicami, opiekunami i członkami jury

Dziewczynki z Przedszkola „Pod Topolą” prezentujące projekt uchwały

Przygotowana przez dzieci makieta

Dzieci prezentujące projekty uchwał
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Projekt „Rumia oczami dzieci” został zapocząt-
kowany w 2017 roku z inicjatywy burmistrza Michała 
Pasiecznego. Jest to program edukacyjny skierowany 
do wszystkich przedszkoli oraz szkół podstawowych 
zlokalizowanych na terenie miasta, a tak naprawdę 
do najmłodszych mieszkańców, którzy uczęszczają 
do tych placówek.
Celem przedsięwzięcia jest budowanie poczucia 
lokalnej tożsamości, propagowanie wiedzy o mieście 
i samorządzie gminnym, a także zaangażowanie 
dzieci oraz młodzieży w życie społeczne Rumi. 
Osiągnięcie tych zamierzeń jest możliwe dzięki akty-
wności rumskich placówek oświatowych oraz ich 
wychowanków.
W tym roku podczas realizacji grupowych zadań 
edukacyjnych setki dzieci poznawały miejski herb 
i logo, historię Rumi, a także brały udział w spacerach 
i spotkaniach ze znanymi lokalnie osobami. Część 
placówek nagrała również piosenki opowiadające 
o mieście.
Równocześnie odbywały się konkursy. Zadanie 
skierowane do przedszkoli polegało na przygo-
towaniu przez placówkę makiety miasta, natomiast 
szkoły wykonywały dekoracje ścienne przedsta-
wiające współczesną Rumię. Z kolei indywidualni 
uczestnicy w wieku od 4 do 12 lat rywalizowali ze 
sobą, przysyłając prace na konkurs plastyczny pt. 
„Spacer po Rumi” oraz konkurs literacki polegający 
na stworzeniu rymowanki lub wierszyka o mieście.
Docenione przez jury placówki wzbogacą się 
o ogródki edukacyjne bądź stojaki na rowery lub 
hulajnogi. Natomiast dziecięce rymowanki i wier-
szyki zostaną wydane w formie zbioru, a najlepsze 
ilustracje zostaną wykorzystane do przygotowania 
miejskiego kalendarza na 2024 rok. Dodatkowo mali 
twórcy otrzymali ze swoje prace nagrody rzeczowe: 
bony podarunkowe oraz zabawki edukacyjne.
Oficjalne ogłoszenie zwycięzców tegorocznej edycji 
projektu „Rumia oczami dzieci” i wręczenie nagród 
ufundowanych przez Urząd Miasta Rumi odbyło się 
15 czerwca przy MDK-u. W wydarzeniu wzięli udział 
laureaci konkursów indywidualnych, ich rodzice 
i opiekunowie, przedstawiciele placówek oświato-
wych oraz członkowie jury konkursowego.

– Uważam, że ten projekt jest fantastyczny. 
Realizując go, możemy się świetnie bawić z dziećmi, 
a oprócz tego dzieci bardzo dobrze poznają swoje 
miasto. Podczas poprzedniej edycji poszliśmy na 
spacer historyczny z panem Dariuszem Rybackim, 
a w tym roku opowiadałyśmy dzieciom o lotnisku 
i lotnikach, którzy bronili naszego kraju i Rumi. Dzieci 
dużo z tego wynoszą, angażują się też rodzice, którzy 
są zainteresowani pracami swoich dzieci, ale również 
sami dowiadują się więcej np. o miejskim logo czy 
herbie – ocenia Jeanetta Szulc, koordynatorka 
z Przedszkola Niepublicznego „Iskierka”.

Kategoria: klasy V-VI
l I miejsce – Maja Bianga,
l II miejsce – Adam Kędzierski,
l III miejsce – Emilia Brzozowska,
l IV miejsce – Maria Szmytkiewicz,
l Wyróżnienie – Patryk Dzikowski,
l Wyróżnienie – Zuzanna Borycka.

Kategoria: klasy III-IV
l I miejsce – Marta Makuch,
l II miejsce – Damian Dyszkant,
l III miejsce – Mateusz Lewandowski,
l IV miejsce – Aleksander Popławski,
l Wyróżnienie – Karolina Hallman,
l Wyróżnienie – Nadia Torbiak.

Konkurs literacki

Łącznie 25 szkół oraz przedszkoli – publicznych i prywatnych – wzięło 
udział w szóstej edycji projektu edukacyjnego „Rumia oczami dzieci”. 
Jednym z etapów organizowanej przez urząd miasta kampanii były 
indywidualne konkursy, w które zaangażowało się kilkuset małych 
rumian. Autorów najlepszych prac poznaliśmy 15 czerwca podczas 
odbywającego się przy MDK-u oficjalnego podsumowania projektu.

Kategoria: przedszkola (przyznano 
dwie równorzędne nagrody)
l Przedszkole Niepubliczne 

„Iskierka”,
l Przedszkole Niepubliczne 

„Janowiaczek”.
Kategoria: szkoły podstawowe
l Szkoła Podstawowa nr 6 im. 

Aleksandra Majkowskiego.

Zadania specjalne

Kategoria: uczniowie klas I-III
l I miejsce – Natalia Życzkowska,
l II miejsce – Martyna Karpluk, 
l III miejsce – Hanna Toporek,
l IV miejsce – Zuzanna Dejewska,
l Wyróżnienie – Sebastian Lutrzykowski,
l Wyróżnienie – Igor Müller.

Kategoria: grupy przedszkolne
l I miejsce – Anton Kniazhevich,
l II miejsce – Kalina Iglik, 
l III miejsce – Anna Guz,  
l IV miejsce – Tamara Maciejewska,
l Wyróżnienie – Liliana Domagała,
l Wyróżnienie – Jakub Jagła.

Konkurs plastyczny

Oficjalnego otwarcia Dziecięcej Sesji, która odbywała 
się 30 maja na antresoli MOSiR-u, dokonał 
wiceburmistrz Piotr Wittbrodt. Towarzyszyła mu 
radna Teresa Hebel, której zadaniem było wprowa-
dzenie młodych stażem i wiekiem kolegów w nowe 
obowiązki. Celem obrad było przybliżenie dzieciom 
podstawowych zasad funkcjonowania samorządu 
poprzez edukacyjną zabawę.
Młodzi radni najpierw złożyli uroczyste ślubowanie, 
a potem zastanawiali się nad tym, co należałoby 
zmienić lub poprawić w Rumi. Debatowali między 
innymi o konieczności budowy otwartego basenu na 
Błoniach Janowskich, montażu zaawansowanych 
technologicznie śmietników, możliwościach wyty-
czenia kolejnych ścieżek spacerowych czy zakupie 
domków dla owadów. Tylko w sprawie otwartego 
basenu Dziecięca Rada Miejska była jednogłośna, 
a niemal wszystkie prezentowane projekty uchwał 
rodziły pytania wśród dzieci i dorosłych.
– Jak zawsze jestem pod ogromnym wrażeniem 
zaangażowania i pomysłowości dzieci. Gdyby losy 
miasta zależały od ich decyzji, to w Rumi mielibyśmy 
między innymi kompleks z basenami czy park nauki 
z robotami. Nam, dorosłym, pokazuje to potencjalny 
kierunek rozwoju i potrzeby maluchów. To bardzo 
cenna lekcja. Jak zawsze dziękuję wszystkim 
nauczycielom za przygotowanie i udział w naszej 
sesji – podkreśla wiceburmistrz Piotr Wittbrodt.
Dwudziestu sześciu młodych radnych reprezen-
towało oddziały przedszkolne: Szkoły Podstawowej 
nr 1 im. Józefa Wybickiego, Szkoły Podstawowej nr 4 
im. Janusza Korczaka, Szkoły Podstawowej nr 6 im. 
Aleksandra Majkowskiego, Szkoły Podstawowej nr 7 
im. Karola Wojtyły, Szkoły Podstawowej nr 9 im. kpt. 
Karola Olgierda Borchardta, Szkoły Podstawowej nr 
10 im. Jana Brzechwy, a także: Przedszkole nr 1 
„Słoneczna Jedynka”, Przedszkole nr 2 „Bajka”, 
Przedszkole „Pod Topolą”, Przedszkole Niepubliczne 

„Mądry Maluch”, Przedszkole Niepubliczne „Iskier-
ka”, Przedszkole Niepubliczne „Janowiaczek”, 
Chrześcijańskie Przedszkole Montessori „Ptasie 
Radio” oraz Podstawową Ekologiczną Szkołę 
Społeczną.
Zwieńczeniem VII Dziecięcej Sesji Rady Miejskiej 
Rumi, która została zorganizowana w ramach 
projektu „Rumia oczami dzieci”, było wręczenie 
certyfikatów i upominków, a także wykonanie 
pamiątkowych zdjęć. Młodzi radni skosztowali także 
własnoręcznie skręconej waty cukrowej.

O tym, co działoby się w mieście, gdyby to kilkulatki przejęły 
władzę, można się było przekonać podczas VII Dziecięcej Sesji Rady 
Miejskiej Rumi. Choć odbywające się z okazji Dnia Dziecka obrady 
prowadzili dorośli, to wyłącznie najmłodsi mogli prezentować 
swoje projekty uchwał i to oni mieli decydujący głos w kwestii 
przyszłości samorządu.

Laureatka szóstej edycji projektu wspólnie z rodzicami i członkami jury:
radną Lucyną Miotk i wiceburmistrzem Piotrem Wittbrodtem

Laureaci szóstej edycji projektu z rodzicami, opiekunami i członkami jury

Dziewczynki z Przedszkola „Pod Topolą” prezentujące projekt uchwały

Przygotowana przez dzieci makieta

Dzieci prezentujące projekty uchwał
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PRZEGLĄD MIEJ SKICH INWESTYCJI

Rewitalizacja Góry Markowca

Ruszyły prace przygotowawcze polegające na oczyszczeniu i ogrodzeniu terenu 
budowy. Wkrótce rozpoczną się roboty budowlane. 
Dzięki wygranej Rumi w ogólnopolskim konkursie ogłoszonym przez 
Narodowe Centrum Badań i Rozwoju (NCBR) na gminnej działce zlokalizowanej 
w obrębie ulic Reja, Nałkowskiej i Sędzickiego powstanie budynek komunalny 
realizowany w technologii przyszłości. W obiekcie wyposażonym między innymi 
w panele fotowoltaiczne oraz oczyszczalnię ścieków, zgodnie z rządowym 
programem, znajdzie się 28 mieszkań w pełni dostosowanych do potrzeb 
seniorów.
Koszt budowy pokryje NCBR, gmina w ramach wkładu własnego zapewni 
działkę oraz sfinansuje budowę chodników, miejsc parkingowych oraz 
realizację zorganizowanej zieleni.
Inwestycja powinna zostać oddana do użytkowania jeszcze w tym roku.

Budowa nowoczesnego budynku społecznego dla seniorów

Trwa montaż oświetlenia oraz monitoringu. Równocześnie 
realizowane są prace wykończeniowe. 
Oddanie inwestycji do użytkowania planowane jest na lato 
tego roku.
Wartość całej rewitalizacji Zagórza i Góry Markowca to 
ponad 28 mln zł, z czego blisko 13 mln zł, uwzględniając 
działania społeczne, stanowi zdobyte przez urząd unijne 
dofinansowanie.

Wnętrze schronu zostało oczyszczone, wykonany został okop 
ziemny i rów dobiegowy. Trwa montaż oświetlenia.
Inwestycja realizowana z Budżetu Obywatelskiego.

Rewitalizacja schronu na
Górze Markowca

Modernizacja układu drogowego przy ulicy Księdza Lucjana Gierosa 

Trwają ostatnie prace związane z inwestycją. Dobiega końca montaż 
oznakowania pionowego, wiat autobusowych, śmietników, wiat i stojaków 
rowerowych, a także malowanie oznakowania poziomego. 
Dofinansowanie zdobyte na tę inwestycję wyniosło niemal 4,6 mln zł.

Budowa węzła integracyjnego Centrum 

Trwa remont nawierzchni jezdni oraz parkingów w okolicy budynku numer 5. 
W najbliższych dniach rozpoczną się prace związane z montażem odpływów wód 
deszczowych. Wszelkie roboty budowlane w rejonie ulicy Gierosa powinny się 
zakończyć do połowy lipca.
Podmiotem odpowiedzialnym za wykonanie inwestycji jest Firma Budowlano-
Drogowa MTM S.A.
Koszt tego przedsięwzięcia pokrywany jest wyłącznie ze środków własnych gminy.

Zakończyła się wymiana wodociągu, wykonawca przystąpił do remontu 
kolektora kanalizacji deszczowej, następnie na ulicy ułożona zostanie 
betonowa kostka.

Remont ulicy Torowej

Rusza modernizacja orlika polegająca na przebudowie nawierzchni 
boiska. Prace potrwają kilka tygodni.
Koszt inwestycji to ok. 415 tys. zł.

Modernizacja boiska przy
ulicy Stoczniowców

Trwają prace związane z wykonaniem pokrycia dachowego obu budynków, 
wykonawca rozpoczął także układanie instalacji elektrycznych.
W ramach inwestycji powstaną dwa komunalne bloki mieszkalne. Znajdą się w nich 
łącznie 72 lokale (maksymalnie czteropokojowe) z balkonami lub tarasami, a także 
wózkarnie, pomieszczenia gospodarcze i windy. Bloki będą dostosowane do 
potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Wokół budynków nie zabraknie ciągów 
pieszych, dróg, miejsc parkingowych, placu zabaw, ławek, oświetlenia, wiat 
śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, w tym ogrodów deszczowych.
Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 mln zł, z czego 15 mln pokryje 
zdobyte na ten cel dofinansowanie.

Nowe oblicze osiedla
przy ulicy Reja

Projekt pn. „Rewitalizacja Zagórza w Rumi” współfinansowany
przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020

Projekt pn. „Budowa węzłów integracyjnych w Rumi wraz z trasami dojazdowymi”
współfinansowany przez UE ze środków EFRR w ramach RPO WP na lata 2014-2020
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Trwają ostatnie prace związane z inwestycją. Dobiega końca montaż 
oznakowania pionowego, wiat autobusowych, śmietników, wiat i stojaków 
rowerowych, a także malowanie oznakowania poziomego. 
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Trwają prace związane z wykonaniem pokrycia dachowego obu budynków, 
wykonawca rozpoczął także układanie instalacji elektrycznych.
W ramach inwestycji powstaną dwa komunalne bloki mieszkalne. Znajdą się w nich 
łącznie 72 lokale (maksymalnie czteropokojowe) z balkonami lub tarasami, a także 
wózkarnie, pomieszczenia gospodarcze i windy. Bloki będą dostosowane do 
potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Wokół budynków nie zabraknie ciągów 
pieszych, dróg, miejsc parkingowych, placu zabaw, ławek, oświetlenia, wiat 
śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, w tym ogrodów deszczowych.
Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 mln zł, z czego 15 mln pokryje 
zdobyte na ten cel dofinansowanie.
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Pierwszy w historii ranking „Wspólnoty” 
dotyczący wydatków bieżących na admini-
strację dotyczył 2000 roku, a ostatni był oparty 
o dane z 2014 roku. Najnowsza edycja stanowi 
więc porównanie lat 2022 i 2014. Aby obliczyć, 
jak dużo pieniędzy dany samorząd przeznacza 
na administrację, eksperci brali pod uwagę 
wydatki bieżące zapisane w budżecie – w dziale 
750 „Administracja publiczna”, z wyłączeniem 
wydatków na remonty – i dzielili tę sumę przez 
liczbę mieszkańców podaną przez Główny 
Urząd Statystyczny. Ponadto samorządy 
zostały podzielone na kategorie (wojewó-
dztwa, miasta wojewódzkie, miasta na 
prawach powiatu, miasta powiatowe, miaste-
czka, gminy wiejskie) i podkategorie zależne od 
liczby mieszkańców. Ostatecznie na szczycie 
tabel znalazły się samorządy wydające na 
administrację relatywnie najmniej.
Autorzy podkreślają jednak, że zestawienie nie 
jest w stanie ukazać zależności pomiędzy 
wydatkami a ich efektami. Twórcy nie zalecają 
także traktowania prezentowanych wyników 
jako jednoznacznej oceny działalności władz 
lokalnych. Mimo to zestawienie wydatków na 
administrację uznają za ciekawe i przydatne – 
zwłaszcza dla szefów urzędów, którzy na tej 
podstawie mogą porównać swoją jednostkę do 
innych czy też dokonać wewnętrznego audytu.  
– Wielu czytelnikom narzuca się dość populis-
tyczne, powierzchowne i niesprawiedliwe 
wnioskowanie. Sprowadza się ono do tezy, że 
im niższe wydatki na administrację, tym lepiej, 
a te samorządy, w których utrzymanie 
administracji pochłania więcej środków, 
utrzymują niepotrzebnie rozbudowaną 
biurokrację i marnują pieniądze podatników 
na fanaberie urzędników. Prawda jest 
znacznie bardziej złożona i musimy się 

pogodzić z tym, że nasze zestawienie daje tylko 
uproszczony obraz sytuacji. […] większe 
wydatki na administrację niekoniecznie ozna-
czają marnowanie pieniędzy podatników. 
Skutkiem może być lepsza, sprawniejsza 
obsługa obywateli, a także np. większa 
skuteczność pozyskiwania funduszy unijnych – 
czytamy we wstępie do rankingu.
Między innymi dzięki szczegółowemu plano-
waniu gminnego budżetu, odpowiedniej 
polityce kadrowej oraz wprowadzaniu 
innowacyjnych i nieszablonowych rozwiązań 
Rumia zajęła 4. miejsce w kategorii miast 
niepowiatowych powyżej 15 tysięcy mieszka-
ńców, przeznaczając 346,43 zł w przeliczeniu 
na mieszkańca. Spośród pomorskich miast 
w czołówce znalazła się również sąsiednia 
Reda, zajmując 8. miejsce (370,93 zł na 
mieszkańca). Tak wysokie lokaty są zarezer-
wowane dla miast, w których wydatki bieżące 
na administrację są nawet trzykrotnie mniejsze 
niż w innych samorządach z tej samej 
kategorii.
– Nasze wydatki są mniejsze niż w innych 
samorządach przede wszystkim dlatego, że 
jesteśmy bardzo efektywni w pracy. Już kilka lat 
temu wiedzieliśmy, że mając mniejszą liczbę 
pracowników, potrafimy zrealizować stosun-
kowo więcej zadań. Oprócz tego nie wydajemy 
środków finansowych na zlecenia wykonania 
pewnych usług, zamiast tego zatrudniamy 
osoby do ich wykonywania. Mamy na 
przykład swojego grafika, zatrudniliśmy więcej 
osób w planowaniu przestrzennym, które 
potrafią przygotować plany zagospoda-
rowania przestrzennego od A do Z. Tym 
sposobem nie wydajemy bardzo dużych 
pieniędzy na usługi firm zewnętrznych – mówi 
burmistrz Michał Pasieczny. – Chcielibyśmy 

W czerwcowym wydaniu Pisma Samorządu Terytorialnego „Wspólnota” ukazał się ranking 
dotyczący wydatków bieżących na administrację. W budzącym emocje zestawieniu, 
przygotowanym przez zespół profesora nauk ekonomicznych Pawła Swianiewicza, Rumia zajęła 
4. miejsce w kategorii miast niepowiatowych powyżej 15 tysięcy mieszkańców.

oczywiście, aby nasi pracownicy zarabiali znacznie więcej, bo 
wówczas nie byłoby takiej rotacji, ale nie oszukujmy się – będąc przy 
Gdańsku, Gdyni, Sopocie czy innych bogatszych gminach, mamy 
problem z konkurowaniem o pracowników. Niemniej pracuje się 
u nas bardzo dobrze, atmosfera jest świetna, zespół bardzo 
dynamiczny. Realizujemy dużo ciekawych zadań, a oferta dla 
mieszkańców jest szeroka, zwłaszcza jeśli chodzi o sport powszechny, 
mamy też dobre jednostki kulturalne, świetne organizacje 
pozarządowe. Wszystko to powoduje, że w Rumi się bardzo dobrze 
mieszka – dodaje.
Pełny ranking samorządowych wydatków na administrację znajduje 
się na stronie: www.wspolnota.org.pl/news/ranking-ile-nas-
kosztuje-samorzadowa-administracja. 

„Jesteśmy bardzo efektywni w pracy”.
Rumia na czele ogólnopolskiego rankinguBudowa ogólnodostępnego parkingu przy Szkole Podstawowej nr 4

Trwają odbiory techniczne, wkrótce zostanie ogłoszony przetarg na 
wyposażenie wnętrza obiektu.
Po zakończeniu wszystkich prac powstanie dom dla 23 dorosłych rumian 
ze znacznym lub umiarkowanym stopniem niepełnosprawności. 
Obszerny parking ma służyć nie tylko mieszkańcom centrum, ale i osobom 
korzystającym z usług bądź robiącym zakupy na Placu Kaszubskim.
Łączna wartość zadania to ponad 5 mln zł. Na realizację inwestycji miasto 
zdobyło dofinansowanie w wysokości 2,8 mln zł.

Budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego „COM” przy Placu Kaszubskim

Podpisana została umowa na wykonanie dokumentacji projek-
towej, obecnie ustalane są warunki techniczne dotyczące różnych 
branż. 
Inwestycja zakłada budowę ogólnodostępnego parkingu przy 
skrzyżowaniu ulic Świętojańskiej i Bydgoskiej. Obiekt ma przede 
wszystkim ułatwić rodzicom parkowanie podczas dowożenia oraz 
odbierania dzieci ze szkoły, a także zwiększyć bezpieczeństwo w tym 
rejonie.

PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Budowa tężni solankowej
przy ulicy Różanej
Drugi przetarg na opracowanie dokumentacji projektowej został 
unieważniony z powodu zbyt wysokiej ceny względem kwoty 
przewidzianej w budżecie miasta na realizację tego zamówienia. 
Ogłoszono kolejny przetarg.
Inwestycja zakłada wybudowanie tężni solankowej średniej 
wielkości wraz ze zbiornikiem na solankę i ławkami parkowymi, 
a także modernizację boiska do piłki nożnej oraz boiska 
wielofunkcyjnego zlokalizowanego przy ulicy 1 Maja.

Budowa „Park 4 Bike”
przy Szkole Podstawowej nr 1
Miasto uzyskało pozwolenie na budowę. Trwa przygotowywanie 
dokumentów niezbędnych do ogłoszenia przetargu.
Celem inwestycji jest stworzenie zadaszonego, monitorowanego, 
oświetlonego parkingu rowerowego przy ulicy Kościelnej, tuż obok 
miejskiego targowiska.

Budowa placu zabaw
przy Szkole Podstawowej nr 7
W ramach inwestycji powstanie plac zabaw wyposażony w kilka 
urządzeń. Zamontowane zostaną także ławki oraz kosze na śmieci. 
Prace powinny się zakończyć w III kwartale tego roku.
Celem przedsięwzięcia jest budowa ogólnodostępnego, bezpiecznego, 
funkcjonalnego i nowoczesnego placu zabaw, który pomoże w rozwoju 
psychoruchowym dzieci.

ul. Słowackiego
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tabel znalazły się samorządy wydające na 
administrację relatywnie najmniej.
Autorzy podkreślają jednak, że zestawienie nie 
jest w stanie ukazać zależności pomiędzy 
wydatkami a ich efektami. Twórcy nie zalecają 
także traktowania prezentowanych wyników 
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lokalnych. Mimo to zestawienie wydatków na 
administrację uznają za ciekawe i przydatne – 
zwłaszcza dla szefów urzędów, którzy na tej 
podstawie mogą porównać swoją jednostkę do 
innych czy też dokonać wewnętrznego audytu.  
– Wielu czytelnikom narzuca się dość populis-
tyczne, powierzchowne i niesprawiedliwe 
wnioskowanie. Sprowadza się ono do tezy, że 
im niższe wydatki na administrację, tym lepiej, 
a te samorządy, w których utrzymanie 
administracji pochłania więcej środków, 
utrzymują niepotrzebnie rozbudowaną 
biurokrację i marnują pieniądze podatników 
na fanaberie urzędników. Prawda jest 
znacznie bardziej złożona i musimy się 

pogodzić z tym, że nasze zestawienie daje tylko 
uproszczony obraz sytuacji. […] większe 
wydatki na administrację niekoniecznie ozna-
czają marnowanie pieniędzy podatników. 
Skutkiem może być lepsza, sprawniejsza 
obsługa obywateli, a także np. większa 
skuteczność pozyskiwania funduszy unijnych – 
czytamy we wstępie do rankingu.
Między innymi dzięki szczegółowemu plano-
waniu gminnego budżetu, odpowiedniej 
polityce kadrowej oraz wprowadzaniu 
innowacyjnych i nieszablonowych rozwiązań 
Rumia zajęła 4. miejsce w kategorii miast 
niepowiatowych powyżej 15 tysięcy mieszka-
ńców, przeznaczając 346,43 zł w przeliczeniu 
na mieszkańca. Spośród pomorskich miast 
w czołówce znalazła się również sąsiednia 
Reda, zajmując 8. miejsce (370,93 zł na 
mieszkańca). Tak wysokie lokaty są zarezer-
wowane dla miast, w których wydatki bieżące 
na administrację są nawet trzykrotnie mniejsze 
niż w innych samorządach z tej samej 
kategorii.
– Nasze wydatki są mniejsze niż w innych 
samorządach przede wszystkim dlatego, że 
jesteśmy bardzo efektywni w pracy. Już kilka lat 
temu wiedzieliśmy, że mając mniejszą liczbę 
pracowników, potrafimy zrealizować stosun-
kowo więcej zadań. Oprócz tego nie wydajemy 
środków finansowych na zlecenia wykonania 
pewnych usług, zamiast tego zatrudniamy 
osoby do ich wykonywania. Mamy na 
przykład swojego grafika, zatrudniliśmy więcej 
osób w planowaniu przestrzennym, które 
potrafią przygotować plany zagospoda-
rowania przestrzennego od A do Z. Tym 
sposobem nie wydajemy bardzo dużych 
pieniędzy na usługi firm zewnętrznych – mówi 
burmistrz Michał Pasieczny. – Chcielibyśmy 

W czerwcowym wydaniu Pisma Samorządu Terytorialnego „Wspólnota” ukazał się ranking 
dotyczący wydatków bieżących na administrację. W budzącym emocje zestawieniu, 
przygotowanym przez zespół profesora nauk ekonomicznych Pawła Swianiewicza, Rumia zajęła 
4. miejsce w kategorii miast niepowiatowych powyżej 15 tysięcy mieszkańców.

oczywiście, aby nasi pracownicy zarabiali znacznie więcej, bo 
wówczas nie byłoby takiej rotacji, ale nie oszukujmy się – będąc przy 
Gdańsku, Gdyni, Sopocie czy innych bogatszych gminach, mamy 
problem z konkurowaniem o pracowników. Niemniej pracuje się 
u nas bardzo dobrze, atmosfera jest świetna, zespół bardzo 
dynamiczny. Realizujemy dużo ciekawych zadań, a oferta dla 
mieszkańców jest szeroka, zwłaszcza jeśli chodzi o sport powszechny, 
mamy też dobre jednostki kulturalne, świetne organizacje 
pozarządowe. Wszystko to powoduje, że w Rumi się bardzo dobrze 
mieszka – dodaje.
Pełny ranking samorządowych wydatków na administrację znajduje 
się na stronie: www.wspolnota.org.pl/news/ranking-ile-nas-
kosztuje-samorzadowa-administracja. 

„Jesteśmy bardzo efektywni w pracy”.
Rumia na czele ogólnopolskiego rankinguBudowa ogólnodostępnego parkingu przy Szkole Podstawowej nr 4

Trwają odbiory techniczne, wkrótce zostanie ogłoszony przetarg na 
wyposażenie wnętrza obiektu.
Po zakończeniu wszystkich prac powstanie dom dla 23 dorosłych rumian 
ze znacznym lub umiarkowanym stopniem niepełnosprawności. 
Obszerny parking ma służyć nie tylko mieszkańcom centrum, ale i osobom 
korzystającym z usług bądź robiącym zakupy na Placu Kaszubskim.
Łączna wartość zadania to ponad 5 mln zł. Na realizację inwestycji miasto 
zdobyło dofinansowanie w wysokości 2,8 mln zł.

Budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego „COM” przy Placu Kaszubskim

Podpisana została umowa na wykonanie dokumentacji projek-
towej, obecnie ustalane są warunki techniczne dotyczące różnych 
branż. 
Inwestycja zakłada budowę ogólnodostępnego parkingu przy 
skrzyżowaniu ulic Świętojańskiej i Bydgoskiej. Obiekt ma przede 
wszystkim ułatwić rodzicom parkowanie podczas dowożenia oraz 
odbierania dzieci ze szkoły, a także zwiększyć bezpieczeństwo w tym 
rejonie.

PRZEGLĄD MIEJSKICH INWESTYCJI

Budowa tężni solankowej
przy ulicy Różanej
Drugi przetarg na opracowanie dokumentacji projektowej został 
unieważniony z powodu zbyt wysokiej ceny względem kwoty 
przewidzianej w budżecie miasta na realizację tego zamówienia. 
Ogłoszono kolejny przetarg.
Inwestycja zakłada wybudowanie tężni solankowej średniej 
wielkości wraz ze zbiornikiem na solankę i ławkami parkowymi, 
a także modernizację boiska do piłki nożnej oraz boiska 
wielofunkcyjnego zlokalizowanego przy ulicy 1 Maja.

Budowa „Park 4 Bike”
przy Szkole Podstawowej nr 1
Miasto uzyskało pozwolenie na budowę. Trwa przygotowywanie 
dokumentów niezbędnych do ogłoszenia przetargu.
Celem inwestycji jest stworzenie zadaszonego, monitorowanego, 
oświetlonego parkingu rowerowego przy ulicy Kościelnej, tuż obok 
miejskiego targowiska.

Budowa placu zabaw
przy Szkole Podstawowej nr 7
W ramach inwestycji powstanie plac zabaw wyposażony w kilka 
urządzeń. Zamontowane zostaną także ławki oraz kosze na śmieci. 
Prace powinny się zakończyć w III kwartale tego roku.
Celem przedsięwzięcia jest budowa ogólnodostępnego, bezpiecznego, 
funkcjonalnego i nowoczesnego placu zabaw, który pomoże w rozwoju 
psychoruchowym dzieci.

ul. Słowackiego
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Dziesięciu tegorocznych absolwentów rumskich szkół podstawowych, którzy uzyskali najwyższą 
średnią ocen i wyróżnili się dodatkowymi osiągnięciami, zostało uhonorowanych przez burmistrza.

Dziesięciu najlepszych
ósmoklasistów docenionych przez burmistrza

Uroczystość wręczenia wyróżnień dla najlepszych absolwentów szkół podstawowych w roku szkolnym 
2022/2023 odbyła się 22 czerwca w Miejskim Domu Kultury w Rumi. Ósmoklasistom towarzyszyli 
rodzice, opiekunowie, nauczyciele, wychowawcy i dyrektorzy. Nagrody rzeczowe i dyplomy wręczył 
laureatom wiceburmistrz Piotr Wittbrodt.

– Przede wszystkim gratuluję absolwentom, ponieważ wasze sukcesy to efekt wielogodzinnej pracy 
i wielu wyrzeczeń. Dziękuję i także gratuluję rodzicom, opiekunom, wychowawcom, nauczycielom 
i dyrektorom, bo bez waszej pomocy i zaangażowania tych osiągnięć by nie było – powiedział 
podczas uroczystości Piotr Wittbrodt. – Zakończenie ósmej klasy jest jednoznaczne z opuszczeniem 
murów szkoły podstawowej, dlatego życzę wam nie tylko udanych wakacji, ale również, by nawiązane 
w podstawówce przyjaźnie przetrwały kolejne lata. Odpocznijcie, naładujcie baterie i wracajcie do 
nauki. Jestem przekonany, że jeszcze o was usłyszymy – dodał wiceburmistrz do spraw społecznych.

Sylwetki nagrodzonych:

Trębacze na dachu – drugiej takiej tradycji nie ma w całej Europie
Przez cały maj nad Rumią rozbrzmiewały melodie wykonywane ku czci Matki Bożej. Punktualnie o godzinie 6:00 
i 18:00 odgrywali je znajdujący się na dachu kościoła Najświętszej Maryi Panny Wspomożenia Wiernych trębacze. 
Nie wszyscy mieszkańcy wiedzą, że jest to tradycja kultywowana od ponad 70 lat, a drugiej takiej nie ma w całej Europie. 

Po raz pierwszy dźwięk trąbki rozległ się z dachu rumskiej kapliczki w 1949 roku. 
Wówczas pieśń ku czci Matki Bożej została wykonana przez księdza Franciszka 
Węgla. Duchowny nie mógł się spodziewać, że stanie się to tradycją kultywowaną 
przez ponad 70 lat. Do tej pory, w każdy majowy dzień, o godzinie 6:00 i 18:00 
rozbrzmiewają pieśni maryjne grane na cztery strony świata – bez względu na 
pogodę. W tym roku zwyczaj był kontynuowany przez Grzegorza Grinholca, Pawła 
Kwidzińskiego oraz Tadeusza Gruczę – członków Orkiestry Dętej parafii 
Najświętszej Maryi Panny Wspomożenia Wiernych. 

– Maj w Kościele Katolickim jest miesiącem szczególnie poświęconym Matce 
Bożej, dlatego naszym podstawowym celem jest oddanie hołdu Maryi. 
W repertuarze mamy ponad 100 różnych pieśni maryjnych, między innymi: 
„Chwalcie łąki umajone”, „Z dawna Polski Tyś Królową”, „Wspomożycielka”, 
„Matko ma”, „Już od rana rozśpiewana” czy „Zapada zmrok”. Każdy taki koncert 
składa się z 8 pieśni i zajmuje około 20 minut – mówi Grzegorz Grinholc. – 
Oczywiście jest to również okazja, aby się spotkać, wspólnie pomuzykować. Gra 
na trąbce jest jednym z moich hobby, więc chętnie uczestniczę w tym wydarzeniu. 
Pierwszy raz grałem na dachu kościoła w parafii pw. Podwyższenia Krzyża 
Świętego w 1993 roku, więc właśnie minęło 30 lat od mojego pierwszego 
„występu” – dodaje członek Orkiestry Dętej parafii Najświętszej Maryi Panny 
Wspomożenia Wiernych w Rumi.

W gronie ponad 40 trębaczy, kultywujących tradycję przez te wszystkie lata, znalazł się 
nawet ksiądz Stanisław Ormiński – patron Szkoły Podstawowej nr 8 w Rumi oraz 
odbywającego się od ponad 30 lat Festiwalu Muzyki Religijnej. Wszyscy muzycy, bez 
względu na czasy, w których żyją, łączą majowe koncerty z codziennymi obowiązkami.

– Każdy z nas pracuje. Ja na przykład najczęściej gram z rana, wieczorem zazwyczaj 
jestem w pracy. Każdy z nas stara się być jak najczęściej, ale różnie to w życiu bywa. 
Dlatego każdy, kto chce się dołączyć, jest mile widziany. Osoby, które jeszcze nie 
potrafią grać na trąbce, a chciałyby się nauczyć, zapraszamy serdecznie do pana 
Tadeusza Gruczy. Można wypożyczyć instrument i rozpocząć naukę – podsumowuje 
Grzegorz Grinholc.

Antonina Kasprzycka-Buc – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 1 im. Józefa Wybickiego. Jest bardzo zdolna 
i pracowita, przez cały okres nauki osiągała wyróżniające wyniki. Wykazuje się dużą empatią, angażuje się w życie 
klasy, szkoły i środowiska lokalnego. Służy pomocą i reaguje na wyrządzaną innym niesprawiedliwość. Godnie 
reprezentowała społeczność szkolną, zajmując wysokie lokaty w konkursach – jest między innymi finalistką 19. 
Ogólnopolskiego Konkursu Twórczego Używania Umysłu „Wyspa zagadek 2019”.

Alicja Mierzejewska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 4 im. Janusza Korczaka. Jest wzorową uczennicą, 
osiąga wysokie wyniki w nauce i sukcesy w konkursach artystycznych, a jej średnia ocen w ostatnim roku szkolnym 
wyniosła 5,35. Uczestniczyła w życiu placówki, pełniła funkcję zastępcy przewodniczącego samorządu 
uczniowskiego. Alicja wyróżnia się zaangażowaniem oraz wysoką kulturą osobistą, a także pozytywnie wpływa na 
otoczenie i jest wartościowym członkiem lokalnej społeczności.

Wiktoria Zmuda – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 6 im. Aleksandra Majkowskiego. Jest sumienną, ambitną, 
pracowitą i wszechstronnie uzdolnioną uczennicą. Osiągnęła bardzo wysokie wyniki w nauce, jej średnia ocen 
w ostatnim roku szkolnym wynosi 6,0. Chętnie uczestniczyła w zajęciach koła matematycznego i polonistycznego. 
Wielokrotnie spotykała się dodatkowo z nauczycielkami tych dwóch przedmiotów, przygotowując się do 
konkursów. Jej wiedza z matematyki i języka polskiego znacznie wykracza poza zakres szkoły podstawowej, co 
wynika z jej samodzielnych poszukiwań oraz pracy pod kierunkiem nauczycieli. Osiąga liczne sukcesy 
w konkursach przedmiotowych z języka polskiego i matematyki.

Weronika Sławianowska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 7 im. Karola Wojtyły. Ukończyła placówkę ze 
średnią ocen 5,89 oraz zachowaniem wzorowym. Wielokrotnie uczestniczyła w konkursach międzyszkolnych 
z różnych dziedzin, w tym: matematyki, muzyki, języka angielskiego. W roku szkolnym 2022/2023 została 
przewodniczącą samorządu uczniowskiego, udzielała się także jako wolontariusz w szkolnym kole Caritasu. 
W 2023 roku zdobyła tytuł najlepszego sportowca szkoły wśród dziewcząt. Weronika interesuje się sportem także 
poza szkołą, jest zawodniczką unihokeja w klubie Sportland Olimpia Osowa Gdańsk. Wraz z drużyną zajęła 
pierwsze miejsce w finale mistrzostw Polski młodziczek, pierwsze miejsce w półfinale mistrzostw Polski juniorek 
młodszych oraz piąte miejsce w turnieju finałowym mistrzostw Polski juniorek młodszych. 

Tomasz Kuraczyk – absolwent Szkoły Podstawowej nr 8 im. ks. Stanisława Ormińskiego. Od czwartej klasy 
otrzymuje świadectwa z wyróżnieniem. Jest osobą zdyscyplinowaną, o wysokiej kulturze osobistej. Uczestniczy 
w życiu szkoły oraz środowiska lokalnego. Przejawia zdolności językowe, matematyczne, informatyczne oraz 
programistyczne. Uzyskał tytuł laureata oraz finalisty w wojewódzkim konkursie z informatyki dla uczniów klas IV-
VIII, a także zajął pierwsze miejsce w V Powiatowym Konkursie Wiedzy o Języku i Kulturze Krajów Anglojęzycznych.

Oskar Rutkowski – absolwent Szkoły Podstawowej nr 9 im. kpt. ż.w. K.O. Borchardta. Przez cały okres nauki osiągał 
bardzo wysokie wyniki. Pełniąc funkcję wiceprzewodniczącego samorządu uczniowskiego, aktywnie angażował się 
w życie szkoły i pracę na rzecz osób potrzebujących. Cechuje go niezwykle wysoka kultura osobista. Oskar jest 
wybitnie uzdolniony w dziedzinie matematyki, chemii i historii. W roku szkolnym 2022/2023 uzyskał tytuł finalisty 
w wojewódzkim konkursie z matematyki oraz wojewódzkim konkursie z chemii dla uczniów klas IV-VIII. 

Maja Tomaszewska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 10 im. Jana Brzechwy. Przez cały okres nauki osiągała 
bardzo wysokie wyniki. Jest punktualna, zdyscyplinowana, sumienna. Wyróżnia się wysoką kulturą osobistą. 
Godnie reprezentowała klasę i szkołę, biorąc udział między innymi w wojewódzkim konkursie języka niemieckiego 
oraz w całorocznym projekcie edukacyjnym „Być jak Ignacy”. Uczestniczyła w życiu szkoły, organizując otrzęsiny 
klas czwartych, obchody Dnia Edukacji Narodowej, obchody rocznicy wybuchu powstania warszawskiego i wiele 
innych wydarzeń. Wykazała się wieloletnią pracą wolontariacką na rzecz środowiska szkolnego i lokalnego.

Antonina Prokopowicz – absolwentka Publicznej Szkoły Podstawowej Sióstr Salezjanek im. Świętej Rodziny. 
Ósmą klasę ukończyła ze średnią ocen 5,93 i wzorowym zachowaniem. Przez cały okres szkoły podstawowej 
otrzymywała świadectwa z wyróżnieniem. Jest pracowita i sumienna. Brała udział w wojewódzkim konkursie 
matematycznym oraz w konkursie kuratoryjnym z języka polskiego. Reprezentowała szkołę podczas miejskich 
uroczystości, będąc w poczcie sztandarowym. Angażowała się w życie placówki i klasy.

Grzegorz Górski – absolwent Podstawowej Ekologicznej Szkoły Społecznej. Od początku swojej edukacji wykazuje się wieloma 
uzdolnieniami, co przekłada się na bardzo wysokie wyniki w nauce. Uczestniczy w życiu szkoły, pełniąc funkcję przewodniczącego 
samorządu uczniowskiego. Brał udział w organizacji różnych imprez o charytatywnym, ekologicznym i społecznym charakterze. 
W ostatnim roku dwukrotnie uzyskał tytuł finalisty etapu wojewódzkiego Pomorskiej Ligi Zadaniowej z fizyki i matematyki dla 
uczniów klas VII i VIII, organizowanej w ramach projektu „Zdolni z Pomorza”. Wykazał się dużą wszechstronnością, zdobywając tytuł 
finalisty w pierwszym Pomorskim Konkursie z Przedsiębiorczości „Pieniądz w trudnych czasach”. Swoje zainteresowanie nauką 
udowodnił, przygotowując poster na VI Pomorską Uczniowską Konferencję Naukową pod tytułem „Słońce, Księżyc – spójrzmy 
w niebo okiem naukowca lub artysty”, organizowanej w ramach projektu „Zdolni z Pomorza”.

Magdalena Borzęcka – absolwentka Salezjańskiej Szkoły Podstawowej. Ukończyła ósmą klasę ze średnią ocen 6,00 
i wzorowym zachowaniem. Przez całą podstawówkę osiągała wysokie wyniki w nauce. Jest osobą punktualną, 
zdyscyplinowaną, sumienną, o wysokiej kulturze osobistej. Godnie reprezentowała klasę i szkołę, biorąc udział 
w różnych konkursach wiedzy i artystycznych. Angażowała się w życie szkoły oraz środowiska lokalnego. 

Grzegorz Grinholc i Paweł Kwidziński
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Dziesięciu tegorocznych absolwentów rumskich szkół podstawowych, którzy uzyskali najwyższą 
średnią ocen i wyróżnili się dodatkowymi osiągnięciami, zostało uhonorowanych przez burmistrza.

Dziesięciu najlepszych
ósmoklasistów docenionych przez burmistrza

Uroczystość wręczenia wyróżnień dla najlepszych absolwentów szkół podstawowych w roku szkolnym 
2022/2023 odbyła się 22 czerwca w Miejskim Domu Kultury w Rumi. Ósmoklasistom towarzyszyli 
rodzice, opiekunowie, nauczyciele, wychowawcy i dyrektorzy. Nagrody rzeczowe i dyplomy wręczył 
laureatom wiceburmistrz Piotr Wittbrodt.

– Przede wszystkim gratuluję absolwentom, ponieważ wasze sukcesy to efekt wielogodzinnej pracy 
i wielu wyrzeczeń. Dziękuję i także gratuluję rodzicom, opiekunom, wychowawcom, nauczycielom 
i dyrektorom, bo bez waszej pomocy i zaangażowania tych osiągnięć by nie było – powiedział 
podczas uroczystości Piotr Wittbrodt. – Zakończenie ósmej klasy jest jednoznaczne z opuszczeniem 
murów szkoły podstawowej, dlatego życzę wam nie tylko udanych wakacji, ale również, by nawiązane 
w podstawówce przyjaźnie przetrwały kolejne lata. Odpocznijcie, naładujcie baterie i wracajcie do 
nauki. Jestem przekonany, że jeszcze o was usłyszymy – dodał wiceburmistrz do spraw społecznych.

Sylwetki nagrodzonych:

Trębacze na dachu – drugiej takiej tradycji nie ma w całej Europie
Przez cały maj nad Rumią rozbrzmiewały melodie wykonywane ku czci Matki Bożej. Punktualnie o godzinie 6:00 
i 18:00 odgrywali je znajdujący się na dachu kościoła Najświętszej Maryi Panny Wspomożenia Wiernych trębacze. 
Nie wszyscy mieszkańcy wiedzą, że jest to tradycja kultywowana od ponad 70 lat, a drugiej takiej nie ma w całej Europie. 

Po raz pierwszy dźwięk trąbki rozległ się z dachu rumskiej kapliczki w 1949 roku. 
Wówczas pieśń ku czci Matki Bożej została wykonana przez księdza Franciszka 
Węgla. Duchowny nie mógł się spodziewać, że stanie się to tradycją kultywowaną 
przez ponad 70 lat. Do tej pory, w każdy majowy dzień, o godzinie 6:00 i 18:00 
rozbrzmiewają pieśni maryjne grane na cztery strony świata – bez względu na 
pogodę. W tym roku zwyczaj był kontynuowany przez Grzegorza Grinholca, Pawła 
Kwidzińskiego oraz Tadeusza Gruczę – członków Orkiestry Dętej parafii 
Najświętszej Maryi Panny Wspomożenia Wiernych. 

– Maj w Kościele Katolickim jest miesiącem szczególnie poświęconym Matce 
Bożej, dlatego naszym podstawowym celem jest oddanie hołdu Maryi. 
W repertuarze mamy ponad 100 różnych pieśni maryjnych, między innymi: 
„Chwalcie łąki umajone”, „Z dawna Polski Tyś Królową”, „Wspomożycielka”, 
„Matko ma”, „Już od rana rozśpiewana” czy „Zapada zmrok”. Każdy taki koncert 
składa się z 8 pieśni i zajmuje około 20 minut – mówi Grzegorz Grinholc. – 
Oczywiście jest to również okazja, aby się spotkać, wspólnie pomuzykować. Gra 
na trąbce jest jednym z moich hobby, więc chętnie uczestniczę w tym wydarzeniu. 
Pierwszy raz grałem na dachu kościoła w parafii pw. Podwyższenia Krzyża 
Świętego w 1993 roku, więc właśnie minęło 30 lat od mojego pierwszego 
„występu” – dodaje członek Orkiestry Dętej parafii Najświętszej Maryi Panny 
Wspomożenia Wiernych w Rumi.

W gronie ponad 40 trębaczy, kultywujących tradycję przez te wszystkie lata, znalazł się 
nawet ksiądz Stanisław Ormiński – patron Szkoły Podstawowej nr 8 w Rumi oraz 
odbywającego się od ponad 30 lat Festiwalu Muzyki Religijnej. Wszyscy muzycy, bez 
względu na czasy, w których żyją, łączą majowe koncerty z codziennymi obowiązkami.

– Każdy z nas pracuje. Ja na przykład najczęściej gram z rana, wieczorem zazwyczaj 
jestem w pracy. Każdy z nas stara się być jak najczęściej, ale różnie to w życiu bywa. 
Dlatego każdy, kto chce się dołączyć, jest mile widziany. Osoby, które jeszcze nie 
potrafią grać na trąbce, a chciałyby się nauczyć, zapraszamy serdecznie do pana 
Tadeusza Gruczy. Można wypożyczyć instrument i rozpocząć naukę – podsumowuje 
Grzegorz Grinholc.

Antonina Kasprzycka-Buc – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 1 im. Józefa Wybickiego. Jest bardzo zdolna 
i pracowita, przez cały okres nauki osiągała wyróżniające wyniki. Wykazuje się dużą empatią, angażuje się w życie 
klasy, szkoły i środowiska lokalnego. Służy pomocą i reaguje na wyrządzaną innym niesprawiedliwość. Godnie 
reprezentowała społeczność szkolną, zajmując wysokie lokaty w konkursach – jest między innymi finalistką 19. 
Ogólnopolskiego Konkursu Twórczego Używania Umysłu „Wyspa zagadek 2019”.

Alicja Mierzejewska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 4 im. Janusza Korczaka. Jest wzorową uczennicą, 
osiąga wysokie wyniki w nauce i sukcesy w konkursach artystycznych, a jej średnia ocen w ostatnim roku szkolnym 
wyniosła 5,35. Uczestniczyła w życiu placówki, pełniła funkcję zastępcy przewodniczącego samorządu 
uczniowskiego. Alicja wyróżnia się zaangażowaniem oraz wysoką kulturą osobistą, a także pozytywnie wpływa na 
otoczenie i jest wartościowym członkiem lokalnej społeczności.

Wiktoria Zmuda – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 6 im. Aleksandra Majkowskiego. Jest sumienną, ambitną, 
pracowitą i wszechstronnie uzdolnioną uczennicą. Osiągnęła bardzo wysokie wyniki w nauce, jej średnia ocen 
w ostatnim roku szkolnym wynosi 6,0. Chętnie uczestniczyła w zajęciach koła matematycznego i polonistycznego. 
Wielokrotnie spotykała się dodatkowo z nauczycielkami tych dwóch przedmiotów, przygotowując się do 
konkursów. Jej wiedza z matematyki i języka polskiego znacznie wykracza poza zakres szkoły podstawowej, co 
wynika z jej samodzielnych poszukiwań oraz pracy pod kierunkiem nauczycieli. Osiąga liczne sukcesy 
w konkursach przedmiotowych z języka polskiego i matematyki.

Weronika Sławianowska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 7 im. Karola Wojtyły. Ukończyła placówkę ze 
średnią ocen 5,89 oraz zachowaniem wzorowym. Wielokrotnie uczestniczyła w konkursach międzyszkolnych 
z różnych dziedzin, w tym: matematyki, muzyki, języka angielskiego. W roku szkolnym 2022/2023 została 
przewodniczącą samorządu uczniowskiego, udzielała się także jako wolontariusz w szkolnym kole Caritasu. 
W 2023 roku zdobyła tytuł najlepszego sportowca szkoły wśród dziewcząt. Weronika interesuje się sportem także 
poza szkołą, jest zawodniczką unihokeja w klubie Sportland Olimpia Osowa Gdańsk. Wraz z drużyną zajęła 
pierwsze miejsce w finale mistrzostw Polski młodziczek, pierwsze miejsce w półfinale mistrzostw Polski juniorek 
młodszych oraz piąte miejsce w turnieju finałowym mistrzostw Polski juniorek młodszych. 

Tomasz Kuraczyk – absolwent Szkoły Podstawowej nr 8 im. ks. Stanisława Ormińskiego. Od czwartej klasy 
otrzymuje świadectwa z wyróżnieniem. Jest osobą zdyscyplinowaną, o wysokiej kulturze osobistej. Uczestniczy 
w życiu szkoły oraz środowiska lokalnego. Przejawia zdolności językowe, matematyczne, informatyczne oraz 
programistyczne. Uzyskał tytuł laureata oraz finalisty w wojewódzkim konkursie z informatyki dla uczniów klas IV-
VIII, a także zajął pierwsze miejsce w V Powiatowym Konkursie Wiedzy o Języku i Kulturze Krajów Anglojęzycznych.

Oskar Rutkowski – absolwent Szkoły Podstawowej nr 9 im. kpt. ż.w. K.O. Borchardta. Przez cały okres nauki osiągał 
bardzo wysokie wyniki. Pełniąc funkcję wiceprzewodniczącego samorządu uczniowskiego, aktywnie angażował się 
w życie szkoły i pracę na rzecz osób potrzebujących. Cechuje go niezwykle wysoka kultura osobista. Oskar jest 
wybitnie uzdolniony w dziedzinie matematyki, chemii i historii. W roku szkolnym 2022/2023 uzyskał tytuł finalisty 
w wojewódzkim konkursie z matematyki oraz wojewódzkim konkursie z chemii dla uczniów klas IV-VIII. 

Maja Tomaszewska – absolwentka Szkoły Podstawowej nr 10 im. Jana Brzechwy. Przez cały okres nauki osiągała 
bardzo wysokie wyniki. Jest punktualna, zdyscyplinowana, sumienna. Wyróżnia się wysoką kulturą osobistą. 
Godnie reprezentowała klasę i szkołę, biorąc udział między innymi w wojewódzkim konkursie języka niemieckiego 
oraz w całorocznym projekcie edukacyjnym „Być jak Ignacy”. Uczestniczyła w życiu szkoły, organizując otrzęsiny 
klas czwartych, obchody Dnia Edukacji Narodowej, obchody rocznicy wybuchu powstania warszawskiego i wiele 
innych wydarzeń. Wykazała się wieloletnią pracą wolontariacką na rzecz środowiska szkolnego i lokalnego.

Antonina Prokopowicz – absolwentka Publicznej Szkoły Podstawowej Sióstr Salezjanek im. Świętej Rodziny. 
Ósmą klasę ukończyła ze średnią ocen 5,93 i wzorowym zachowaniem. Przez cały okres szkoły podstawowej 
otrzymywała świadectwa z wyróżnieniem. Jest pracowita i sumienna. Brała udział w wojewódzkim konkursie 
matematycznym oraz w konkursie kuratoryjnym z języka polskiego. Reprezentowała szkołę podczas miejskich 
uroczystości, będąc w poczcie sztandarowym. Angażowała się w życie placówki i klasy.

Grzegorz Górski – absolwent Podstawowej Ekologicznej Szkoły Społecznej. Od początku swojej edukacji wykazuje się wieloma 
uzdolnieniami, co przekłada się na bardzo wysokie wyniki w nauce. Uczestniczy w życiu szkoły, pełniąc funkcję przewodniczącego 
samorządu uczniowskiego. Brał udział w organizacji różnych imprez o charytatywnym, ekologicznym i społecznym charakterze. 
W ostatnim roku dwukrotnie uzyskał tytuł finalisty etapu wojewódzkiego Pomorskiej Ligi Zadaniowej z fizyki i matematyki dla 
uczniów klas VII i VIII, organizowanej w ramach projektu „Zdolni z Pomorza”. Wykazał się dużą wszechstronnością, zdobywając tytuł 
finalisty w pierwszym Pomorskim Konkursie z Przedsiębiorczości „Pieniądz w trudnych czasach”. Swoje zainteresowanie nauką 
udowodnił, przygotowując poster na VI Pomorską Uczniowską Konferencję Naukową pod tytułem „Słońce, Księżyc – spójrzmy 
w niebo okiem naukowca lub artysty”, organizowanej w ramach projektu „Zdolni z Pomorza”.

Magdalena Borzęcka – absolwentka Salezjańskiej Szkoły Podstawowej. Ukończyła ósmą klasę ze średnią ocen 6,00 
i wzorowym zachowaniem. Przez całą podstawówkę osiągała wysokie wyniki w nauce. Jest osobą punktualną, 
zdyscyplinowaną, sumienną, o wysokiej kulturze osobistej. Godnie reprezentowała klasę i szkołę, biorąc udział 
w różnych konkursach wiedzy i artystycznych. Angażowała się w życie szkoły oraz środowiska lokalnego. 

Grzegorz Grinholc i Paweł Kwidziński
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Rumskie Nowiny nr �/lipiec/����Rumia naturalnie pomysłowa

Realizowane przez miasto i uczelnię przedsięwzięcie 
miało formę konkursu. Zanim jednak prace ujrzały 
światło dzienne, anglojęzyczni studenci szóstego 
semestru musieli poświęcić wiele godzin, by nadać 
swoim pomysłom realne kształty.
– Naszą pracę związaną z zagospodarowaniem 
Placu Kaszubskiego i okolic rozpoczęliśmy od 
dyskusji z panem burmistrzem, panią prezes spółki 
Rumia Invest Park Agnieszką Rodak oraz innymi 
przedstawicielami urzędu miasta. Następnie 
połączyliśmy dwa przedmioty – projektowanie 
urbanistyczne dzielnicy z projektowaniem krajo-
brazowym przestrzeni publicznej – i zorgani-
zowaliśmy wizytę studialną. Wykonaliśmy inwen-
taryzację w terenie, a potem jedną trzecią semestru 
pracowaliśmy nad analizami, aby studenci mogli 
zrozumieć, gdzie projektują, jakie są lokalne 
wyzwania i problemy. Później zebraliśmy wszystkie 
pomysły – z początku nieco szalone, a później 

uładzone – a z tych różnych idei stworzona została 
wspólna wizja i koncepcja przełożona na techniczne 
rozwiązania. Pod koniec maja odbyło się spotkanie 
z przedstawicielami Rumi, którzy reagowali na te 
pierwsze koncepcje i rozwiązania. Zostały więc one 
poprawione i ulepszone zgodnie z tymi uwagami – 
relacjonuje dr hab. inż. arch. Karolina Krośnicka 
z Katedry Urbanistyki i Planowania Regionalnego 
Politechniki Gdańskiej.
Finalne wersje projektów zostały zaprezentowane 14 
czerwca w hotelu Falko. Studenci reprezentowali 9 grup 
– głównie mieszanych, składających się z obywateli 
Polski, Grecji, Białorusi, Rumunii, Portugalii, Hiszpanii 
czy Turcji. Każda drużyna miała 10 minut, by przekonać 
jury konkursowe do swoich pomysłów. Następnie 
studenci musieli odpowiadać na pytania zadawane 
przez ekspertów i członków komisji.
Przedstawione projekty zawierały między innymi 
pomysły dotyczące zagospodarowania Zagórskiej 

Strugi, ożywienia społeczno-gospodarczego Starej 
Rumi, wykorzystania na różne sposoby istniejącej 
remizy strażackiej, stworzenia nowego układu 
komunikacyjnego i miejsc do rekreacji, zagospo-
darowania zieleni czy też montażu elementów małej 
architektury.
– Wszystkie projekty były bardzo ciekawe, 
zaprezentowanych zostało dużo innowacyjnych 
rozwiązań, które, moglibyśmy wprowadzać 
w rejonie Placu Kaszubskiego, Placu Wolności czy 
zabytkowego cmentarza. Jury wspólnie punktowało 
każdą z prac, braliśmy też pod uwagę opinie naszych 
doradców, działaczy społecznych. Na pewno 
będziemy chcieli pokazać te projekty mieszkańcom, 
zaczyna już działać Komitet Rewitalizacji, który 
weźmie pod uwagę prace studentów – mówi 
wiceburmistrz Ariel Sinicki, członek komisji 
konkursowej.
Po burzliwych obradach jury zdecydowało się 
przyznać cztery nagrody, w tym jedno wyróżnienie, 
o łącznej wartości 14 tysięcy złotych.
– Mieliśmy bardzo dużo pomysłów, ciężko nam było 
zdecydować się na jeden, dlatego nasz projekt jest 
bardzo kompleksowy. Na początku byliśmy 
w terenie, pojechaliśmy na około 6-godzinną 
wycieczkę, a później czytaliśmy artykuły, szukaliśmy 
informacji w internecie i rozmawialiśmy z miesz-
kańcami. Robiliśmy projekt po nocach, starając się 
go doprowadzić do jak najlepszego efektu. 
Większość semestru poświęciliśmy na analizy, 
a przygotowanie docelowego projektu zajęło nam 
miesiąc. Oprócz pięciogodzinnych zajęć, które 
odbywają się raz w tygodniu, dużo pracowaliśmy 
w domu. Najwięcej czasu zabierały programy 
komputerowe i wymodelowanie tego wszystkiego – 

przyznaje Aleksandra Sułecka, studentka z drużyny, która zajęła trzecie miejsce.
– Nie spodziewaliśmy się, że wygramy, a nawet, że będziemy czwarci. Jesteśmy 
studentami Erasmusa, mieliśmy więc około miesięczne opóźnienie, musieliśmy 
nadganiać. Z początku nie wyglądało to zbyt dobrze, ale z czasem, zwłaszcza 
podczas ostatnich trzech tygodni, zrobiliśmy bardzo duże postępy. Nauczyliśmy 
się nawet obsługiwać aplikacje, których wcześniej w ogóle nie znaliśmy – 
opowiada Berkay Yurtseven z tureckiej drużyny, współautor zwycięskiej pracy. – 
Spędziliśmy bardzo wiele godzin na wirtualnych spacerach, by dowiedzieć się, 
czego tutejsi mieszkańcy mogą potrzebować. Wsłuchiwaliśmy się też w głos 
wykładowców i kolegów, którzy pomogli nam zrozumieć lokalną społeczność, 
kulturę, historię, region. Naszą główną ideą było wyciągnięcie mieszkańców z ich 
domów, bez względu na wiek. Chcieliśmy, by spędzali czas na przedmieściach, 
uczyli się nowych rzeczy, w tym przedsiębiorczości, a nawet poznawali sąsiadów. 
Staraliśmy się połączyć historię Starej Rumi z nową Rumią, która z każdym dniem 
staje się coraz bardziej nowoczesna. Staraliśmy się pokazać sposób, w jaki 
mieszkańcy Rumi mogą rozwijać swoje miasto i być z niego dumni – dodaje.
Koncepcje mają pomóc urzędnikom w przygotowaniu planu rewitalizacji Placu 
Kaszubskiego i okolic. Kolejnym etapem będą konsultacje z mieszkańcami. 
Działania te są niezbędne do pozyskania unijnej dotacji. W tym samym modelu 
zostało zrewitalizowane rumskie Zagórze.

– Dla nas jest to fantastyczna lekcja nowoczesnego i nietuzinkowego podejścia 
do projektowania miasta. Studenci zaprezentowali nam przeróżne modele 
zagospodarowania szerszego terenu niż sam Plac Kaszubski, co daje możliwość 
wybrania optymalnej i najbardziej atrakcyjnej formuły. Na pewno nie wszystko 
będzie możliwe do zrobienia, ale dzięki tej współpracy z Politechniką Gdańską 
jesteśmy w stanie realizować w całym mieście o wiele ciekawsze projekty. 
Poznajemy rozwiązania z całego świata, ponieważ są to studenci z wielu krajów. 
Teraz musimy to przełożyć na liczby i zobaczyć, z jakich projektów dotacyjnych 
możemy te różne projekty sfinansować – przyznaje burmistrz Michał Pasieczny, 
przewodniczący komisji konkursowej.
– Trzeba pamiętać, że to są projekty studenckie, do tego mają szeroki zakres 
obszarowy, dlatego nie są gotowe do bezpośredniego wdrożenia, ale zawierają 
bardzo dużo innowacyjnych pomysłów i elementów, które warto spisać, 
przedyskutować i uwzględnić przy profesjonalnym projekcie – zauważa dr hab. 
inż. arch. Karolina Krośnicka.
To nie pierwsze przedsięwzięcie zrealizowane wspólnie ze studentami Politechniki 
Gdańskiej. Pod koniec kwietnia w Stacji Kultura zaprezentowana została 
publikacja zawierająca koncepcje nowoczesnej i przyjaznej mieszkańcom 
dzielnicy przemysłowo-logistycznej w północnej części Rumi. Autorami prac są 
absolwenci Wydziału Architektury Politechniki Gdańskiej.

Studenci pokazali, jak można  zagospodarować Plac Kaszubski

Skład komisji konkursowej:
l Burmistrz Michał Pasieczny – przewodniczący komisji,
l Wiceburmistrz Ariel Sinicki – zastępca przewodniczącego komisji,
l Dyrektor miejskiej biblioteki i społeczny pełnomocnik burmistrza ds. 

historii Dariusz Rybacki – członek komisji,
l Miejska radna Teresa Hebel – członek komisji,
l Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego Małgorzata 

Drozdowska – członek komisji.

Skład komisji ekspertów:
l Wiceburmistrz Piotr Wittbrodt,
l Dyrektor MOSiR-u i członek zarządu powiatu wejherowskiego 

Jolanta Król,
l Wiceprzewodniczący rady miejskiej Florian Mosa,
l Prezes spółki Rumia Invest Park Agnieszka Rodak,
l Wicedyrektor MDK-u Michał Gaj,
l Proboszcz parafii pw. Podwyższenia Krzyża Świętego Zbigniew Hul,
l Prezes Oddziału Parafialnej Akcji Katolickiej przy powyższej parafii 

Adela Szramkowska,
l Właściciel palarni kawy Olle Cafe Sebastian Melzer,
l Naczelnik Wydziału Promocji i Zieleni Miejskiej Anna Borys.

– Hieronim Derdowski w swoim poemacie „O panu Czarlińskim, który do 
Pucka po sieci jechał” zawarł swoje słynne przesłanie: „Nie ma Kaszub bez 
Polonii, a bez Kaszub Polski”. Dlatego też rewitalizacja Placu Kaszubskiego jest 
tak bardzo istotnym przedsięwzięciem dla mieszkańców dzielnicy Stara 
Rumia, którzy czekają już kilkadziesiąt lat na zagospodarowanie tego terenu. 
Jest to bowiem historyczna kolebka, mająca bardzo bogatą przeszłość. 
Dlatego moim wielkim pragnieniem, jak i wielu innych mieszkańców, jest 
przekształcenie Placu Kaszubskiego w swoiste centrum korzeni kaszubskich 
lokalnej społeczności – podkreśla radna Teresa Hebel, członek komisji 
konkursowej. – Już niedługo zacznie działać Komitet Rewitalizacji Placu 
Kaszubskiego, którego będę członkiem. Na pewno komitet te innowacyjne 
pomysły studentów będzie uwzględniał podczas tworzenia profesjonalnego 
projektu rewitalizacji Placu Kaszubskiego i okolic – dodaje.

Urząd Miasta Rumi po raz kolejny nawiązał współpracę z Politechniką Gdańską. Tym razem 
zadaniem uczestniczących w przedsięwzięciu studentów było przygotowanie projektów 
związanych z zagospodarowaniem Placu Kaszubskiego i okolic. W konkursie wzięło udział dziewięć 
grup, a autorzy najlepszych prac otrzymali nagrody finansowe. Najciekawsze spośród 
zaprezentowanych rozwiązań zostaną wykorzystane przez urzędników między innymi do 
zrewitalizowania historycznej kolebki miasta.

Studenci z polskiej drużyny, która zajęła III miejsce Plansza autorstwa drużyny, która zajęła I miejsce

Duet studentów z Turcji, którzy zajęli I miejsce

Studenci uczestniczący w konkursie z opiekunami oraz członkami komisji konkursowej

Wizualizacja projektu, który został wyróżniony (IV miejsce)

Członkowie komisji konkursowej
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Realizowane przez miasto i uczelnię przedsięwzięcie 
miało formę konkursu. Zanim jednak prace ujrzały 
światło dzienne, anglojęzyczni studenci szóstego 
semestru musieli poświęcić wiele godzin, by nadać 
swoim pomysłom realne kształty.
– Naszą pracę związaną z zagospodarowaniem 
Placu Kaszubskiego i okolic rozpoczęliśmy od 
dyskusji z panem burmistrzem, panią prezes spółki 
Rumia Invest Park Agnieszką Rodak oraz innymi 
przedstawicielami urzędu miasta. Następnie 
połączyliśmy dwa przedmioty – projektowanie 
urbanistyczne dzielnicy z projektowaniem krajo-
brazowym przestrzeni publicznej – i zorgani-
zowaliśmy wizytę studialną. Wykonaliśmy inwen-
taryzację w terenie, a potem jedną trzecią semestru 
pracowaliśmy nad analizami, aby studenci mogli 
zrozumieć, gdzie projektują, jakie są lokalne 
wyzwania i problemy. Później zebraliśmy wszystkie 
pomysły – z początku nieco szalone, a później 

uładzone – a z tych różnych idei stworzona została 
wspólna wizja i koncepcja przełożona na techniczne 
rozwiązania. Pod koniec maja odbyło się spotkanie 
z przedstawicielami Rumi, którzy reagowali na te 
pierwsze koncepcje i rozwiązania. Zostały więc one 
poprawione i ulepszone zgodnie z tymi uwagami – 
relacjonuje dr hab. inż. arch. Karolina Krośnicka 
z Katedry Urbanistyki i Planowania Regionalnego 
Politechniki Gdańskiej.
Finalne wersje projektów zostały zaprezentowane 14 
czerwca w hotelu Falko. Studenci reprezentowali 9 grup 
– głównie mieszanych, składających się z obywateli 
Polski, Grecji, Białorusi, Rumunii, Portugalii, Hiszpanii 
czy Turcji. Każda drużyna miała 10 minut, by przekonać 
jury konkursowe do swoich pomysłów. Następnie 
studenci musieli odpowiadać na pytania zadawane 
przez ekspertów i członków komisji.
Przedstawione projekty zawierały między innymi 
pomysły dotyczące zagospodarowania Zagórskiej 

Strugi, ożywienia społeczno-gospodarczego Starej 
Rumi, wykorzystania na różne sposoby istniejącej 
remizy strażackiej, stworzenia nowego układu 
komunikacyjnego i miejsc do rekreacji, zagospo-
darowania zieleni czy też montażu elementów małej 
architektury.
– Wszystkie projekty były bardzo ciekawe, 
zaprezentowanych zostało dużo innowacyjnych 
rozwiązań, które, moglibyśmy wprowadzać 
w rejonie Placu Kaszubskiego, Placu Wolności czy 
zabytkowego cmentarza. Jury wspólnie punktowało 
każdą z prac, braliśmy też pod uwagę opinie naszych 
doradców, działaczy społecznych. Na pewno 
będziemy chcieli pokazać te projekty mieszkańcom, 
zaczyna już działać Komitet Rewitalizacji, który 
weźmie pod uwagę prace studentów – mówi 
wiceburmistrz Ariel Sinicki, członek komisji 
konkursowej.
Po burzliwych obradach jury zdecydowało się 
przyznać cztery nagrody, w tym jedno wyróżnienie, 
o łącznej wartości 14 tysięcy złotych.
– Mieliśmy bardzo dużo pomysłów, ciężko nam było 
zdecydować się na jeden, dlatego nasz projekt jest 
bardzo kompleksowy. Na początku byliśmy 
w terenie, pojechaliśmy na około 6-godzinną 
wycieczkę, a później czytaliśmy artykuły, szukaliśmy 
informacji w internecie i rozmawialiśmy z miesz-
kańcami. Robiliśmy projekt po nocach, starając się 
go doprowadzić do jak najlepszego efektu. 
Większość semestru poświęciliśmy na analizy, 
a przygotowanie docelowego projektu zajęło nam 
miesiąc. Oprócz pięciogodzinnych zajęć, które 
odbywają się raz w tygodniu, dużo pracowaliśmy 
w domu. Najwięcej czasu zabierały programy 
komputerowe i wymodelowanie tego wszystkiego – 

przyznaje Aleksandra Sułecka, studentka z drużyny, która zajęła trzecie miejsce.
– Nie spodziewaliśmy się, że wygramy, a nawet, że będziemy czwarci. Jesteśmy 
studentami Erasmusa, mieliśmy więc około miesięczne opóźnienie, musieliśmy 
nadganiać. Z początku nie wyglądało to zbyt dobrze, ale z czasem, zwłaszcza 
podczas ostatnich trzech tygodni, zrobiliśmy bardzo duże postępy. Nauczyliśmy 
się nawet obsługiwać aplikacje, których wcześniej w ogóle nie znaliśmy – 
opowiada Berkay Yurtseven z tureckiej drużyny, współautor zwycięskiej pracy. – 
Spędziliśmy bardzo wiele godzin na wirtualnych spacerach, by dowiedzieć się, 
czego tutejsi mieszkańcy mogą potrzebować. Wsłuchiwaliśmy się też w głos 
wykładowców i kolegów, którzy pomogli nam zrozumieć lokalną społeczność, 
kulturę, historię, region. Naszą główną ideą było wyciągnięcie mieszkańców z ich 
domów, bez względu na wiek. Chcieliśmy, by spędzali czas na przedmieściach, 
uczyli się nowych rzeczy, w tym przedsiębiorczości, a nawet poznawali sąsiadów. 
Staraliśmy się połączyć historię Starej Rumi z nową Rumią, która z każdym dniem 
staje się coraz bardziej nowoczesna. Staraliśmy się pokazać sposób, w jaki 
mieszkańcy Rumi mogą rozwijać swoje miasto i być z niego dumni – dodaje.
Koncepcje mają pomóc urzędnikom w przygotowaniu planu rewitalizacji Placu 
Kaszubskiego i okolic. Kolejnym etapem będą konsultacje z mieszkańcami. 
Działania te są niezbędne do pozyskania unijnej dotacji. W tym samym modelu 
zostało zrewitalizowane rumskie Zagórze.

– Dla nas jest to fantastyczna lekcja nowoczesnego i nietuzinkowego podejścia 
do projektowania miasta. Studenci zaprezentowali nam przeróżne modele 
zagospodarowania szerszego terenu niż sam Plac Kaszubski, co daje możliwość 
wybrania optymalnej i najbardziej atrakcyjnej formuły. Na pewno nie wszystko 
będzie możliwe do zrobienia, ale dzięki tej współpracy z Politechniką Gdańską 
jesteśmy w stanie realizować w całym mieście o wiele ciekawsze projekty. 
Poznajemy rozwiązania z całego świata, ponieważ są to studenci z wielu krajów. 
Teraz musimy to przełożyć na liczby i zobaczyć, z jakich projektów dotacyjnych 
możemy te różne projekty sfinansować – przyznaje burmistrz Michał Pasieczny, 
przewodniczący komisji konkursowej.
– Trzeba pamiętać, że to są projekty studenckie, do tego mają szeroki zakres 
obszarowy, dlatego nie są gotowe do bezpośredniego wdrożenia, ale zawierają 
bardzo dużo innowacyjnych pomysłów i elementów, które warto spisać, 
przedyskutować i uwzględnić przy profesjonalnym projekcie – zauważa dr hab. 
inż. arch. Karolina Krośnicka.
To nie pierwsze przedsięwzięcie zrealizowane wspólnie ze studentami Politechniki 
Gdańskiej. Pod koniec kwietnia w Stacji Kultura zaprezentowana została 
publikacja zawierająca koncepcje nowoczesnej i przyjaznej mieszkańcom 
dzielnicy przemysłowo-logistycznej w północnej części Rumi. Autorami prac są 
absolwenci Wydziału Architektury Politechniki Gdańskiej.

Studenci pokazali, jak można  zagospodarować Plac Kaszubski

Skład komisji konkursowej:
l Burmistrz Michał Pasieczny – przewodniczący komisji,
l Wiceburmistrz Ariel Sinicki – zastępca przewodniczącego komisji,
l Dyrektor miejskiej biblioteki i społeczny pełnomocnik burmistrza ds. 

historii Dariusz Rybacki – członek komisji,
l Miejska radna Teresa Hebel – członek komisji,
l Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego Małgorzata 

Drozdowska – członek komisji.

Skład komisji ekspertów:
l Wiceburmistrz Piotr Wittbrodt,
l Dyrektor MOSiR-u i członek zarządu powiatu wejherowskiego 

Jolanta Król,
l Wiceprzewodniczący rady miejskiej Florian Mosa,
l Prezes spółki Rumia Invest Park Agnieszka Rodak,
l Wicedyrektor MDK-u Michał Gaj,
l Proboszcz parafii pw. Podwyższenia Krzyża Świętego Zbigniew Hul,
l Prezes Oddziału Parafialnej Akcji Katolickiej przy powyższej parafii 

Adela Szramkowska,
l Właściciel palarni kawy Olle Cafe Sebastian Melzer,
l Naczelnik Wydziału Promocji i Zieleni Miejskiej Anna Borys.

– Hieronim Derdowski w swoim poemacie „O panu Czarlińskim, który do 
Pucka po sieci jechał” zawarł swoje słynne przesłanie: „Nie ma Kaszub bez 
Polonii, a bez Kaszub Polski”. Dlatego też rewitalizacja Placu Kaszubskiego jest 
tak bardzo istotnym przedsięwzięciem dla mieszkańców dzielnicy Stara 
Rumia, którzy czekają już kilkadziesiąt lat na zagospodarowanie tego terenu. 
Jest to bowiem historyczna kolebka, mająca bardzo bogatą przeszłość. 
Dlatego moim wielkim pragnieniem, jak i wielu innych mieszkańców, jest 
przekształcenie Placu Kaszubskiego w swoiste centrum korzeni kaszubskich 
lokalnej społeczności – podkreśla radna Teresa Hebel, członek komisji 
konkursowej. – Już niedługo zacznie działać Komitet Rewitalizacji Placu 
Kaszubskiego, którego będę członkiem. Na pewno komitet te innowacyjne 
pomysły studentów będzie uwzględniał podczas tworzenia profesjonalnego 
projektu rewitalizacji Placu Kaszubskiego i okolic – dodaje.

Urząd Miasta Rumi po raz kolejny nawiązał współpracę z Politechniką Gdańską. Tym razem 
zadaniem uczestniczących w przedsięwzięciu studentów było przygotowanie projektów 
związanych z zagospodarowaniem Placu Kaszubskiego i okolic. W konkursie wzięło udział dziewięć 
grup, a autorzy najlepszych prac otrzymali nagrody finansowe. Najciekawsze spośród 
zaprezentowanych rozwiązań zostaną wykorzystane przez urzędników między innymi do 
zrewitalizowania historycznej kolebki miasta.

Studenci z polskiej drużyny, która zajęła III miejsce Plansza autorstwa drużyny, która zajęła I miejsce

Duet studentów z Turcji, którzy zajęli I miejsce

Studenci uczestniczący w konkursie z opiekunami oraz członkami komisji konkursowej

Wizualizacja projektu, który został wyróżniony (IV miejsce)

Członkowie komisji konkursowej
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PARTNERANR 225

RUMSKIE SZKOŁY I PRZEDSZKOLA SĄ EKO 

!

Rumskie szkoły i przedszkola aktywnie włączają się w działania związane 

z ochroną środowiska, czego efektem – poza wzrostem świadomości ekologicznej – są 

nagrody za udział we wszystkich działaniach organizowanych przez Komunalny 

Związek Gmin „Dolina Redy i Chylonki”.

 

W konkursie „Małe dzieci nie chcą śmieci” laureatkami zostały: Michalina Dambek 

z Przedszkola Niepublicznego „Janowiaczek” (III miejsce w kat. przedszkole), Hanna 

Hutman z Dziewiątki (II miejsce w kat. szkoła podstawowa, klasa I) oraz Lena Korytowska 

z Dziewiątki (III miejsce w kat. szkoła podstawowa, klasa I), a także Dalia Lejkowska 

ZAPOBIEGAJ POWSTAWANIU ODPADÓW 

UŻYJ PONOWNIE 

SEGREGUJ ODPADY! !

RAZEM CHRONIMY ŚRODOWISKO!
MATERIAŁ OPRACOWANY PRZEZ KOMUNALNY ZWIĄZEK GMIN „DOLINA REDY I CHYLONKI”  
UL. KONWALIOWA 1, 81-651 GDYNIA    WWW.KZG.PL   SEKRETARIAT@KZG.PL    TEL.: 58 624 66 11  

NASI
PARTNERZY

z Szóstki (wyróżnienie w kat. szkoły podstawowe, klasa II) 

oraz Aleksandra Klawikowska z Szóstki (II miejsce w kat. 

szkoły podstawowe, klasa III).

W konkursie fotograficznym „Rady na odpady” sukces 

odniosły cztery rumskie uczennice: Martyna Boike 

(wyróżnienie w kat. szkoły podstawowe, klasa IV-VI), Amelia 

Okoń (III miejsce w kat. szkoły ponadpodstawowe), Julia 

Ciąpała (wyróżnienie w kat. szkoły ponadpodstawowe) 

oraz Weronika Pradiuk (wyróżnienie w kat. szkoły ponad-

podstawowe). 

Wspólnie z placówkami oświatowymi zebraliśmy z terenu 
ośmiu gmin członkowskich Związku prawie 22 tony 
elektroodpadów, około 9 ton baterii oraz ponad 10,5 tony 
plastikowych nakrętek. Równocześnie otrzymaliśmy 273 
wykonane przez dzieci prace plastyczne dotyczące ochrony 
powietrza oraz 66 fotografii w ramach konkursu pt. „Razem 
chronimy środowisko”. Ważnym działaniem był projekt 
edukacyjny „Lider Lokalnej Ekologii” realizowany pod hasłem 
„ochrona powietrza w praktyce”, w którym dzieci i uczniowie, 
wraz z lokalnymi społecznościami, poznawali zasady 
oszczędzania energii elektrycznej i ciepła.

Po tytuły sięgnęły także placówki. Publiczna Szkoła Podstawowa Sióstr Salezjanek 

została „Szkołą Ekspert EE”, Przedszkole „Pod Topolą” i Podstawowa Ekologiczna 

Szkoła Społeczna zyskały tytuł „Lidera Ekologii 2022/2023”, a Szkoła Podstawowa nr 

10 w Rumi została okrzyknięta „Złotym Liderem Ekologii 2022/2023”. 

Wręczanie nagród odbyło się 7 czerwca w Pomorskim Parku Naukowo-

Technologicznym w Gdyni. Gratulujemy wszystkim laureatom oraz dziękujemy 

szkołom i przedszkolom za aktywność i współpracę w bieżącym roku szkolnym. 

Podpisz umowę śmieciową z miastem
Rumia, jako pierwsze miasto w Polsce, zachęca mieszkańców do 
podpisywania umowy śmieciowej. Wbrew powszechnym 
skojarzeniom dokument nie dotyczy pracy zarobkowej, a stanowi 
deklarację prawidłowego segregowania odpadów i zobowiązanie 
do dbałości o środowisko naturalne. W ten nietypowy sposób 
samorząd realizuje kolejny etap swojej ekologicznej kampanii.

Pierwszym etapem realizowanej przez Urząd Miasta Rumi kreatywnej kampanii edukacyjnej były 
działania outdoorowe, podczas których samorządowcy oddali głos śmieciom. Na rumskich 
przystankach autobusowych, tablicach ogłoszeniowych i w szkołach pojawiły się nietypowe plakaty 
przedstawiające zatroskane śmieci, apelujące do mieszkańców. Następnie w lokalnych i regionalnych 
stacjach radiowych emitowane były spoty, w których odpady opowiadały o swoich marzeniach 
związanych z prawidłową segregacją.
Kolejnym etapem jest zachęcenie rumian, ale nie tylko, do podpisania symbolicznej umowy śmieciowej, 
a tym samym dołączenia do grona świadomych i zaangażowanych w dbanie o środowisko obywateli. 
Konferencja prasowa, podczas której umowa śmieciowa została podpisana przez przedstawicieli władz 
miasta oraz uczniów, odbyła się 13 czerwca w pobliżu Szkoły Podstawowej nr 9 w Rumi.
– Spotkaliśmy się przed największą szkołą w mieście, przy pięknym ekologicznym muralu, niedaleko 
znajduje się otwarty niedawno ogródek edukacyjny. Chyba nie ma lepszych okoliczności, by podpisać 
naszą umowę śmieciową, a jest to kolejna z naszych nieszablonowych inicjatyw, która ma zachęcić do 
refleksji, ale przede wszystkim skłonić do podejmowania działań zmierzających do poprawy segregacji 
odpadów w naszym mieście. Dzięki temu nie tylko Rumia jest czystsza i piękniejsza, ale korzysta na tym 
cała planeta – podkreśla wiceburmistrz Ariel Sinicki. – Wszystkim ludziom na świecie powinno zależeć 
na tym, aby ziemia była coraz czystsza. Ma to również wymiar finansowy, ponieważ im skuteczniejsza 
jest segregacja odpadów, im więcej śmieci otrzymuje drugie życie, tym mniej wydajemy środków na 
gospodarkę odpadami komunalnymi. Cała nadzieja w młodym pokoleniu, które powinno edukować 
swoich rodziców, dziadków i samemu te śmieci segregować. Zachęcam do podpisywania naszej 
umowy śmieciowej – dodaje.
Umowa śmieciowa to nie to samo, co urzędowa deklaracja o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi, zwana deklaracją śmieciową, którą trzeba złożyć, aby odpady były odbierane 
z naszych domów czy mieszkań. Taka deklaracja niestety nie jest jednoznaczna z segregacją.
Umowę śmieciową podpisać może każdy, wystarczy wejść na stronę i poprzeć eko.rumia.eu 
towarzyszące kampanii postulaty, takie jak: czyste powietrze, uporządkowana przestrzeń publiczna czy 
racjonalne gospodarowanie zasobami naturalnymi. Choć umowa śmieciowa ma wymiar symboliczny, 
to liczba podpisów będzie dla urzędników istotną informacją w kontekście dalszych miejskich działań 
edukacyjnych i społecznych.
Celem kreatywnej kampanii edukacyjnej jest zwrócenie uwagi odbiorców na konieczność segregacji 
odpadów i skłonienie do rezygnacji z nieekologicznych przyzwyczajeń, takich jak wrzucanie 
pozostałości z różnych frakcji do jednego worka czy kosza. Samorządowcy przypominają również, że 
szkodliwe dla środowiska naturalnego nawyki drenują gminne budżety i portfele mieszkańców.

Tylko w 2020 roku ponad 800 polskim gminom nie udało się 
osiągnąć wymaganego poziomu recyklingu, co skutkowało 
nałożeniem wysokich kar finansowych. Obecnie między innymi 
Rumi grożą konsekwencje za nieosiągnięcie wskaźników 
recyklingu odpadów komunalnych.
Jednocześnie Rumia jest pierwszym miastem na Pomorzu, które 
wprowadziło System Indywidualnej Segregacji Odpadów (SISO). 
Samorząd realizuje również liczne akcje edukacyjne 
w przedszkolach i szkołach, wręcza mieszkańcom sadzonki 
w zamian za elektroodpady, a także podejmuje działania na rzecz 
czystego powietrza. Informacje na temat wszystkich proeko-
logicznych miejskich działań znajdują się na stronie:
 .eko.rumia.eu

XXVI Mistrzostwa Rumi w Sztafetach Olimpij-
skich o Puchar Dyrektora MOSiR-u były okazją 
do podsumowania osiągnięć sportowych 
uczniów w minionym roku szkolnym. 

OGŁOSZENIE

Sztafety odbyły się 13 czerwca na stadionie miejskim. Wydarzeniu 
towarzyszyły elementy ceremoniału olimpijskiego, takie jak zapalenie 
znicza i odśpiewanie hymnu państwowego. W zawodach startowała 
młodzież z rumskich szkół podstawowych, w pięciu kategoriach 
wiekowych, oddzielnie dziewczęta i chłopcy.

Nagrody i dyplomy otrzymali również medaliści Wojewódzkich 
Igrzysk Dzieci i Młodzieży Szkolnej w roku szkolnym 2022/2023. 
W drużynowym badmintonie srebrny medal zdobyły uczennice 
Dziesiątki: Antonina Wnuk, Maja Mierzejewska oraz Amelia 
Miszka. W skoku w dal brązowy medal zdobyła Agata Cichosz, 
uczennica Szóstki. W biegu na 300 metrów srebrny medal zdobył 
Dawid Bury, uczeń Jedynki. W indywidualnych biegach 
przełajowych brązowy medal zdobył Adam Kreft, uczeń Ósemki. 
W wojewódzkim finale o Puchar Tymbarku w piłce nożnej 
dziewcząt złoty medal wywalczyły reprezentantki Jedynki: Alicja 
Bambrowicz, Nikola Nowak, Alicja Kusio, Kaja Wasiniewska, 
Apolonia Oleksiak, Amelia Jabłońska, Maja Krause-Lis, 
Antonina Kaczmarek, Zofia Bobkowska oraz Zofia Wilk.

Młodzi sportowcy otrzymali nagrody      

l Szkoła Podstawowa nr 1 im. Józefa Wybickiego – Dawid Bury i Filip Wasiniewski, 
l Szkoła Podstawowa nr 4 im. Janusza Korczaka – Lena Steć i Wojciech Grinholc, 
l Szkoła Podstawowa nr 6 im. Aleksandra Majkowskiego – Agata Cichosz i Tymofil Hohol, 
l Szkoła Podstawowa nr 7 im. Karola Wojtyły – Weronika Sławianowska i Maciej Łach, 
l Szkoła Podstawowa nr 8 im. ks. Stanisława Ormińskiego – Dominika Budzyńska i Karol 

Piotrowiak, 
l Szkoła Podstawowa nr 9 im. kpt. Karola Olgierda Borchardta – Rima Czernialis i Igor 

Sadowski, 
l Szkoła Podstawowa nr 10 im. Jana Brzechwy – Antonina Wnuk i Grzegorz Adrych, 
l Podstawowa Ekologiczna Szkoła Społeczna – Agata Dembek i Miłosz Kobylski, 
l Publiczna Szkoła Podstawowa Sióstr Salezjanek – Amelia Werbicka i Milena Dunajska, 
l Salezjańska Szkoła Podstawowa – Alicja Oszywa i Sebastian Baltyn, 
l Szkoła Podstawowa Kreatywni – Alicja Saj i Witold Kucharski. 

Nagrody w postaci dyplomów i kart podarunkowych otrzymali za 

wybitne osiągnięcia sportowe uczniowie poszczególnych szkół: 
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PARTNERANR 225

RUMSKIE SZKOŁY I PRZEDSZKOLA SĄ EKO 

!

Rumskie szkoły i przedszkola aktywnie włączają się w działania związane 

z ochroną środowiska, czego efektem – poza wzrostem świadomości ekologicznej – są 

nagrody za udział we wszystkich działaniach organizowanych przez Komunalny 

Związek Gmin „Dolina Redy i Chylonki”.

 

W konkursie „Małe dzieci nie chcą śmieci” laureatkami zostały: Michalina Dambek 

z Przedszkola Niepublicznego „Janowiaczek” (III miejsce w kat. przedszkole), Hanna 

Hutman z Dziewiątki (II miejsce w kat. szkoła podstawowa, klasa I) oraz Lena Korytowska 

z Dziewiątki (III miejsce w kat. szkoła podstawowa, klasa I), a także Dalia Lejkowska 

ZAPOBIEGAJ POWSTAWANIU ODPADÓW 

UŻYJ PONOWNIE 

SEGREGUJ ODPADY! !

RAZEM CHRONIMY ŚRODOWISKO!
MATERIAŁ OPRACOWANY PRZEZ KOMUNALNY ZWIĄZEK GMIN „DOLINA REDY I CHYLONKI”  
UL. KONWALIOWA 1, 81-651 GDYNIA    WWW.KZG.PL   SEKRETARIAT@KZG.PL    TEL.: 58 624 66 11  

NASI
PARTNERZY

z Szóstki (wyróżnienie w kat. szkoły podstawowe, klasa II) 

oraz Aleksandra Klawikowska z Szóstki (II miejsce w kat. 

szkoły podstawowe, klasa III).

W konkursie fotograficznym „Rady na odpady” sukces 

odniosły cztery rumskie uczennice: Martyna Boike 

(wyróżnienie w kat. szkoły podstawowe, klasa IV-VI), Amelia 

Okoń (III miejsce w kat. szkoły ponadpodstawowe), Julia 

Ciąpała (wyróżnienie w kat. szkoły ponadpodstawowe) 

oraz Weronika Pradiuk (wyróżnienie w kat. szkoły ponad-

podstawowe). 

Wspólnie z placówkami oświatowymi zebraliśmy z terenu 
ośmiu gmin członkowskich Związku prawie 22 tony 
elektroodpadów, około 9 ton baterii oraz ponad 10,5 tony 
plastikowych nakrętek. Równocześnie otrzymaliśmy 273 
wykonane przez dzieci prace plastyczne dotyczące ochrony 
powietrza oraz 66 fotografii w ramach konkursu pt. „Razem 
chronimy środowisko”. Ważnym działaniem był projekt 
edukacyjny „Lider Lokalnej Ekologii” realizowany pod hasłem 
„ochrona powietrza w praktyce”, w którym dzieci i uczniowie, 
wraz z lokalnymi społecznościami, poznawali zasady 
oszczędzania energii elektrycznej i ciepła.

Po tytuły sięgnęły także placówki. Publiczna Szkoła Podstawowa Sióstr Salezjanek 

została „Szkołą Ekspert EE”, Przedszkole „Pod Topolą” i Podstawowa Ekologiczna 

Szkoła Społeczna zyskały tytuł „Lidera Ekologii 2022/2023”, a Szkoła Podstawowa nr 

10 w Rumi została okrzyknięta „Złotym Liderem Ekologii 2022/2023”. 

Wręczanie nagród odbyło się 7 czerwca w Pomorskim Parku Naukowo-

Technologicznym w Gdyni. Gratulujemy wszystkim laureatom oraz dziękujemy 

szkołom i przedszkolom za aktywność i współpracę w bieżącym roku szkolnym. 

Podpisz umowę śmieciową z miastem
Rumia, jako pierwsze miasto w Polsce, zachęca mieszkańców do 
podpisywania umowy śmieciowej. Wbrew powszechnym 
skojarzeniom dokument nie dotyczy pracy zarobkowej, a stanowi 
deklarację prawidłowego segregowania odpadów i zobowiązanie 
do dbałości o środowisko naturalne. W ten nietypowy sposób 
samorząd realizuje kolejny etap swojej ekologicznej kampanii.

Pierwszym etapem realizowanej przez Urząd Miasta Rumi kreatywnej kampanii edukacyjnej były 
działania outdoorowe, podczas których samorządowcy oddali głos śmieciom. Na rumskich 
przystankach autobusowych, tablicach ogłoszeniowych i w szkołach pojawiły się nietypowe plakaty 
przedstawiające zatroskane śmieci, apelujące do mieszkańców. Następnie w lokalnych i regionalnych 
stacjach radiowych emitowane były spoty, w których odpady opowiadały o swoich marzeniach 
związanych z prawidłową segregacją.
Kolejnym etapem jest zachęcenie rumian, ale nie tylko, do podpisania symbolicznej umowy śmieciowej, 
a tym samym dołączenia do grona świadomych i zaangażowanych w dbanie o środowisko obywateli. 
Konferencja prasowa, podczas której umowa śmieciowa została podpisana przez przedstawicieli władz 
miasta oraz uczniów, odbyła się 13 czerwca w pobliżu Szkoły Podstawowej nr 9 w Rumi.
– Spotkaliśmy się przed największą szkołą w mieście, przy pięknym ekologicznym muralu, niedaleko 
znajduje się otwarty niedawno ogródek edukacyjny. Chyba nie ma lepszych okoliczności, by podpisać 
naszą umowę śmieciową, a jest to kolejna z naszych nieszablonowych inicjatyw, która ma zachęcić do 
refleksji, ale przede wszystkim skłonić do podejmowania działań zmierzających do poprawy segregacji 
odpadów w naszym mieście. Dzięki temu nie tylko Rumia jest czystsza i piękniejsza, ale korzysta na tym 
cała planeta – podkreśla wiceburmistrz Ariel Sinicki. – Wszystkim ludziom na świecie powinno zależeć 
na tym, aby ziemia była coraz czystsza. Ma to również wymiar finansowy, ponieważ im skuteczniejsza 
jest segregacja odpadów, im więcej śmieci otrzymuje drugie życie, tym mniej wydajemy środków na 
gospodarkę odpadami komunalnymi. Cała nadzieja w młodym pokoleniu, które powinno edukować 
swoich rodziców, dziadków i samemu te śmieci segregować. Zachęcam do podpisywania naszej 
umowy śmieciowej – dodaje.
Umowa śmieciowa to nie to samo, co urzędowa deklaracja o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi, zwana deklaracją śmieciową, którą trzeba złożyć, aby odpady były odbierane 
z naszych domów czy mieszkań. Taka deklaracja niestety nie jest jednoznaczna z segregacją.
Umowę śmieciową podpisać może każdy, wystarczy wejść na stronę i poprzeć eko.rumia.eu 
towarzyszące kampanii postulaty, takie jak: czyste powietrze, uporządkowana przestrzeń publiczna czy 
racjonalne gospodarowanie zasobami naturalnymi. Choć umowa śmieciowa ma wymiar symboliczny, 
to liczba podpisów będzie dla urzędników istotną informacją w kontekście dalszych miejskich działań 
edukacyjnych i społecznych.
Celem kreatywnej kampanii edukacyjnej jest zwrócenie uwagi odbiorców na konieczność segregacji 
odpadów i skłonienie do rezygnacji z nieekologicznych przyzwyczajeń, takich jak wrzucanie 
pozostałości z różnych frakcji do jednego worka czy kosza. Samorządowcy przypominają również, że 
szkodliwe dla środowiska naturalnego nawyki drenują gminne budżety i portfele mieszkańców.

Tylko w 2020 roku ponad 800 polskim gminom nie udało się 
osiągnąć wymaganego poziomu recyklingu, co skutkowało 
nałożeniem wysokich kar finansowych. Obecnie między innymi 
Rumi grożą konsekwencje za nieosiągnięcie wskaźników 
recyklingu odpadów komunalnych.
Jednocześnie Rumia jest pierwszym miastem na Pomorzu, które 
wprowadziło System Indywidualnej Segregacji Odpadów (SISO). 
Samorząd realizuje również liczne akcje edukacyjne 
w przedszkolach i szkołach, wręcza mieszkańcom sadzonki 
w zamian za elektroodpady, a także podejmuje działania na rzecz 
czystego powietrza. Informacje na temat wszystkich proeko-
logicznych miejskich działań znajdują się na stronie:
 .eko.rumia.eu

XXVI Mistrzostwa Rumi w Sztafetach Olimpij-
skich o Puchar Dyrektora MOSiR-u były okazją 
do podsumowania osiągnięć sportowych 
uczniów w minionym roku szkolnym. 

OGŁOSZENIE

Sztafety odbyły się 13 czerwca na stadionie miejskim. Wydarzeniu 
towarzyszyły elementy ceremoniału olimpijskiego, takie jak zapalenie 
znicza i odśpiewanie hymnu państwowego. W zawodach startowała 
młodzież z rumskich szkół podstawowych, w pięciu kategoriach 
wiekowych, oddzielnie dziewczęta i chłopcy.

Nagrody i dyplomy otrzymali również medaliści Wojewódzkich 
Igrzysk Dzieci i Młodzieży Szkolnej w roku szkolnym 2022/2023. 
W drużynowym badmintonie srebrny medal zdobyły uczennice 
Dziesiątki: Antonina Wnuk, Maja Mierzejewska oraz Amelia 
Miszka. W skoku w dal brązowy medal zdobyła Agata Cichosz, 
uczennica Szóstki. W biegu na 300 metrów srebrny medal zdobył 
Dawid Bury, uczeń Jedynki. W indywidualnych biegach 
przełajowych brązowy medal zdobył Adam Kreft, uczeń Ósemki. 
W wojewódzkim finale o Puchar Tymbarku w piłce nożnej 
dziewcząt złoty medal wywalczyły reprezentantki Jedynki: Alicja 
Bambrowicz, Nikola Nowak, Alicja Kusio, Kaja Wasiniewska, 
Apolonia Oleksiak, Amelia Jabłońska, Maja Krause-Lis, 
Antonina Kaczmarek, Zofia Bobkowska oraz Zofia Wilk.

Młodzi sportowcy otrzymali nagrody      

l Szkoła Podstawowa nr 1 im. Józefa Wybickiego – Dawid Bury i Filip Wasiniewski, 
l Szkoła Podstawowa nr 4 im. Janusza Korczaka – Lena Steć i Wojciech Grinholc, 
l Szkoła Podstawowa nr 6 im. Aleksandra Majkowskiego – Agata Cichosz i Tymofil Hohol, 
l Szkoła Podstawowa nr 7 im. Karola Wojtyły – Weronika Sławianowska i Maciej Łach, 
l Szkoła Podstawowa nr 8 im. ks. Stanisława Ormińskiego – Dominika Budzyńska i Karol 

Piotrowiak, 
l Szkoła Podstawowa nr 9 im. kpt. Karola Olgierda Borchardta – Rima Czernialis i Igor 

Sadowski, 
l Szkoła Podstawowa nr 10 im. Jana Brzechwy – Antonina Wnuk i Grzegorz Adrych, 
l Podstawowa Ekologiczna Szkoła Społeczna – Agata Dembek i Miłosz Kobylski, 
l Publiczna Szkoła Podstawowa Sióstr Salezjanek – Amelia Werbicka i Milena Dunajska, 
l Salezjańska Szkoła Podstawowa – Alicja Oszywa i Sebastian Baltyn, 
l Szkoła Podstawowa Kreatywni – Alicja Saj i Witold Kucharski. 

Nagrody w postaci dyplomów i kart podarunkowych otrzymali za 

wybitne osiągnięcia sportowe uczniowie poszczególnych szkół: 
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Ambicje ówczesnych władz i działaczy spółdzielczych 
były duże: budowane osiedla miały być wygodne, 
dobrze skomunikowane, wyposażone w szkoły, 
przychodnie, sklepy i punkty usługowe. Choć nie od 
razu, to większość tych założeń ostatecznie udało się 
zrealizować – pod wieloma względami standard 
oferowany przez osiedla budowane w latach 
osiemdziesiątych jest wyższy od współczesnego.
Obecnie Janowo jest największą i wciąż najchętniej 
zasiedlaną „dzielnicą” Rumi. Gwałtowny rozwój tej 
części naszego miasta zatarł wiele śladów jej historii, 
na szczęście nie wszystkie. 

– Podczas lipcowego spaceru zwiedzimy miejsca, 
dzięki którym będziemy mogli przenieść się w czasie 
i wyobrazić sobie, jak wyglądało Janowo sprzed 
niespełna 100 lat. Myślę, że dla wielu osób, szcze-
gólnie mieszkańców, dzieje tej niepozornej dzielnicy 
mogą być interesujące – mówi Dariusz Rybacki, 
przewodnik i dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 
w Rumi.

Spacer zakończy się przy budynku przedwojennej 
stacji pomp na Błoniach Janowskich. Dzięki 
uprzejmości PEWiK-u Gdynia tego dnia możliwe 
będzie zwiedzanie tego historycznego obiektu, 
w którym urodziła się niemiecka działaczka 
rewizjonistyczna Erika Steinbach.

Historia starsza niż się wydaje
Początki Janowa związane są z działalnością 
cysterską. Zakonnicy oliwscy posiadali na terenach 
dzisiejszej Rumi (z wyłączeniem Zagórza i Szmelty) 
rozległy folwark, w obrębie którego zajmowano się 
głównie wypasem owiec i bydła. Majątek rozciągał 
się także na obszarze dzisiejszego Janowa. Po 
upadku zakonu na przełomie XVIII i XIX wieku 
gospodarstwo przeszło do rąk prywatnych Johanna 
Franza Hannemanna. To właśnie od jego imienia 
utworzona została nazwa „Janowo” – jest to bowiem 
spolszczona wersja pruskiej nazwy Johannisdorf. 

W kolejnych dziesięcioleciach Janowo, jako prywatny 
folwark, posiadało kilku właścicieli, a na przełomie 
XIX i XX wieku zostało ostatecznie rozparcelowane – 
działki stopniowo wyprzedano nowym gospo-
darzom, rodzinom: Hoppów, Miotków, Żelewskich, 
Sampów i innych. 

Przez dekady w krajobrazie Janowa dominowały 
rozległe łąki i pola przecięte linią kolejową, która 
łączyła Rumię z Gdańskiem od 1870 roku. Dopiero 
w latach trzydziestych ubiegłego wieku sytuacja 
zaczęła ulegać zmianie: wybudowano stację pomp 
obsługującą Gdynię, powstała osada dla pracow-
ników kolejowych, kaplica salezjańska, a krótko przed 
wojną rozpoczęto budowę szkoły (dzisiejsza Szkoła 
Podstawowa nr 4).

„Druga Rumia”
Prawdziwa rewolucja nadeszła jednak dopiero pod 
koniec lat siedemdziesiątych, kiedy swoją działalność 
rozpoczęła Spółdzielnia Mieszkaniowa „Janowo”. Na 
miejscu gospodarstw zaczęły rosnąć jak na 
drożdżach wielopiętrowe budynki mieszkalne. Do 
końca lat osiemdziesiątych zdominowały one lokalny 
krajobraz i całkowicie zmieniły charakter całego 
Janowa – ochrzczonego zresztą przez prasę mianem 
„Drugiej Rumi”. 

24 HISTORIA

W sobotę 29 lipca o godzinie 10:00 odbędzie się spacer historyczny po Rumi-Janowie zatytułowany 
„Od folwarku do miasta”. Wycieczka rozpocznie się pod siedzibą Biblioteki Janowo (ul. Pomorska 
11), a zakończy na Błoniach Janowskich, w pobliżu przedwojennej stacji pomp. Jedną z atrakcji 
spaceru będzie możliwość zwiedzenia obiektu, w którym urodziła się Erika Steinbach. 

xxxxx

Stacja Kultura: Jak zaczęł ę to pisanie?o si
Maja Strzałkowska: Zanim wydałam swoją pierwszą książkę, napisałam tylko jedną stronę 
tekstu. Kiedy byłam na studiach polonistycznych, zrobiliśmy wspólnie z innymi studentami 
warsztaty kreatywnego pisania. To były pierwsze tego typu warsztaty w Polsce. Napisałam tylko 
jedną stronę, ale kiedy ją czytałam, wszyscy zamilkli. Gdy pojawiło się pytanie: „co dalej?”, nie 
wiedziałam, jak mam skończyć tę historię. Wiedziałam jednak, że było to dobrze napisane. 
Nawet sam prowadzący warsztaty, pisarz Irek Grin, zapytał: „Majka, dlaczego ty nie piszesz?”. 
To pytanie zostało ze mną na długo. Historie chodziły mi po głowie zawsze, jednak nie miałam 
wcześniej wystarczającej motywacji ani odwagi, by je spisać. Dopiero dzieci mnie 
zmotywowały. Był taki moment, kiedy przeprowadziliśmy się do Rumi, musiałam podjąć 
decyzję dotyczącą tego, co chcę w życiu robić. Wszystko było nowe, więc ja też mogłam zacząć 
robić coś nowego, co da mi satysfakcję. 
Pochodzicie z Białegostoku. Jak to się stało, że zamieszkaliście w Rumi?
To też ciekawa historia. Kiedy byłam w ciąży, przyjechaliśmy na ostatni wspólny weekend we 
dwoje do Trójmiasta. To był listopad, wałęsaliśmy się po Trójmieście i uznaliśmy, że to jest 
miejsce, które może nas wyrwać z rodzinnego miasta. Początkowo mieszkaliśmy w Gdańsku, 
ale szukaliśmy swojego miejsca dalej. Mieliśmy znajomego w Rumi, którego odwiedziliśmy 
podczas naszych ostatnich wakacji we dwoje, i obok niego kupiliśmy mieszkanie. Na tym 
osiedlu mieszkamy do dziś. Rumia to fajne miasto, blisko metropolii, a jednocześnie na uboczu. 
Łączy w sobie trochę życia wiejskiego i miejskiego. Jestem zachwycona tym, jak Rumia się 
zmienia, jak kulturowo działa, jest tu przecież Stacja Kultura. Niewiele jest bibliotek, które tak 
prężnie działają i rozwijają kulturę, a nawet świadomość o niej wśród mieszkańców. Czujemy 
się tu szczęśliwi.
Wróćmy do początków pisania. W jaki sposób dzieci sprowokowały cię do rozpoczęcia 
pisarskiej przygody?
Po przeprowadzce zajmowałam się tylko dziećmi i domem. Nie ukrywam, że to była fajna 
odskocznia, bo wcześniej robiłam bardzo różne rzeczy. Sprzedawałam okna do Włoch, 
organizowałam targi, zajmowałam się handlem, marketingiem, promocją, dotacjami 
unijnymi. Działania pozornie niezwiązane z pisaniem. A rozmaite historie nadal chodziły mi po 
głowie, pomysłów miałam mnóstwo, do dziś je mam, niektóre z nich sobie notuję i czekają. 
Musiałam też sobie radzić z napadami złości u córki, kiedy była mała, dlatego wymyśliłam 
historię o kłębku nerwów. Kiedy stwierdziłam, że jest fajna, uznałam, że może warto ją zapisać, 
że to dobry moment, aby zacząć pisać. A skoro napisałam jedną książkę, to stwierdziłam, że 
zrobię serię. Marketingowo i promocyjnie łatwiej jest pracować nad serią niż jedną książką, 
zwłaszcza że to są książki detektywistyczne. A skoro mam wydawać, to po co mam czekać na 
decyzję wydawców? Zakasałam rękawy i wzięłam się do roboty.
Miałaś świadomość tego, z czym będziesz się mierzyć jako self-publisherka?* 
I tak i nie. Z jednej strony było dużo materiałów poświęconych self-publishingowi. Wiadomo 
było, że rynek self-pubishingu w Stanach to 40% ich rynku wydawniczego. Znaczy, że tam to 
działa, więc pomyślałam, że u nas prędzej czy później też zadziała. Mieliśmy odłożone 
fundusze i wspólnie z mężem uznaliśmy, że zaryzykujemy. Do wydania pierwszej książki 
przygotowywałam się przez rok, jeszcze zanim był gotowy tekst.
Czyli poświęciłaś tyle czasu na działania organizacyjne?
Tak. Kiedy wydawałam książkę, nie miałam zbudowanych social mediów. To był rok 2020, czyli 
pandemia. Doskonały czas na premierę książki. (śmiech)
Trudno zaprzeczyć. Pierwsza publikacja, a tu lockdown.
Bardzo trudny moment, bo dzieci były w domu i nie miałam zbyt dużo czasu na pracę, nie 
można było zrobić spotkań autorskich i nie miałam zbudowanej społeczności. Wszyscy mi 
mówili, że robię nie tak, bo najpierw muszę mieć społeczność. Wierzyłam jednak bardzo, że to 
jest dobra książka. Stwierdziłam, że powinno się udać. Rzeczywiście w przedsprzedaży udało 
mi się sprzedać 500 egzemplarzy, mimo braku społeczności. Uznałam to za swój mały sukces.
W jaki sposób samodzielnie ogarnęłaś dystrybucję?
Uczyłam się. Dowiedziałam się, z czego zbudowana jest książka. Była wielka wtopa podczas 
przygotowania do druku, bo nie uwzględniłam wyklejki. Wszystkiego trzeba było się szybko 
nauczyć, ale jak się ten proces już raz przeszło, to z drugą książką był luz. Wiadomo było już, 
jakich błędów unikać. Pierwsza książka wyszła z błędem na okładce. Była zżarta literka „i” 
w tytule serii. Byłam przerażona i nie wiedziałam, co z tym zrobić. Wymyśliliśmy wtedy naklejki 
i zakładki do książki oraz dodatkowe zadania. Okazało się, że z tego błędu wyszło coś fajnego. 
Nalepki się spodobały i są w kolejnej książce. Poza tym, aktywności i zadania będą w kolejnych 
częściach. W trzeciej książce będzie coś na kształt puzzli – duża ilustracja do złożenia, która 
będzie formą wyszukiwanki. Czasami te aktywności pojawiają się przez przypadek, trochę 
metodą prób i błędów. 
Takie eksperymentowanie i analizowanie to bezcenne doświadczenie. 
Tak, poza tym nagle wszystkie kropki się połączyły. Doświadczenie zebrane do tej pory, czyli 
marketing i promocja różnych produktów, okazały się bardzo przydatne. Książka to przecież 

W tym numerze w ramach cyklu „W słowa uwikłani”, czyli rozmów z rumskimi
pisarzami, gościmy Maję Strzałkowską – autorkę detektywistycznych powieści dla dzieci.

Maja Strzałkowska – mama dwójki dzieci, autorka detektywistycznych książek z serii „Julka i Szpulka”, self-publisherka, 
blogerka, prowadząca warsztaty dla dzieci, podróżniczka, handlowiec, marketingowiec, terapeutka – bo książki o Julce i Szpulce 
wspierają dzieci w rozwiązywaniu problemów i prowadzą je przez labirynty trudnych emocji. Zdobywczyni Literackiej Nagrody 
Motyli za najlepszą książkę roku 2021 („Kościochrupek”) oraz nagrody głównej w 21. edycji konkursu Świat Przyjazny Dziecku 
w kategorii książka dla dzieci 0-7 lat.

produkt jak każdy inny. Dużo pieniędzy zainwestowałam w reklamę, ale dzięki temu się udało. 
Taką wisienką na torcie było docenienie mojej pracy wydawniczej. „Kościochrupek” zdobył 
Literacką Nagrodę Motyli za najlepszą książkę roku 2021. No i teraz kolejna nagroda, bardziej 
merytoryczna, czyli Świat Przyjazny Dziecku. To dla mnie ogromne wyróżnienie, bo zależy mi 
na tworzeniu książek wspierających dzieci w świecie emocjonalnym, w samodzielnym 
rozwiązywaniu problemów, empatii wobec innych. Chociaż mam wrażenie, że nie wspieram  
tylko dzieci, ale uczę też trochę dorosłych. Widzę, że ta świadomość jest coraz większa, 
dostrzegam więcej zrozumienia wśród rodziców i wychowawców. To się zmienia na lepsze.
Te zmiany nie dzieją się jednak samoistnie. Twoje książki łączą kilka bardzo ważnych 
i jednocześnie atrakcyjnych dla dzieci elementów. Wprowadzasz koncepcję „aktywnego 
czytania”, która wydaje się bardzo intrygująca. Dzisiaj „bierne czytanie” to za mało.
Kiedy powstał tekst pierwszej części i przeczytałam go mojej córce, to uznała, że jest nudny. 
I miała rację! Dzisiaj dzieci są przecież interaktywne. Wolą grać w gierki na telefonie, są 
bombardowane rozmaitymi bodźcami. Nie ma czasu na spokojną lekturę. Stwierdziłam, że 
moje książki muszą być dostosowane do dzisiejszych czasów i możliwości dzieci. Chodziło mi 
o to, żeby dzieci uczyły się też czytać ze zrozumieniem. To jest zmora naszych czasów. Umiemy 
czytać, ale nie rozumiemy tego, co czytamy. Ponadto poruszam emocjonalność, nad którą 
chcemy często pracować, ale zwykle nie wiemy jak. Chciałam pokazać, że emocje warto 
racjonalizować, że warto dociekać, tak jak detektyw, o co w nich chodzi. Każdy problem da się 
rozwiązać i też zależało mi, aby uczyć dzieci samodzielności. To wszystko ze sobą się łączy. 
Aktywności prowokują dzieci do samodzielnego rozwiązania zagadki. Pokazuję im, że mogą 
samodzielnie rozwiązywać swoje problemy, dociekać, o co im chodzi i w konsekwencji łatwiej 
się komunikować. Z tego powodu pojawił się pomysł na serię audiobooków „Rozplątane 
historie Julki i Szpulki”, która już jest dostępna. To są bardziej praktyczne historie, do których są 
dołączone materiały edukacyjne pokazujące możliwość wyboru różnych rozwiązań. 
To narzędzia zaczerpnięte z treningu umiejętności społecznych, z których moje dzieci 
korzystają. Tę wiedzę zbieram i staram się ją przekazywać w mniej oczywisty sposób. Fajnie to 
połączyć z książką, z historią. To do dzieci o wiele lepiej trafia.
Jak duży wpływ na ostateczny kształt książki mają dzieci?
Z córką było o tyle łatwo, że ona bardzo szybko się nudziła i weryfikowała na bieżąco, co jej nie 
odpowiada, czego nie chce słuchać. Jej brak cierpliwości pomógł w stworzeniu wartkiej akcji, 
wyrzuceniu tego, co nudne. Dzięki temu udało się stworzyć książki dla tych dzieci, które nie lubią 
czytać. Mam też swoich „beta czytelników”. To są członkowie mojej rodziny, ale też znajomi, 
którzy czytają moje teksty razem ze swoimi dziećmi. To uważni, surowi recenzenci, którzy 
wyszukują błędy i niedociągnięcia. Są bardzo pomocni, bo weryfikują, czy książka jest dobrze 
napisana i wartościowa.
Poruszyłaś temat nieczytających dzieci, z którymi bibliotekarze zmagają się na co dzień. 
Jak można je skutecznie zachęcać do lektury?
Myślę, że trzeba szukać alternatywnych form dla książek papierowych. Tworzę multimedialne 
ebooki dla dzieci na tablet lub smartfon. Uważam, że jeśli dzieci mają korzystać z mobilnych 
urządzeń, to niech korzystają z nich mądrze, np. do nauki czytania. Multimedialne ebooki 
polegają na tym, że są interaktywne. Tam jest dźwięk, można więc ich słuchać, można się 
nauczyć czytać, można wybierać tropy, rysować. Są też animacje oraz słowniczek 
detektywistyczny i wiele innych angażujących funkcji. Kiedy książka jest dobrze przygotowana, 
zaprojektowana i dostosowana do potrzeb i zainteresowań dzieci, to one chcą z nią obcować. 
Nasza rzeczywistość się zmienia, inaczej funkcjonujemy i się komunikujemy, więc sposób 
obcowania z książką także się zmienia. Dziś książka nie może być nudna. Musi być 
dostosowana do zmieniających się czasów i potrzeb dzieci, które są interaktywne od urodzenia.
Jakie momenty związane z pracą pisarską dostarczyły ci najwięcej radości?
Najbardziej pozytywne emocje wywołują komentarze od czytelników i rodziców, którzy po 
przeczytaniu poradzili sobie ze złością, albo książka zachęciła dziecko do jej przeczytania. 
Kiedy słyszę, że moje książki pomagają, to mnie najbardziej cieszy. Reakcje dzieci też są 
cudowne. Potrafią czasem szukać swojego kłębka nerwów w brzuchu. (śmiech) Ich 
zaangażowanie i radość są olbrzymią nagrodą. Nagrody literacie oczywiście także, bo myślę 
sobie wtedy: „Okej, zrobiłam dobrą robotę”. Kiedyś podeszła do mnie pani i mówiła, że o moich 
książkach uczyła się na studiach i pokazała swoje notatki. Okazało się, że niechcący zrobiłam 
książki terapeutyczne, z których korzystają psychologowie i pedagodzy, uczą o nich na 
studiach! To dla mnie olbrzymie wyróżnienie.
Jakie plany na przyszłość?
Planuję wydać trzecią część „Julki i Szpulki”, czyli „Wróbel, który ćwierkał za dużo”. W przyszłości 
będę rozwijać też serię „Rozplątane historie Julki i Szpulki” – będą prostsze w druku, mniejsze 
i tańsze. Będą takim wspierającym narzędziem. Planuję równolegle rozwijać dwie serie: 
pierwszą bardziej praktyczną i edukacyjną, a drugą stricte detektywistyczną i rozrywkową, ale 
nie mniej wspierającą rozwój dzieci.

Autorem tekstu jest Dariusz Rybacki
– dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rumi

i społeczny pełnomocnik burmistrza Rumi ds. historii miasta

Czy Janowo ma swoją historię? 

* Self-publishing to działalność, w której autor samodzielnie zajmuje się publikacją przygotowanego materiału.

– zapowiedź spaceru po „Drugiej Rumi” 

Budowa sieci wodociągowej, w tle Janowo (obecnie Błonia Janowskie), 1933-1934 rok

Reklama janowskiego osiedla kolejowego w Orędowniku Ostrowskim z 1939 roku
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Zdjęcie lotnicze Janowa z sierpnia 1944 roku 



Rumskie Nowiny nr �/lipiec/����Rumia naturalnie pomysłowa

Ambicje ówczesnych władz i działaczy spółdzielczych 
były duże: budowane osiedla miały być wygodne, 
dobrze skomunikowane, wyposażone w szkoły, 
przychodnie, sklepy i punkty usługowe. Choć nie od 
razu, to większość tych założeń ostatecznie udało się 
zrealizować – pod wieloma względami standard 
oferowany przez osiedla budowane w latach 
osiemdziesiątych jest wyższy od współczesnego.
Obecnie Janowo jest największą i wciąż najchętniej 
zasiedlaną „dzielnicą” Rumi. Gwałtowny rozwój tej 
części naszego miasta zatarł wiele śladów jej historii, 
na szczęście nie wszystkie. 

– Podczas lipcowego spaceru zwiedzimy miejsca, 
dzięki którym będziemy mogli przenieść się w czasie 
i wyobrazić sobie, jak wyglądało Janowo sprzed 
niespełna 100 lat. Myślę, że dla wielu osób, szcze-
gólnie mieszkańców, dzieje tej niepozornej dzielnicy 
mogą być interesujące – mówi Dariusz Rybacki, 
przewodnik i dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 
w Rumi.

Spacer zakończy się przy budynku przedwojennej 
stacji pomp na Błoniach Janowskich. Dzięki 
uprzejmości PEWiK-u Gdynia tego dnia możliwe 
będzie zwiedzanie tego historycznego obiektu, 
w którym urodziła się niemiecka działaczka 
rewizjonistyczna Erika Steinbach.

Historia starsza niż się wydaje
Początki Janowa związane są z działalnością 
cysterską. Zakonnicy oliwscy posiadali na terenach 
dzisiejszej Rumi (z wyłączeniem Zagórza i Szmelty) 
rozległy folwark, w obrębie którego zajmowano się 
głównie wypasem owiec i bydła. Majątek rozciągał 
się także na obszarze dzisiejszego Janowa. Po 
upadku zakonu na przełomie XVIII i XIX wieku 
gospodarstwo przeszło do rąk prywatnych Johanna 
Franza Hannemanna. To właśnie od jego imienia 
utworzona została nazwa „Janowo” – jest to bowiem 
spolszczona wersja pruskiej nazwy Johannisdorf. 

W kolejnych dziesięcioleciach Janowo, jako prywatny 
folwark, posiadało kilku właścicieli, a na przełomie 
XIX i XX wieku zostało ostatecznie rozparcelowane – 
działki stopniowo wyprzedano nowym gospo-
darzom, rodzinom: Hoppów, Miotków, Żelewskich, 
Sampów i innych. 

Przez dekady w krajobrazie Janowa dominowały 
rozległe łąki i pola przecięte linią kolejową, która 
łączyła Rumię z Gdańskiem od 1870 roku. Dopiero 
w latach trzydziestych ubiegłego wieku sytuacja 
zaczęła ulegać zmianie: wybudowano stację pomp 
obsługującą Gdynię, powstała osada dla pracow-
ników kolejowych, kaplica salezjańska, a krótko przed 
wojną rozpoczęto budowę szkoły (dzisiejsza Szkoła 
Podstawowa nr 4).

„Druga Rumia”
Prawdziwa rewolucja nadeszła jednak dopiero pod 
koniec lat siedemdziesiątych, kiedy swoją działalność 
rozpoczęła Spółdzielnia Mieszkaniowa „Janowo”. Na 
miejscu gospodarstw zaczęły rosnąć jak na 
drożdżach wielopiętrowe budynki mieszkalne. Do 
końca lat osiemdziesiątych zdominowały one lokalny 
krajobraz i całkowicie zmieniły charakter całego 
Janowa – ochrzczonego zresztą przez prasę mianem 
„Drugiej Rumi”. 
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W sobotę 29 lipca o godzinie 10:00 odbędzie się spacer historyczny po Rumi-Janowie zatytułowany 
„Od folwarku do miasta”. Wycieczka rozpocznie się pod siedzibą Biblioteki Janowo (ul. Pomorska 
11), a zakończy na Błoniach Janowskich, w pobliżu przedwojennej stacji pomp. Jedną z atrakcji 
spaceru będzie możliwość zwiedzenia obiektu, w którym urodziła się Erika Steinbach. 

xxxxx

Stacja Kultura: Jak zaczęł ę to pisanie?o si
Maja Strzałkowska: Zanim wydałam swoją pierwszą książkę, napisałam tylko jedną stronę 
tekstu. Kiedy byłam na studiach polonistycznych, zrobiliśmy wspólnie z innymi studentami 
warsztaty kreatywnego pisania. To były pierwsze tego typu warsztaty w Polsce. Napisałam tylko 
jedną stronę, ale kiedy ją czytałam, wszyscy zamilkli. Gdy pojawiło się pytanie: „co dalej?”, nie 
wiedziałam, jak mam skończyć tę historię. Wiedziałam jednak, że było to dobrze napisane. 
Nawet sam prowadzący warsztaty, pisarz Irek Grin, zapytał: „Majka, dlaczego ty nie piszesz?”. 
To pytanie zostało ze mną na długo. Historie chodziły mi po głowie zawsze, jednak nie miałam 
wcześniej wystarczającej motywacji ani odwagi, by je spisać. Dopiero dzieci mnie 
zmotywowały. Był taki moment, kiedy przeprowadziliśmy się do Rumi, musiałam podjąć 
decyzję dotyczącą tego, co chcę w życiu robić. Wszystko było nowe, więc ja też mogłam zacząć 
robić coś nowego, co da mi satysfakcję. 
Pochodzicie z Białegostoku. Jak to się stało, że zamieszkaliście w Rumi?
To też ciekawa historia. Kiedy byłam w ciąży, przyjechaliśmy na ostatni wspólny weekend we 
dwoje do Trójmiasta. To był listopad, wałęsaliśmy się po Trójmieście i uznaliśmy, że to jest 
miejsce, które może nas wyrwać z rodzinnego miasta. Początkowo mieszkaliśmy w Gdańsku, 
ale szukaliśmy swojego miejsca dalej. Mieliśmy znajomego w Rumi, którego odwiedziliśmy 
podczas naszych ostatnich wakacji we dwoje, i obok niego kupiliśmy mieszkanie. Na tym 
osiedlu mieszkamy do dziś. Rumia to fajne miasto, blisko metropolii, a jednocześnie na uboczu. 
Łączy w sobie trochę życia wiejskiego i miejskiego. Jestem zachwycona tym, jak Rumia się 
zmienia, jak kulturowo działa, jest tu przecież Stacja Kultura. Niewiele jest bibliotek, które tak 
prężnie działają i rozwijają kulturę, a nawet świadomość o niej wśród mieszkańców. Czujemy 
się tu szczęśliwi.
Wróćmy do początków pisania. W jaki sposób dzieci sprowokowały cię do rozpoczęcia 
pisarskiej przygody?
Po przeprowadzce zajmowałam się tylko dziećmi i domem. Nie ukrywam, że to była fajna 
odskocznia, bo wcześniej robiłam bardzo różne rzeczy. Sprzedawałam okna do Włoch, 
organizowałam targi, zajmowałam się handlem, marketingiem, promocją, dotacjami 
unijnymi. Działania pozornie niezwiązane z pisaniem. A rozmaite historie nadal chodziły mi po 
głowie, pomysłów miałam mnóstwo, do dziś je mam, niektóre z nich sobie notuję i czekają. 
Musiałam też sobie radzić z napadami złości u córki, kiedy była mała, dlatego wymyśliłam 
historię o kłębku nerwów. Kiedy stwierdziłam, że jest fajna, uznałam, że może warto ją zapisać, 
że to dobry moment, aby zacząć pisać. A skoro napisałam jedną książkę, to stwierdziłam, że 
zrobię serię. Marketingowo i promocyjnie łatwiej jest pracować nad serią niż jedną książką, 
zwłaszcza że to są książki detektywistyczne. A skoro mam wydawać, to po co mam czekać na 
decyzję wydawców? Zakasałam rękawy i wzięłam się do roboty.
Miałaś świadomość tego, z czym będziesz się mierzyć jako self-publisherka?* 
I tak i nie. Z jednej strony było dużo materiałów poświęconych self-publishingowi. Wiadomo 
było, że rynek self-pubishingu w Stanach to 40% ich rynku wydawniczego. Znaczy, że tam to 
działa, więc pomyślałam, że u nas prędzej czy później też zadziała. Mieliśmy odłożone 
fundusze i wspólnie z mężem uznaliśmy, że zaryzykujemy. Do wydania pierwszej książki 
przygotowywałam się przez rok, jeszcze zanim był gotowy tekst.
Czyli poświęciłaś tyle czasu na działania organizacyjne?
Tak. Kiedy wydawałam książkę, nie miałam zbudowanych social mediów. To był rok 2020, czyli 
pandemia. Doskonały czas na premierę książki. (śmiech)
Trudno zaprzeczyć. Pierwsza publikacja, a tu lockdown.
Bardzo trudny moment, bo dzieci były w domu i nie miałam zbyt dużo czasu na pracę, nie 
można było zrobić spotkań autorskich i nie miałam zbudowanej społeczności. Wszyscy mi 
mówili, że robię nie tak, bo najpierw muszę mieć społeczność. Wierzyłam jednak bardzo, że to 
jest dobra książka. Stwierdziłam, że powinno się udać. Rzeczywiście w przedsprzedaży udało 
mi się sprzedać 500 egzemplarzy, mimo braku społeczności. Uznałam to za swój mały sukces.
W jaki sposób samodzielnie ogarnęłaś dystrybucję?
Uczyłam się. Dowiedziałam się, z czego zbudowana jest książka. Była wielka wtopa podczas 
przygotowania do druku, bo nie uwzględniłam wyklejki. Wszystkiego trzeba było się szybko 
nauczyć, ale jak się ten proces już raz przeszło, to z drugą książką był luz. Wiadomo było już, 
jakich błędów unikać. Pierwsza książka wyszła z błędem na okładce. Była zżarta literka „i” 
w tytule serii. Byłam przerażona i nie wiedziałam, co z tym zrobić. Wymyśliliśmy wtedy naklejki 
i zakładki do książki oraz dodatkowe zadania. Okazało się, że z tego błędu wyszło coś fajnego. 
Nalepki się spodobały i są w kolejnej książce. Poza tym, aktywności i zadania będą w kolejnych 
częściach. W trzeciej książce będzie coś na kształt puzzli – duża ilustracja do złożenia, która 
będzie formą wyszukiwanki. Czasami te aktywności pojawiają się przez przypadek, trochę 
metodą prób i błędów. 
Takie eksperymentowanie i analizowanie to bezcenne doświadczenie. 
Tak, poza tym nagle wszystkie kropki się połączyły. Doświadczenie zebrane do tej pory, czyli 
marketing i promocja różnych produktów, okazały się bardzo przydatne. Książka to przecież 

W tym numerze w ramach cyklu „W słowa uwikłani”, czyli rozmów z rumskimi
pisarzami, gościmy Maję Strzałkowską – autorkę detektywistycznych powieści dla dzieci.

Maja Strzałkowska – mama dwójki dzieci, autorka detektywistycznych książek z serii „Julka i Szpulka”, self-publisherka, 
blogerka, prowadząca warsztaty dla dzieci, podróżniczka, handlowiec, marketingowiec, terapeutka – bo książki o Julce i Szpulce 
wspierają dzieci w rozwiązywaniu problemów i prowadzą je przez labirynty trudnych emocji. Zdobywczyni Literackiej Nagrody 
Motyli za najlepszą książkę roku 2021 („Kościochrupek”) oraz nagrody głównej w 21. edycji konkursu Świat Przyjazny Dziecku 
w kategorii książka dla dzieci 0-7 lat.

produkt jak każdy inny. Dużo pieniędzy zainwestowałam w reklamę, ale dzięki temu się udało. 
Taką wisienką na torcie było docenienie mojej pracy wydawniczej. „Kościochrupek” zdobył 
Literacką Nagrodę Motyli za najlepszą książkę roku 2021. No i teraz kolejna nagroda, bardziej 
merytoryczna, czyli Świat Przyjazny Dziecku. To dla mnie ogromne wyróżnienie, bo zależy mi 
na tworzeniu książek wspierających dzieci w świecie emocjonalnym, w samodzielnym 
rozwiązywaniu problemów, empatii wobec innych. Chociaż mam wrażenie, że nie wspieram  
tylko dzieci, ale uczę też trochę dorosłych. Widzę, że ta świadomość jest coraz większa, 
dostrzegam więcej zrozumienia wśród rodziców i wychowawców. To się zmienia na lepsze.
Te zmiany nie dzieją się jednak samoistnie. Twoje książki łączą kilka bardzo ważnych 
i jednocześnie atrakcyjnych dla dzieci elementów. Wprowadzasz koncepcję „aktywnego 
czytania”, która wydaje się bardzo intrygująca. Dzisiaj „bierne czytanie” to za mało.
Kiedy powstał tekst pierwszej części i przeczytałam go mojej córce, to uznała, że jest nudny. 
I miała rację! Dzisiaj dzieci są przecież interaktywne. Wolą grać w gierki na telefonie, są 
bombardowane rozmaitymi bodźcami. Nie ma czasu na spokojną lekturę. Stwierdziłam, że 
moje książki muszą być dostosowane do dzisiejszych czasów i możliwości dzieci. Chodziło mi 
o to, żeby dzieci uczyły się też czytać ze zrozumieniem. To jest zmora naszych czasów. Umiemy 
czytać, ale nie rozumiemy tego, co czytamy. Ponadto poruszam emocjonalność, nad którą 
chcemy często pracować, ale zwykle nie wiemy jak. Chciałam pokazać, że emocje warto 
racjonalizować, że warto dociekać, tak jak detektyw, o co w nich chodzi. Każdy problem da się 
rozwiązać i też zależało mi, aby uczyć dzieci samodzielności. To wszystko ze sobą się łączy. 
Aktywności prowokują dzieci do samodzielnego rozwiązania zagadki. Pokazuję im, że mogą 
samodzielnie rozwiązywać swoje problemy, dociekać, o co im chodzi i w konsekwencji łatwiej 
się komunikować. Z tego powodu pojawił się pomysł na serię audiobooków „Rozplątane 
historie Julki i Szpulki”, która już jest dostępna. To są bardziej praktyczne historie, do których są 
dołączone materiały edukacyjne pokazujące możliwość wyboru różnych rozwiązań. 
To narzędzia zaczerpnięte z treningu umiejętności społecznych, z których moje dzieci 
korzystają. Tę wiedzę zbieram i staram się ją przekazywać w mniej oczywisty sposób. Fajnie to 
połączyć z książką, z historią. To do dzieci o wiele lepiej trafia.
Jak duży wpływ na ostateczny kształt książki mają dzieci?
Z córką było o tyle łatwo, że ona bardzo szybko się nudziła i weryfikowała na bieżąco, co jej nie 
odpowiada, czego nie chce słuchać. Jej brak cierpliwości pomógł w stworzeniu wartkiej akcji, 
wyrzuceniu tego, co nudne. Dzięki temu udało się stworzyć książki dla tych dzieci, które nie lubią 
czytać. Mam też swoich „beta czytelników”. To są członkowie mojej rodziny, ale też znajomi, 
którzy czytają moje teksty razem ze swoimi dziećmi. To uważni, surowi recenzenci, którzy 
wyszukują błędy i niedociągnięcia. Są bardzo pomocni, bo weryfikują, czy książka jest dobrze 
napisana i wartościowa.
Poruszyłaś temat nieczytających dzieci, z którymi bibliotekarze zmagają się na co dzień. 
Jak można je skutecznie zachęcać do lektury?
Myślę, że trzeba szukać alternatywnych form dla książek papierowych. Tworzę multimedialne 
ebooki dla dzieci na tablet lub smartfon. Uważam, że jeśli dzieci mają korzystać z mobilnych 
urządzeń, to niech korzystają z nich mądrze, np. do nauki czytania. Multimedialne ebooki 
polegają na tym, że są interaktywne. Tam jest dźwięk, można więc ich słuchać, można się 
nauczyć czytać, można wybierać tropy, rysować. Są też animacje oraz słowniczek 
detektywistyczny i wiele innych angażujących funkcji. Kiedy książka jest dobrze przygotowana, 
zaprojektowana i dostosowana do potrzeb i zainteresowań dzieci, to one chcą z nią obcować. 
Nasza rzeczywistość się zmienia, inaczej funkcjonujemy i się komunikujemy, więc sposób 
obcowania z książką także się zmienia. Dziś książka nie może być nudna. Musi być 
dostosowana do zmieniających się czasów i potrzeb dzieci, które są interaktywne od urodzenia.
Jakie momenty związane z pracą pisarską dostarczyły ci najwięcej radości?
Najbardziej pozytywne emocje wywołują komentarze od czytelników i rodziców, którzy po 
przeczytaniu poradzili sobie ze złością, albo książka zachęciła dziecko do jej przeczytania. 
Kiedy słyszę, że moje książki pomagają, to mnie najbardziej cieszy. Reakcje dzieci też są 
cudowne. Potrafią czasem szukać swojego kłębka nerwów w brzuchu. (śmiech) Ich 
zaangażowanie i radość są olbrzymią nagrodą. Nagrody literacie oczywiście także, bo myślę 
sobie wtedy: „Okej, zrobiłam dobrą robotę”. Kiedyś podeszła do mnie pani i mówiła, że o moich 
książkach uczyła się na studiach i pokazała swoje notatki. Okazało się, że niechcący zrobiłam 
książki terapeutyczne, z których korzystają psychologowie i pedagodzy, uczą o nich na 
studiach! To dla mnie olbrzymie wyróżnienie.
Jakie plany na przyszłość?
Planuję wydać trzecią część „Julki i Szpulki”, czyli „Wróbel, który ćwierkał za dużo”. W przyszłości 
będę rozwijać też serię „Rozplątane historie Julki i Szpulki” – będą prostsze w druku, mniejsze 
i tańsze. Będą takim wspierającym narzędziem. Planuję równolegle rozwijać dwie serie: 
pierwszą bardziej praktyczną i edukacyjną, a drugą stricte detektywistyczną i rozrywkową, ale 
nie mniej wspierającą rozwój dzieci.

Autorem tekstu jest Dariusz Rybacki
– dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rumi

i społeczny pełnomocnik burmistrza Rumi ds. historii miasta

Czy Janowo ma swoją historię? 

* Self-publishing to działalność, w której autor samodzielnie zajmuje się publikacją przygotowanego materiału.

– zapowiedź spaceru po „Drugiej Rumi” 

Budowa sieci wodociągowej, w tle Janowo (obecnie Błonia Janowskie), 1933-1934 rok

Reklama janowskiego osiedla kolejowego w Orędowniku Ostrowskim z 1939 roku

24 25HISTORIA KULTURA

Zdjęcie lotnicze Janowa z sierpnia 1944 roku 
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Szczegółowe informacje można uzyskać bezpośrednio
u organizatorów. Organizatorzy zastrzegają sobie prawo 

do zmian w programie. Udział w zajęciach osób nieletnich 
wymaga pisemnej zgody prawnych opiekunów.

AKCJA LATO
w Rumi 2023

ź godz. 10.00-11.00 – grupa początkująca 
8-11 lat

ź godz. 11.00-12.00 – grupa 
średniozaawansowana 12-14 lat

ź godz. 12.00-13.00 – grupa zaawansowana 
powyżej 14 lat

Zapisy i informacje: maciej.paka@gmail.com
Wakacje z tenisem stołowym, antresola 
hali sportowej przy 
ul. Mickiewicza 49:
ź 27, 29 czerwca, godz. 17.30-19.30
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 25, 27 lipca, godz. 

17.30-19.30
ź 1, 3, 8, 10, 17, 22, 24 sierpnia, godz. 17.30-

19.30
Gry i zabawy dla wszystkich, boisko przy 
ul. Sabata 7 lub Klub „Zagórzak” przy 
ul. Sobieskiego 10:
ź 3, 5, 7, 10, 12, 14, 17, 19, 21, 24, 26, 28, 31 

lipca, godz. 16.00-19.00
ź 2, 4, 7, 9, 11, 14, 16, 18, 21, 23, 25 sierpnia, 

godz. 16.00-19.00
Godziny otwarte boiska „Orlik 2012” przy 
ul. Świętopełka 24:
ź 26-30 czerwca, godz. 11.00-14.00
ź 3-7 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 10-14 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 17-21 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 24-28 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 31 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 1-4 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 7-11 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 14 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 16-18 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 21-25 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 21-25 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 28-31 sierpnia, godz. 11.00-14.00
Wakacje z rolkami, parking MOSiR-u przy 
ul. Mickiewicza 49:
ź 17, 19, 21 lipca, godz. 8.00-9.00 – grupa 

początkująca (od 7 lat) dla umiejących 
samodzielnie się poruszać

ź 17, 19, 21 lipca, godz. 9.00-10.00 – grupa 
średniozaawansowana

ź 31 lipca oraz 2 i 4 sierpnia, godz. 8.00-9.00 
– grupa początkująca (od 7 lat) dla 
umiejących samodzielnie się poruszać

ź 31 lipca oraz 2 i 4 sierpnia, godz. 9.00-
10.00 – grupa średniozaawansowana

Obowiązkowy kask i ochraniacze
Zapisy od 11 lipca: akcja.lato.rolki@o2.pl
Letnia szkółka pływania dla dorosłych, 
pływalnia MOSiR-u przy ul. Rodziewiczówny 8:

PROGRAM
AKTYWNEGO
WYPOCZYNKU

Zapisy i opłacenie zajęć osobiście od 
5 czerwca w recepcji pływalni, koszt 350 zł 
(10 lekcji)
I turnus:
ź 17-21 lipca, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
ź 24-28 lipca, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
II turnus:
ź 31 lipca-4 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 

19.30, 20.15
ź 7-11 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
III turnus:
ź 14-18 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
ź 21-25 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
Letnia Szkółka Pływania dla dzieci 
i młodzieży, pływalnia MOSiR-u przy 
ul. Rodziewiczówny 8:
Zapisy i opłacenie zajęć w recepcji pływalni, 
koszt 36 zł (6 lekcji)
I turnus 17-29 lipca (zapisy od 5 do 18 
czerwca):
ź Nauka: 17, 19, 21, 24, 26, 28 lipca, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 18, 20, 22, 25, 27, 29 lipca, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 18, 20, 22, 25, 27, 29 lipca, 

godz. 11.15, 12.00
II turnus 31 lipca-12 sierpnia (zapisy od 17 do 
30 lipca):
ź Nauka: 31 lipca, 2, 4, 7, 9, 11 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 1, 3, 5, 8, 10, 12 sierpnia, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 1, 3, 5, 8, 10, 12 sierpnia, 

godz. 11.15, 12.00
III turnus 14-26 sierpnia (zapisy od 31 lipca 
d0 13 sierpnia):
ź Nauka: 14, 16, 18, 21, 23, 25 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 15, 17, 19, 22, 24, 26 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 15, 17, 19, 22, 24, 26 

sierpnia, godz. 11.15, 12.00
Gry i zabawy z elementami rugby 
(od 7 lat), boisko wielofunkcyjne przy 
ul. Bukowej: 
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 25, 27 lipca, godz. 

10.00-12.00

Koszt: 20 zł za rodzinę
Letni house i zimne lody, park Starowiejski 
przy MDK-u
ź 20 lipca, godz. 18.00-22.00 
Rodzinny relaks na leżakach przy muzyce, 
strefa gastronomiczna 
z lodami i frytkami
Wstęp wolny
Kultura pod Chmurką, koncerty 
w przestrzeni miejskiej
ź 27 lipca, godz. 18.00 – koncert Goorala
ź 17 sierpnia, godz. 18.00 – koncert Dża Dża 

Dziady
ź 31 sierpnia, godz. 18.00 – koncert 

chopinowski, scena letnia MDK-u
Wstęp wolny 
Wernisaż Stowarzyszenia Artystów 
„Pasjonat” z Rumi, MDK przy 
ul. Mickiewicza 19
ź 3 sierpnia, godz. 18.00 
Wstęp wolny
Jarmark Kaszubski, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 6 sierpnia, godz. 15.00-22.00
Koncerty, stoiska z rękodziełem, atrakcje dla 
dzieci 
Wstęp wolny
Camping Miejski – Noc Spadających 
Gwiazd, park Starowiejski przy MDK-u
ź 12-13 sierpnia, godz. 18.00-10.00
Zapisy: zapisy@domkulturyrumia.pl
Wstęp wolny 
Rumska Szafa Otwarta, park Starowiejski 
przy MDK-u
19 sierpnia, godz. 10.00-17.00 
Wstęp wolny 
Leśna Potańcówka, wejście do lasu od 
ul. Strzeleckiej
ź 26 sierpnia, godz. 17.00-22.00
Warsztaty tańca w stylu swing 
Wstęp wolny 
Piknik Rodzinny z Fundacją „Rodzina 
w mieście Rumia”, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 27 sierpnia, godz. 12.00-17.00 
Wstęp wolny
Piknik na zakończenie lata z Fundacją „Dla 
Was”
ź 1 września, godz. 15.00-20.00 
Wstęp wolny 
III Festiwal Pojazdów Nieznanych, 
Nieudanych i Zapomnianych
ź 2 września, godz. 13.00-18.00
Wstęp wolny

MIEJSKA BIBLIOTEKA PUBLICZNA W RUMI
Letnie środy z Biblioteką Janowo, park przy 
ul. Filtrowej
ź 28 czerwca-23 sierpnia, każda środa, 

w godzinach 10.00-14.00
Wakacyjny koncert w filii nr 4 przy 
ul. Górniczej
ź 14 lipca, godz. 19.00 
„Od folwarku do miasta” – spacer 
historyczny po Janowie połączony ze 
zwiedzaniem zabytkowej stacji pomp na 
Błoniach Janowskich
ź 29 lipca, godz. 10.00
Warsztaty dla młodzieży z Aleksandrą 
Hirsch „Rozwiń swój geniusz. Trening 
kreatywności” w Stacji Kultura
ź 7-11 sierpnia, godz. 10.00-11.30
Zapisy: 690 178 822 lub hirschola@gmail.com
Warsztaty płatne
Warsztaty dla dorosłych z Aleksandrą 
Hirsch „Trening uważności” w Stacji Kultura
ź 7-11 sierpnia, godz. 13.00-14.30
Zapisy: 690 178 822 lub hirschola@gmail.com
Warsztaty płatne
Warsztaty szachowe w Stacji Kultura
ź 28 sierpnia-1 września, godz. 10.00-13.00 
Zapisy: 506 957 178
Warsztaty płatne
Otwarcie Biblioteki Kaszubskiej przy 
ul. Kościelnej 17
ź 28 sierpnia, godz. 10:00
Codzienne bezpłatne atrakcje w godzinach 
otwarcia Stacji Kultura:
ź strefa relaksu – gry planszowe, w które 

można pograć na miejscu lub wypożyczyć, 
kącik muzyczny z wyborem płyt oraz 
miejsce do czytania książek

ź strefa ruchu – sala lustrzana przeznaczona 
np. na jogę czy taniec, dostępna 
w godzinach otwarcia placówki 
z wyłączeniem wtorków od godziny 15:00

ź strefa komiksu – na antresoli można 
poczytać komiksy dla dzieci 
i dorosłych

URZĄD MIASTA RUMI
Letnie granie w Rumi, kompleks boisk przy 
ul. Bukowej:
ź 8 lipca, godz. 14.00-22.00 – zlot food 

trucków
ź 8 lipca, godz. 18.00-22.00 – koncert, 

gwiazdą wieczoru Andrzej Piaseczny
Wstęp wolny
79. rocznica wybuchu Powstania 
Warszawskiego
ź 1 sierpnia, godz. 17.00 – składanie 

kwiatów pod pomnikiem Armii Krajowej, 
zbieg ulic Żwirki i Wigury oraz Ceynowy

ź 1 sierpnia, godz. 18.00 – msza św. 
w intencji Ojczyzny w Kościele pw. 
Błogosławionego Edmunda 
Bojanowskiego przy ul. Bojanowskiego 1

Dzień Wojska Polskiego, 103. rocznica 
Bitwy Warszawskiej, Wniebowzięcie 
Najświętszej Maryi Panny, Dzień Patrona 
Rumi Świętego Jana Bosko
ź 15 sierpnia, godz. 11.00 – msza św. 

w intencji Ojczyzny w Kościele pw. 
Podwyższenia Krzyża Świętego przy 
ul. Kościelnej 20

ź 15 sierpnia, godz. 11.50 – składanie 
kwiatów na cmentarzu przy 
ul. Świętopełka 

ź 15 sierpnia, godz. 12.15 – składanie 
kwiatów pod pomnikiem Armii Krajowej, 
zbieg ulic Żwirki i Wigury oraz Ceynowy

MIEJSKI OŚRODEK SPORTU I REKREACJI W RUMI
Wakacyjna Liga „Piątek Piłkarskich”, 
boisko orlik przy 
ul. Świętopełka 24:
ź 3, 10, 17 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2013 i młodsi
ź 4, 11, 18 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2010-2012
ź 5, 12, 19 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2007-2009
ź 6, 13, 20 lipca, godz. 16.00-19.00 – 

kategoria OPEN 2006 i starsi
Wakacje z tenisem ziemnym, korty TKKF 
„Orzeł” przy ul. Mickiewicza 43:
ź 27, 29 czerwca, godz. 9.00-13.00
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 27 lipca, godz. 9.00-

13.00
ź 1, 3, 8, 10, 17, 22, 24 sierpnia, godz. 9.00-

13.00
Szczegółowy grafik:
ź godz. 9.00-10.00 – grupa początkująca do 

8 lat

Pokaz makiet kolejowych w hali MOSiR-u 
przy ul. Mickiewicza 49:
ź 29 lipca, godz. 10.00-18.00
ź 30 lipca, godz. 10.00-15.00
Święto Patrona Rumi św. Jana Bosko, 
kompleks boisk przy 
ul. Bukowej:
ź 15 sierpnia, godz. 14.30 – festyn oraz 

koncert zespołu Piersi
MIEJSKI DOM KULTURY W RUMI

Warsztaty dubbingowe dla dzieci w wieku 
8-16 lat, MDK przy ul. Mickiewicza 19
ź 27 czerwca, godz. 10.00-16.00 
Koszt: 250 zł 
Zapisy: zapisy@domkulturyrumia.pl
Wycieczki rowerowe z Grupą Rowerową 
„Szprychy”, start pod MDK-iem przy 
ul. Mickiewicza 19
ź 10, 24 czerwca, godz. 10.00
ź 8, 22 lipca, godz. 10.00
ź 5, 19 sierpnia, godz. 10.00 
ź 2, 16 września, godz. 10.00
Wstęp wolny 
Spotkania z misiem Muzysiem, scena letnia 
w parku Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

15.15 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

15.15
Zajęcia umuzykalniające dla dzieci w wieku 
do 2 lat
Koszt: 10 zł za dziecko
Logorytmiczne Nuty, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

16.00 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

16.00
Zajęcia logorytmiczne z elementami 
umuzykalniania dla dzieci 
w wieku od 3 do 6 lat
Koszt: 10 zł za dziecko
Salsa Solo – akcja „Roztańczona Rumia”, 
scena letnia w parku Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

17.00 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

17.00
Lekcje tańca dla młodzieży i dorosłych
Koszt: 10 zł od osoby
Rodzinny Rozruch, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 4, 11, 18, 25 lipca (wtorki), godz. 17.00 
ź 8, 22, 29 sierpnia (wtorki), godz. 17.00
Plenerowe zajęcia gimnastyczne dla całych 
rodzin
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Szczegółowe informacje można uzyskać bezpośrednio
u organizatorów. Organizatorzy zastrzegają sobie prawo 

do zmian w programie. Udział w zajęciach osób nieletnich 
wymaga pisemnej zgody prawnych opiekunów.

AKCJA LATO
w Rumi 2023

ź godz. 10.00-11.00 – grupa początkująca 
8-11 lat

ź godz. 11.00-12.00 – grupa 
średniozaawansowana 12-14 lat

ź godz. 12.00-13.00 – grupa zaawansowana 
powyżej 14 lat

Zapisy i informacje: maciej.paka@gmail.com
Wakacje z tenisem stołowym, antresola 
hali sportowej przy 
ul. Mickiewicza 49:
ź 27, 29 czerwca, godz. 17.30-19.30
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 25, 27 lipca, godz. 

17.30-19.30
ź 1, 3, 8, 10, 17, 22, 24 sierpnia, godz. 17.30-

19.30
Gry i zabawy dla wszystkich, boisko przy 
ul. Sabata 7 lub Klub „Zagórzak” przy 
ul. Sobieskiego 10:
ź 3, 5, 7, 10, 12, 14, 17, 19, 21, 24, 26, 28, 31 

lipca, godz. 16.00-19.00
ź 2, 4, 7, 9, 11, 14, 16, 18, 21, 23, 25 sierpnia, 

godz. 16.00-19.00
Godziny otwarte boiska „Orlik 2012” przy 
ul. Świętopełka 24:
ź 26-30 czerwca, godz. 11.00-14.00
ź 3-7 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 10-14 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 17-21 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 24-28 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 31 lipca, godz. 11.00-14.00
ź 1-4 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 7-11 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 14 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 16-18 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 21-25 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 21-25 sierpnia, godz. 11.00-14.00
ź 28-31 sierpnia, godz. 11.00-14.00
Wakacje z rolkami, parking MOSiR-u przy 
ul. Mickiewicza 49:
ź 17, 19, 21 lipca, godz. 8.00-9.00 – grupa 

początkująca (od 7 lat) dla umiejących 
samodzielnie się poruszać

ź 17, 19, 21 lipca, godz. 9.00-10.00 – grupa 
średniozaawansowana

ź 31 lipca oraz 2 i 4 sierpnia, godz. 8.00-9.00 
– grupa początkująca (od 7 lat) dla 
umiejących samodzielnie się poruszać

ź 31 lipca oraz 2 i 4 sierpnia, godz. 9.00-
10.00 – grupa średniozaawansowana

Obowiązkowy kask i ochraniacze
Zapisy od 11 lipca: akcja.lato.rolki@o2.pl
Letnia szkółka pływania dla dorosłych, 
pływalnia MOSiR-u przy ul. Rodziewiczówny 8:

PROGRAM
AKTYWNEGO
WYPOCZYNKU

Zapisy i opłacenie zajęć osobiście od 
5 czerwca w recepcji pływalni, koszt 350 zł 
(10 lekcji)
I turnus:
ź 17-21 lipca, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
ź 24-28 lipca, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
II turnus:
ź 31 lipca-4 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 

19.30, 20.15
ź 7-11 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
III turnus:
ź 14-18 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
ź 21-25 sierpnia, godz. 18.00, 18.45, 19.30, 

20.15
Letnia Szkółka Pływania dla dzieci 
i młodzieży, pływalnia MOSiR-u przy 
ul. Rodziewiczówny 8:
Zapisy i opłacenie zajęć w recepcji pływalni, 
koszt 36 zł (6 lekcji)
I turnus 17-29 lipca (zapisy od 5 do 18 
czerwca):
ź Nauka: 17, 19, 21, 24, 26, 28 lipca, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 18, 20, 22, 25, 27, 29 lipca, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 18, 20, 22, 25, 27, 29 lipca, 

godz. 11.15, 12.00
II turnus 31 lipca-12 sierpnia (zapisy od 17 do 
30 lipca):
ź Nauka: 31 lipca, 2, 4, 7, 9, 11 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 1, 3, 5, 8, 10, 12 sierpnia, godz. 

8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 1, 3, 5, 8, 10, 12 sierpnia, 

godz. 11.15, 12.00
III turnus 14-26 sierpnia (zapisy od 31 lipca 
d0 13 sierpnia):
ź Nauka: 14, 16, 18, 21, 23, 25 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30, 11.15, 12.00
ź Rozwój: 15, 17, 19, 22, 24, 26 sierpnia, 

godz. 8.15, 9.00, 9.45, 10.30
ź Doskonalenie: 15, 17, 19, 22, 24, 26 

sierpnia, godz. 11.15, 12.00
Gry i zabawy z elementami rugby 
(od 7 lat), boisko wielofunkcyjne przy 
ul. Bukowej: 
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 25, 27 lipca, godz. 

10.00-12.00

Koszt: 20 zł za rodzinę
Letni house i zimne lody, park Starowiejski 
przy MDK-u
ź 20 lipca, godz. 18.00-22.00 
Rodzinny relaks na leżakach przy muzyce, 
strefa gastronomiczna 
z lodami i frytkami
Wstęp wolny
Kultura pod Chmurką, koncerty 
w przestrzeni miejskiej
ź 27 lipca, godz. 18.00 – koncert Goorala
ź 17 sierpnia, godz. 18.00 – koncert Dża Dża 

Dziady
ź 31 sierpnia, godz. 18.00 – koncert 

chopinowski, scena letnia MDK-u
Wstęp wolny 
Wernisaż Stowarzyszenia Artystów 
„Pasjonat” z Rumi, MDK przy 
ul. Mickiewicza 19
ź 3 sierpnia, godz. 18.00 
Wstęp wolny
Jarmark Kaszubski, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 6 sierpnia, godz. 15.00-22.00
Koncerty, stoiska z rękodziełem, atrakcje dla 
dzieci 
Wstęp wolny
Camping Miejski – Noc Spadających 
Gwiazd, park Starowiejski przy MDK-u
ź 12-13 sierpnia, godz. 18.00-10.00
Zapisy: zapisy@domkulturyrumia.pl
Wstęp wolny 
Rumska Szafa Otwarta, park Starowiejski 
przy MDK-u
19 sierpnia, godz. 10.00-17.00 
Wstęp wolny 
Leśna Potańcówka, wejście do lasu od 
ul. Strzeleckiej
ź 26 sierpnia, godz. 17.00-22.00
Warsztaty tańca w stylu swing 
Wstęp wolny 
Piknik Rodzinny z Fundacją „Rodzina 
w mieście Rumia”, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 27 sierpnia, godz. 12.00-17.00 
Wstęp wolny
Piknik na zakończenie lata z Fundacją „Dla 
Was”
ź 1 września, godz. 15.00-20.00 
Wstęp wolny 
III Festiwal Pojazdów Nieznanych, 
Nieudanych i Zapomnianych
ź 2 września, godz. 13.00-18.00
Wstęp wolny

MIEJSKA BIBLIOTEKA PUBLICZNA W RUMI
Letnie środy z Biblioteką Janowo, park przy 
ul. Filtrowej
ź 28 czerwca-23 sierpnia, każda środa, 

w godzinach 10.00-14.00
Wakacyjny koncert w filii nr 4 przy 
ul. Górniczej
ź 14 lipca, godz. 19.00 
„Od folwarku do miasta” – spacer 
historyczny po Janowie połączony ze 
zwiedzaniem zabytkowej stacji pomp na 
Błoniach Janowskich
ź 29 lipca, godz. 10.00
Warsztaty dla młodzieży z Aleksandrą 
Hirsch „Rozwiń swój geniusz. Trening 
kreatywności” w Stacji Kultura
ź 7-11 sierpnia, godz. 10.00-11.30
Zapisy: 690 178 822 lub hirschola@gmail.com
Warsztaty płatne
Warsztaty dla dorosłych z Aleksandrą 
Hirsch „Trening uważności” w Stacji Kultura
ź 7-11 sierpnia, godz. 13.00-14.30
Zapisy: 690 178 822 lub hirschola@gmail.com
Warsztaty płatne
Warsztaty szachowe w Stacji Kultura
ź 28 sierpnia-1 września, godz. 10.00-13.00 
Zapisy: 506 957 178
Warsztaty płatne
Otwarcie Biblioteki Kaszubskiej przy 
ul. Kościelnej 17
ź 28 sierpnia, godz. 10:00
Codzienne bezpłatne atrakcje w godzinach 
otwarcia Stacji Kultura:
ź strefa relaksu – gry planszowe, w które 

można pograć na miejscu lub wypożyczyć, 
kącik muzyczny z wyborem płyt oraz 
miejsce do czytania książek

ź strefa ruchu – sala lustrzana przeznaczona 
np. na jogę czy taniec, dostępna 
w godzinach otwarcia placówki 
z wyłączeniem wtorków od godziny 15:00

ź strefa komiksu – na antresoli można 
poczytać komiksy dla dzieci 
i dorosłych

URZĄD MIASTA RUMI
Letnie granie w Rumi, kompleks boisk przy 
ul. Bukowej:
ź 8 lipca, godz. 14.00-22.00 – zlot food 

trucków
ź 8 lipca, godz. 18.00-22.00 – koncert, 

gwiazdą wieczoru Andrzej Piaseczny
Wstęp wolny
79. rocznica wybuchu Powstania 
Warszawskiego
ź 1 sierpnia, godz. 17.00 – składanie 

kwiatów pod pomnikiem Armii Krajowej, 
zbieg ulic Żwirki i Wigury oraz Ceynowy

ź 1 sierpnia, godz. 18.00 – msza św. 
w intencji Ojczyzny w Kościele pw. 
Błogosławionego Edmunda 
Bojanowskiego przy ul. Bojanowskiego 1

Dzień Wojska Polskiego, 103. rocznica 
Bitwy Warszawskiej, Wniebowzięcie 
Najświętszej Maryi Panny, Dzień Patrona 
Rumi Świętego Jana Bosko
ź 15 sierpnia, godz. 11.00 – msza św. 

w intencji Ojczyzny w Kościele pw. 
Podwyższenia Krzyża Świętego przy 
ul. Kościelnej 20

ź 15 sierpnia, godz. 11.50 – składanie 
kwiatów na cmentarzu przy 
ul. Świętopełka 

ź 15 sierpnia, godz. 12.15 – składanie 
kwiatów pod pomnikiem Armii Krajowej, 
zbieg ulic Żwirki i Wigury oraz Ceynowy

MIEJSKI OŚRODEK SPORTU I REKREACJI W RUMI
Wakacyjna Liga „Piątek Piłkarskich”, 
boisko orlik przy 
ul. Świętopełka 24:
ź 3, 10, 17 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2013 i młodsi
ź 4, 11, 18 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2010-2012
ź 5, 12, 19 lipca, godz. 9.00-12.00 – 

kategoria 2007-2009
ź 6, 13, 20 lipca, godz. 16.00-19.00 – 

kategoria OPEN 2006 i starsi
Wakacje z tenisem ziemnym, korty TKKF 
„Orzeł” przy ul. Mickiewicza 43:
ź 27, 29 czerwca, godz. 9.00-13.00
ź 4, 6, 11, 13, 18, 20, 27 lipca, godz. 9.00-

13.00
ź 1, 3, 8, 10, 17, 22, 24 sierpnia, godz. 9.00-

13.00
Szczegółowy grafik:
ź godz. 9.00-10.00 – grupa początkująca do 

8 lat

Pokaz makiet kolejowych w hali MOSiR-u 
przy ul. Mickiewicza 49:
ź 29 lipca, godz. 10.00-18.00
ź 30 lipca, godz. 10.00-15.00
Święto Patrona Rumi św. Jana Bosko, 
kompleks boisk przy 
ul. Bukowej:
ź 15 sierpnia, godz. 14.30 – festyn oraz 

koncert zespołu Piersi
MIEJSKI DOM KULTURY W RUMI

Warsztaty dubbingowe dla dzieci w wieku 
8-16 lat, MDK przy ul. Mickiewicza 19
ź 27 czerwca, godz. 10.00-16.00 
Koszt: 250 zł 
Zapisy: zapisy@domkulturyrumia.pl
Wycieczki rowerowe z Grupą Rowerową 
„Szprychy”, start pod MDK-iem przy 
ul. Mickiewicza 19
ź 10, 24 czerwca, godz. 10.00
ź 8, 22 lipca, godz. 10.00
ź 5, 19 sierpnia, godz. 10.00 
ź 2, 16 września, godz. 10.00
Wstęp wolny 
Spotkania z misiem Muzysiem, scena letnia 
w parku Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

15.15 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

15.15
Zajęcia umuzykalniające dla dzieci w wieku 
do 2 lat
Koszt: 10 zł za dziecko
Logorytmiczne Nuty, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

16.00 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

16.00
Zajęcia logorytmiczne z elementami 
umuzykalniania dla dzieci 
w wieku od 3 do 6 lat
Koszt: 10 zł za dziecko
Salsa Solo – akcja „Roztańczona Rumia”, 
scena letnia w parku Starowiejskim
ź 3, 10, 17, 24, 31 lipca (poniedziałki), godz. 

17.00 
ź 7, 14, 21, 28 sierpnia (poniedziałki), godz. 

17.00
Lekcje tańca dla młodzieży i dorosłych
Koszt: 10 zł od osoby
Rodzinny Rozruch, scena letnia w parku 
Starowiejskim
ź 4, 11, 18, 25 lipca (wtorki), godz. 17.00 
ź 8, 22, 29 sierpnia (wtorki), godz. 17.00
Plenerowe zajęcia gimnastyczne dla całych 
rodzin
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Wojewódzkie Centrum Powiadamiania Ratunkowego

Pogotowie Ratunkowe

Straż Pożarna

Jednostka Ratowniczo-Gaśnicza nr 2 Państwowej Straży Pożarnej w Rumi

Policja

Komisariat Policji w Rumi

Straż Miejska w Rumi

Pogotowie Ciepłownicze

Pogotowie Gazowe

Pogotowie Wodno-Kanalizacyjne

Pogotowie Energetyczne

Referat Obrony Cywilnej i Zarządzania Kryzysowego UM Rumi

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej

58 671-94-73

112

112

58 671-01-98

112

47 742-99-22

112

993

992 | 58 679-96-00

994 | 58 668-73-11
991 | 801-404-404

58 679-65-89

58 671-05-56

58 671-98-25

58 771-25-07

58 671-11-23

58 727-24-40

58 727-21-72

58 771-47-40

58 679-56-86

58 727-29-50

58 670-48-48

58 301-73-44 | 601-408-183

58 672-74-23

58 572-72-00

58 727-24-01 | 58 727-24-02

58 671-72-10

NZOZ ul. Derdowskiego 24, Rumia

NZOZ ul. Katowicka 15, Rumia

NZOZ ul. Piłsudskiego 48A, Rumia

NZOZ ul. Chełmońskiego 58, Rumia

Laboratorium „Medi-Lab” S.C. ul. Starowiejska 9/1, Rumia

NZOZ ul. Miłosza 3, Rumia

Centrum Medyczne IMED ul. Katowicka 14, Rumia

NZOZ Salubre ul. Gdańska 17A, Rumia

NZOP „DOM-MED” ul. Sobieskiego 10A, Rumia

Nocna i świąteczna opieka medyczna 

(pon.-pt.: 18:00-8:00, sob.-niedz.: 24 h)

NZOZ nr 1 ul. Derdowskiego 24, Rumia

Apteka Całodobowa Apteka EKOzdrowie ul. Dębogórska 132, Rumia

Koordynator Ratowniczych Działań Med.

Powiatowa Stacja Sanit.-Epid.

Szpital Specjalistyczny Wejherowo

TELEFONY

KONTAKTOWE

Telefon zaufania (Polskie Towarzystwo Pomocy Telefonicznej) 58 301-00-00
Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych sp. z o.o. w Rumi 58 671-03-96

Uwaga! Zmieniły się numery telefonów do komend policji w całym kraju

Aby dodzwonić się do poszczególnej jednostki, należy wybrać wyróżnik MSWiA – 47

Dyżurny Komisariatu Policji w Rumi (stanowisko kierowania całą jednostką) – 47 742-99-22

Sekretariat komendanta (informacje dotyczące prowadzonych postępowań) – 47 742-99-03 

W przypadku pilnej potrzeby wezwania interwencji należy dzwonić na numer alarmowy – 112

Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień i Przemocy w Rodzinie

Dyżury specjalistów: terapeuty, psychologa, prawnika

58 736-10-93  , ul. Młyńska 8, Rumia 

poniedziałek-piątek od godz. 7:30 do godz. 14:30

Urząd Miasta Rumi 58 679-65-00

ZLOT FOOD TRUCKÓW GODZ. 14:00-22:00 
Możliwość zdobycia wakacy jnych gadżetów z logo miasta

WSTĘP
WOLNY

LETNIE GRANIE W RUMI

Andrzej Piaseczny
GWIAZDA WIECZORU:

lipca8

GODZ. 20:00

KOMPLEKS BOISK
PRZY UL. BUKOWEJ

Ewelina Jurczak
z zespołem

WYSTĄPIĄ RÓWNIEŻ:

GODZ.
18:00-22:00

Zespół
Serio!?

GODZ. 19:00GODZ. 18:10


